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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 02/2020 
Caràcter: ordinari  
Data: 27 de febrer de 2020 
Horari: de 10.10 a 20.05 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
President: 
José Francisco Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
 
Assistents: 
Juana María Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
Montserrat Amat Ortega (VOX- ACTUA PALMA) 
Josep Lluís Bauzá Simó (Cs) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS-Estimam Palma) 
Juana Maria Capó Navarro (Cs) 
Mercedes Celeste Palmero (PP) 
Fulgencio Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA) 
Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE) 
David Díez Herreros (PP) 
Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE) 
Alejandro Escriche Cots (Cs) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Alberto Jarabo Vicente (UNIDES PODEM) 
Julio Martínez Galiano (PP) 
Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE)  
Antoni Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma) 
Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE) 
Montserrat Oliveras Ballarin (PP) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Lydia Pérez Martínez (PP) 
Ramon Vicenç Perpinyà Font (PSIB-PSOE) 
Eva María Pomar Juan (Cs) 
Sergio Rodríguez Farré (VOX- ACTUA PALMA) (s’absenta de la sessió a les 16.16 h) 

Rodrigo Andrés Romero (UNIDES PODEM) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS-Estimam Palma) 
Sonia Vivas Rivera (UNIDES PODEM) 
 

Excusa l’assistència: 
Sandra Barceló Schwarz (VOX- ACTUA PALMA) 
 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretària suplent 1a: Esther Rotger Sureda 
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Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 30 de gener de 2020 
 
2. Donar compte del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de dia 30 de 
gener de 2020 
 
3. Donar compte dels convenis inscrits al Registre de Convenis 
 
4. Donar compte de l'acord de modificació de representant de l'Ajuntament a la Junta 
Local de Seguretat Ciutadana 
 
5. Donar compte de l'acord de nomenament dels representants de l'Ajuntament a la 
Fundació ACA/Àrea Creació Acústica 
 
6. Donar compte de l'acord de nomenament del representant de l'Ajuntament a la 
Comissió de Seguiment del Projecte de Restauració d'Es Castell de Cabrera 
 
7. Donar compte de la relació de decrets des del dia 23 de gener al 19 de febrer de 2020 
 
8. Donar compte  al Ple l'acord de la Junta de Govern de 29 de gener de 2020 de 
l'aprovació del Pla Estratègic de subvencions del Servei de Benestar Social 2020-2022 
  
9. Reconèixer al Sr. Burguera, professor músic de la Banda Municipal de Música, la 
compatibilitat per a l'exercici de l'activitat pública de professor associat de tuba en el 
Conservatori Superior Illes Balears 
 
10. Reconeixement de deute  a la Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials Mallorca 
per un import de 13.950€ 
 
11. Reconeixement de deute a l'empresa ESPORTS 85 per un import de 24.148,41€ 
 
12. Reconeixement de deute a l'empresa UTE SALZILLO MALLORCA per un import 
de 9.208,58€ 
 
13. Reconeixement de deute a l'empresa OPTIMA FACILITY SERVICES, SL i 
CAIXABANK, SA per un import de 7.429,59 € i 773,07€ respectivament 
 
14. Reconeixement de deute a Josep Rovira Tolosa per un import de 2.999,80€ 
 
15. Reconeixement de deute a l'empresa AUTORITAS CONSULTING, SA per un 
import de 423,50€ 
 
16. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i 
TELEFONICA MOVILES SAU per un import de 191.877,46 € 
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17. Reconeixement de deute en concepte de prestació de serveis i subministraments 
efectuats a la Policia Local al 2019 per un import de 8.771,42€ 
 
18. Aprovar la incorporació de l’Estat de Consolidació per classificació econòmica del 
Pressupost de l’exercici 2020 amb els seus organismes autònoms i societats mercantils 
com annex al Pressupost General 
 
19. Aprovar la modificació de crèdit n. 3, de crèdit extraordinari finançat amb ingressos 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2020 
 
36. Grup VOX relativa a la normativa que limita les terrasses tancades 
 
45. Grup Cs relativa a la Torre den Pau 
 
42. Grup Cs relativa a les línies de l'EMT 
 
54. Grup PP relativa a la recuperació d'algunes línies de bus de l'EMT 
 
44. Grup Cs relativa a dotar d'aparcaments a la zona de Pere Garau 
 
37. Grup VOX relativa a l'accessibilitat al mercat de l'Olivar 
 
26. Grup PP relativa al camp de futbol de Son Cladera 
 
51. Grup PP relativa al observatori de la vivenda 
 
43. Grup Cs relativa a la peatonalització de la Plaça d'Espanya 
 
30. Sobre la taula. Grup PP relativa als terminis per atorgar les llicències urbanístiques i 
la seva taxa 
 
50. Grup VOX relativa a actuacions contra la degradació de l'antiga presó 
 
53. Grup PP relativa a incentivació de l'ús del  transport públic 
 
22. Grup Cs relativa a dotar de recursos a la Platja de Palma per a l'aplicació del decret 
d'excessos 
 
21. Sobre la taula. Grup VOX relativa a control i lluita contra l'explotació sexual a 
Palma 
 
27. Grup PP relativa a l'explotació de menors 
 
29. Grup PP relativa a la unitat canina 
 
31. Grup PP relativa als 78 milions d'euros d'IVA que corresponen a les Illes Balears 
 
32. Sobre la taula. Grup Cs relativa a la Comissió de Coordinació per a l'Accessibilitat 
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35. Grup VOX relativa a la recuperació de la presència de l'exèrcit a la festa de 
l'Estendard 
 
40. Sobre la taula. Grup VOX relativa a incrementar les mesures per a combatre les 
pintades vandàliques a Palma - grafitis 
 
46. Grup Cs relativa planificació desplaçament fins el centre amb autobusos llançadora 
 
47. Grup Cs relativa a l’escorxador de Palma 
 
48. Grup VOX relativa al tancament de l’escorxador de Palma 
 
20. Sobre la taula. Grup Cs relativa al seguiment i transparència del compliment de les 
proposicions aprovades en el Ple 
 
23. Grup Cs relativa a l'aplicació de mesures en els recintes esportius d'instal·lació de 
càmeres de seguretat d'acord amb la protecció de dades i drets digitals 
 
24. Grup VOX relativa a impuls d'un pla municipal de maternitat 
 
25. Grup VOX relativa a seguretat a l'estació Intermodal de Palma 
 
28. Grup PP relativa a les retallades en educació 
 
33. Grup Cs relativa al local de l'Associació de Veïns de Son Oliva 
 
34. Grup VOX relativa a la reparació de la font ubicada a la plaça Paris 
 
38. Grup PP relativa a la identificació individual de cada un dels arbres urbans de Palma 
i a la implantació d'un sistema georeferenciat per al seu coneixement i seguiment 
 
39. Grup PP relativa al manteniment dels centres de salut 
 
41. Sobre la taula. Grup VOX Comprovar viabilitat del projecte de supressió de dos 
carrils al Passeig Marítim 
 
49. Grup VOX relativa a actuacions urgents al Pla de Sant Jordi de Palma 
 
52. Grup PP relativa al suport als pagesos de les Illes Balears 
 
55. Sobre la taula. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP del regidor de 
l'Àrea Delegada de Promoció Econòmica i Ocupació 
 
56. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Cs del regidor de l'Àrea de Cultura i 
Benestar Social 
 
57. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP del regidor de l'Àrea Delegada 
de Promoció Econòmica i Ocupació 
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58. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP del regidor d'Hisenda, Innovació 
i Funció Pública 
 
59. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP del regidor de l'Àrea de 
Mobilitat Sostenible 
 
60. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP de la regidora de l'Àrea Model 
de Ciutat, Habitatge Digne i Sostenibilitat 
 
61. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP del regidor de l'Àrea de Medi 
Ambient i Benestar Animal 
 
62. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP de la regidora de l'Àrea de 
Seguretat Ciutadana 
 
63. Donar compte al Ple del "Plan de Ajuste del artículo 7 del RD Ley 4/2012, de 24 de 
febrero, informe de seguimiento del plan 4º trimestre 2019" 
 
64. Donar compte al Ple de l'informe de morositat del mes de desembre 2019 
 
65. Donar compte al Ple de l'acord de l'informe de morositat del quart trimestre de 2019 
 
66. Pregunta oral Grup VOX relativa a controls a les empreses contractistes 
 
67. Pregunta oral Grup VOX relativa al projecte del c. Unió un cop destinat als vianants 
 
FOD 1. Moció grups PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma amb motiu 
de la celebració del Dia de la Dona del proper 8 de març 
 
FOD 2. Moció grups PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma amb motiu 
de les denúncies i detencions arbitràries d’uigeres i altres comunitats musulmanes en els 
camps de reeducació de Sin-Kiang a Xina 
 
FOD 3. Moció grups PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma relativa al 
rebuig a l'ampliació de l'aeroport de Son Sant Joan 
 
FOD 4. Aprovar la modificació de crèdit n. 4, de crèdit extraordinari finançat amb baixa 
de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2020 
 
FOD 5. Aprovar la modificació de crèdit n. 5, de crèdit extraordinari finançat amb baixa 
de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2020 
 
FOD 6. Moció grups PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma relativa a 
la condemna d'atacs racistes a l'esport 
 
6. PRECS I PREGUNTES  
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1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 30 de gener de 2020 
 
Es proposa: 
 
"Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 30 de gener de 2020" 
 
Aprovat per unanimitat 
 
2. Donar compte del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de dia 30 de 
gener de 2020 
 
El Ple de l'Ajuntament se n'assabenta de: 
 
"Únic. Donar compte del resultat del seguiment i l’execució dels acords complimentats 
corresponents al Ple ordinari de dia 30 de gener de 2020 de l’Ajuntament." 
 
3. Donar compte dels convenis inscrits al Registre de Convenis 
 
El Ple de l'Ajuntament se n'assabenta de: 
 
"La Secretaria General del Ple dóna compte dels convenis rebuts i inscrits al Registre de 
Convenis fins el dia d’avui. 
 
1668 Conveni de 04 12 19 col·laboració interadministrativa entre la Diputació de 
Girona i l’Ajuntament de Palma (Palma de Mallorca) per al subministrament de 
documentació per a l’exercici del control intern a les entitats locals. (Registrat el 28 01 
2020) 
 
1669 Conveni de 26 11 19 de col·laboració entre la Universitat de les Illes Balears, 
l’Agència de Desenvolupament Local de l’Ajuntament de Palma-PalmaActiva i la 
Fundació de la Universitat de Cantabria per l’estudi i la investigació del sector financer-
UCIF pel foment de l’emprendiment. (Registrat 28 01.20) 
 
1670 Conveni de 04 02 20 col·laboració entre l’Ajuntament de Palma i la Fundació 
Turisme 365 sobre la gestió de les oficines d’informació turística. (Registrat 0402 20) 
 
1671 Conveni d’11 de febrer de 2020 col·laboració entre administracions Públiques 
amb motiu del Carnaval de s’Arenal 2020. (Registrat 19 02 20)" 
 
4. Donar compte de l'acord de modificació de representant de l'Ajuntament a la 
Junta Local de Seguretat Ciutadana 
 
El Ple de l'Ajuntament se n'assabenta de: 
 
"1. Modificar l’acord adoptat per la Junta de Govern en sessió del dia 31 de juliol de 
2019 i  nomenar representant de l’Ajuntament de Palma a la Junta Local de Seguretat 
Ciutadana el Sr. José Luis Carque Vera,cap de la Policial Local, en substitució del Sr. 
Josep Palouzié i Vizcaya a qui s’agraeixen els serveis prestats. 
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2. Comunicar la present resolució a l’interessat i donar compte a la Junta Local de 
Seguretat Ciutadana." 
 
5. Donar compte de l'acord de nomenament dels representants de l'Ajuntament a 
la Fundació ACA/Àrea Creació Acústica 
 
El Ple de l'Ajuntament se n'assabenta de: 
 
"1. Nomenar com a representants de l’Ajuntament de Palma a la Fundació ACA/Àrea 
Creació Acústica: 
 
- El regidor de l’Àrea de Cultura i Benestar Social, Sr. Antoni Noguera Ortega,  titular 
- El director general de Música i Arts Escèniques, Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis, 
suplent  
 
2. Comunicar el present acord a la Fundació ACA/Àrea Creació Acústica i als 
interessats. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme." 
 
6. Donar compte de l'acord de nomenament del representant de l'Ajuntament a la 
Comissió de Seguiment del Projecte de Restauració d'Es Castell de Cabrera 
 
El Ple de l'Ajuntament se n'assabenta de: 
 
"1. Nomenar com a representant de l’Ajuntament de Palma a la Comissió de Seguiment 
del Projecte de Restauració d’Es Castell de Cabrera: 
 
- La regidora de l’Àrea de Model de Ciutat, Habitatge Digne i Sostenibilitat, Sra. Neus 
Truyol Caimari. 
 
2. Comunicar el present acord a la Direcció General d’Espais Naturals i Biodiversitat i 
als interessats. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme." 
 
7. Donar compte de la relació de decrets des del dia 23 de gener al 19 de febrer de 
2020 
 
El Ple de l'Ajuntament se n'assabenta de: 
 
"Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les Resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal Llibre 
de Decrets, a http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet# , des del dia 23 de 
gener al 19 de febrer de 2020." 
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8. Donar compte al Ple l'acord de la Junta de Govern de 29 de gener de 2020 de 
l'aprovació del Pla Estratègic de subvencions del Servei de Benestar Social 2020-
2022 
 
La Comissió de Serveis a la Ciutadania se n'assabenta 
 
“El Ple de l'Ajuntament se n'assabenta de: 
 
PRIMER.- Aprovar el Pla Estratègic de Subvencions del Servei de Benestar Social 
2020-2022, de conformitat amb la documentació que s’adjunta i en compliment de 
l’article 8 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre,General de Subvencions. 
 
SEGON.- Publicar la present resolució al Butlletí Oficial de les Illes Balears (BOIB).  
 
TERCER.- Publicar el text íntegre del Pla Estratègic de Subvencions del Servei de 
Benestar Social 2020-2022 a la pàgina web de l’Ajuntament de Palma. 
QUART.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament de Palma de l’aprovació del Pla 
Estratègic de Subvencions del Servei de Benestar Social 2020-2022.” 
 
9. Reconèixer al Sr. Burguera, professor músic de la Banda Municipal de Música, 
la compatibilitat per a l'exercici de l'activitat pública de professor associat de tuba 
en el Conservatori Superior Illes Balears 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r.- Reconèixer al Sr. Josep Burguera Riera, professor músic de la Banda Municipal de 
Música, la compatibilitat pera l’exercici de l’activitat pública de Professor Associat de 
tuba, en el Conservatori Superior de les Illes Balears,  amb una dedicació no superior a 
la del temps parcial (4 hores i 50 minuts setmanals) i amb duració limitada al curs 
acadèmic 2019/2020.  
 
2n.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment dels 
articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del 
personal al servei de les administracions públiques, i articles concordants del RD598/85, 
de 30 d’abril.  
 
3r.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de 
Règim Local." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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10. Reconeixement de deute a la Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials 
Mallorca per un import de 13.950€ 
 
Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“Sr. Alcalde. Quería hacer un comentario. Nos vemos obligados a hacer preguntas en el Pleno 
porque en las comisiones no se nos da la información que solicitamos. En este caso en la 
comisión pedimos información en relación a los expedientes de los puntos 14 y 15, que hacen 
referencia a dos facturas de Movilidad relacionadas con unas campañas de patinetes. Una es de 
2.999,80€, nos sorprende la cantidad, y otra de 400 y algo. Nos sorprende el concepto de las 
facturas, nos sorprende que visto el gasto que hay, que en el año 2019 el Ayuntamiento ha 
pagado casi 2 millones de euros en personal de asesores y eventuales y que haya community 
managers tanto en el SMAP como en la EMT se haya tenido una contratación externa con 
carácter directo. Y nos sorprende que a pesar de este músculo de asesores, se tenga que llevar 
por reconocimiento extrajudicial. Y pedimos estos expedientes en comisión, no se nos dio la 
información y quedamos emplazados para que en el Pleno se nos diera la información relativa a 
estas dos facturas. Gracias.” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
“Gràcies. Noltros volem fer referència en el punt 14, que és una factura d’un autònom que va 
aparèixer damunt la taula del Sr. Dalmau el dia 15 de gener. La factura va ser emesa el 15 de 
novembre, i ens crida l’atenció la laxitud que hi ha a l’hora de tramitar aquest tipus de factures, 
perquè és una factura d’un autònom. Un autònom que va ser el que va crear la campanya “No 
siguis extraterrestre”. Jo lo que vull demanar és que, Sr. Dalmau, no siguin extraterrestres 
comprovin les factures amb la celeritat possible, perquè això té unes conseqüències a nivell 
fiscal. Perquè un autònom té unes retencions d’IRPF i aquestes retencions d’IRPF, que ara se 
pagarà la factura, no s’han declarat a Hisenda. Ja ho vàrem comentar a comissió al Sr. Adrià i el 
Sr. Adrià pareixia que no anava amb ell. Però sí que va amb tots noltros perquè té que veure 
amb la transparència i amb les comptes d’aquest Ajuntament. Moltes gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, sólo para aclarar una cosa. Eso que parece que no va conmigo no es cierto. Lo que hay que 
hacer un matiz, que ahora el Sr. Dalmau ha traído el expediente y no importa ni siquiera que lo 
tratemos en el Pleno, porque es una información para la oposición que puede pedir al día 
siguiente, a la semana siguiente o cuando tengamos la información trasladarla, no importa si no 
quieren traerlo aquí, no importa. La Comisión de Cuentas es una comisión multidisciplinar en la 
que el Área de Hacienda da cuenta de los trámites de todo el Ayuntamiento, de multitud de 
contratos, de multitud de trámites, que al final es herramienta para que salgan adelante. Es muy 
complicado en muchas ocasiones que el Concejal de Hacienda sepa todo lo que pasa en el 
Ayuntamiento y por eso a veces les emplazamos a pasar más información más adelante o 
hacerlo en otros aspectos. Se contesta cuando se puede y cuando no se puede se emplaza 
posteriormente y se traslada la información. Así que la transparencia es así y lo que no hacemos 
es inventarnos las cosas u ocultarlas. Y ahora sí, el Sr. Dalmau ha traído la información y no sé 
si quiere expresarla o quiere quedar con ustedes al día siguiente y pasarles el expediente.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Només dir-lis que és una factura que té relació, com vostès deien, amb una campanya que va 
ser molt reivindicada per la ciutadania, per aprofitar l’aprovació d’aquell decret que va ser fer el 
mes de juliol i donar-lo a conèixer. Obra a les meves mans i vostès tenen, evidentment, tota la 
informació perquè puguin consultar: l’informe de l’Interventor, la Memòria Justificativa, l’acord 
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de Ple i l’acord de reconeixement de deute. Per tant, em pos a disposició de qualsevol partit que 
vulgui consultar-ho.” 
 
Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“Una pequeña intervención. Sencillamente nos sorprenden los conceptos de las facturas porque 
se habla de la nueva normativa de patinetes. La nueva normativa municipal de patinetes no está 
aprobada, hay un acuerdo de Pleno del mes de octubre que no se ha cumplido, no se ha 
incorporado a la ordenanza de circulación. Y esta factura es de 15 de noviembre cuando la 
nueva normativa de patinetes fue del mes de diciembre. Por eso nos sorprenden estas facturas, 
sencillamente. Gracias.” 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. RECONÈIXER EL DEUTE a la Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials 
Mallorca, amb CIF. G 57854135 i domicili al carrer Sant Joan de Déu, 7, CP 07007 de 
Palma, d’un total de 13.950,00 euros (tretze mil nou-cents cinquanta euros), IVA 
exempt i que corresponen al lloguer d’una part d’un edifici situat al camí vell de 
Bunyola de Palma i propietat de l’entitat, corresponents a la factura 2019/56 de 
desembre 2019. 
 
La quantitat total de13.950,00 €, IVA exempt, es pot carregar a la partida20 23121 
20200 del vigent pressupost de despeses." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
11. Reconeixement de deute a l'empresa ESPORTS 85 per un import de 24.148,41€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
" Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa ESPORTS 85, S.L. amb cif 
B07969249,  relatiu a les factures 

  
N. 
d'entrada Data 

N. de 
document Data doc. 

Import 
total Text Explicatiu 

F/2019/4380 05/11/2019 E 19332 31/10/2019 5.961,22 
Fra. E 19332 SON MOIX  14 AL 31 
OCTUBRE  servei de recepció 

F/2019/4745 29/11/2019 E 19367 29/11/2019 9.562,10 
Fra. E 19367 SON MOIX  
NOVEMBRE  servei de recepció 

F/2020/174 15/01/2020 E 19390 30/12/2019 8.625,09 
Fra. E 19390 SON MOIX 
DESEMBRE'19 servei de recepció 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

00
43

0_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/0
4/

20
20

 i 
ho

ra
 1

5:
09

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

A
A

2D
C

78
85

E
48

A
C

29
9

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 11 - 
 

 
 

 
per un import total de 24.148,41€ i abonar-les amb càrrec a les aplicacions següents del 
vigent pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport. 
 
 

Aplicació Import  
22 34200 22715 24.148,41€ 
TOTAL 24.148,41€ 

 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
12. Reconeixement de deute a l'empresa UTE SALZILLO MALLORCA per un 
import de 9.208,58€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar el reconeixement  extrajudicial de crèdit amb la UTE SALZILLO 
SEGURIDAD, SA – SALZILLO SERVICIOS INTEGRALES SL, (UTE SALZILLO 
MALLORCA)  (U-73967663), amb motiu d’abonar la factura Nº M19 80 del mes de 
desembre de l’exercici 2019, per import de 9.208,58€ (IVA inclòs), relativa al servei de 
vigilància de les zones d’ús comú i dels locals municipals desocupats de la Galeria de la 
Plaça Major, amb motiu del rescat de les concessions dels seus locals municipals en 
compliment de l’acord de la Junta de Govern de Palma de 18 de setembre de 2019 i 
comunicació de dit acord  del regidor de Participació Ciutadana i Govern Interior de 24 
de setembre de 2019, amb càrrec a l’aplicació pressupostària 06 92000 22701 del vigent 
pressupost de despeses.  
 
2. Comunicar l’acord a la Secció de Comptabilitat i notificar-ho a l’empresa 
interessada." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
13. Reconeixement de deute a l'empresa OPTIMA FACILITY SERVICES, SL i 
CAIXABANK, SA per un import de 7.429,59 € i 773,07€ respectivament 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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Es proposa: 
 
"1.- Abonar a l’empresa de OPTIMA FACILITY SERVICES S.L., amb CIF  
B60124831, la factura  B 513048, per l’ import de7.429,59 euros, ( Iva inclòs), a càrrec 
de l'aplicació pressupostària 06 92310 22709, del vigent pressupost. RC núm. de ref.  
22020002035, OP. 1885. 
 
 2.- Abonar a l’empresa de CAIXABANK, S.A., amb CIF  ESA08663619, la factura 
CBK0003841, per l’ import de 773,07 euros, ( Iva inclòs), a càrrec de l'aplicació 
pressupostària 06 92310 22709, del vigent pressupost. RC núm. de ref.  22020002033, 
OP. 1883. 
 
3.- Notificar aquest acord a l'interessat i a les seccions de Comptabilitat i Intervenció." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
14. Reconeixement de deute a Josep Rovira Tolosa per un import de 2.999,80€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estiman Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs), amb l'esmena in voce incorporada a l'acord 
 
Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer el deute extrajudicial de crèdit per l'import  de 3.424,30 Euros (Iva 
inclòs), la factura núm.  2019- 0050 de data15/11/2019,  en concepte d'estudi campanya 
de conscienciació dels vehicles VMP,  amb JOSEP ROVIRA TOLOSA amb NIF núm. 
43164801B , i domicili a Passatge Particular Santa Catalina de Sena, 2 5ºC, Palma 
07002. 
 
2.- Abonar a JOSEP ROVIRA TOLOSA amb NIF núm. 43164801B  l'import de 
2.999,80 euros ( 3.424,30 Iva  inclòs menys la quantitat del  15 % de retenció en 
concepte de irpf) a  càrrec de  l'aplicació pressupostària  15 13400 22706 (Mobilitat.- 
Estudis i treballs tècnics) del  pressupost vigent ( RC referència núm. 22020000920, 
núm. operació 22000000369). 
 
3.- Notificar aquest acord a l'interessat i a les seccions de Comptabilitat i Intervenció." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) amb l'esmena de rectificació 
incorporada a la Comissió 
 
15. Reconeixement de deute a l'empresa AUTORITAS CONSULTING, SA per un 
import de 423,50€ 
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Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer el deute extrajudicial de crèdit per l'import  de 423,50  Euros (Iva 
inclòs), la factura núm.   19137 de 30/12/2019,  en concepte de difusió a través de les 
xarxes socials (Facebook e instagram) de la nova normativa de patinets elèctrics,  amb 
AUTORITAS CONSULTING S.A., CIF NÚM. A96873070 , i domicili a C/ Dr. 
Manuel Candela 8, 1º pta 2, València 46021. 
 
2.- Abonar a AUTORITAS CONSULTING S.A., amb  CIF NÚM. A96873070, l'import 
de 423,50  Euros (Iva inclòs), a càrrec de l'aplicació pressupostària núm.  15 13400 
22001,  del vigent pressupost de  despeses (Prensa, revistes, llibres i altres ) amb RC 
núm. de referència  22020000930, i núm. operació 220200000372). 
 
3.- Notificar aquest acord a l'interessat i a les seccions de Comptabilitat i Intervenció." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
16. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i 
TELEFONICA MOVILES SAU per un import de 191.877,46 € 
 
Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“Sr. Alcalde, en el punto 16 nos encontramos en la misma situación. Pedimos la información en 
la Comisión de Cuentas, no se nos dio. Este es un tema recurrente, se trata del contrato de 
telefonía, que hace meses, hace años que está sin licitar. En la Comisión de Cuentas 
preguntamos en qué situación estaba, se lo preguntamos al Concejal responsable de Gobierno 
Interior, no nos contestó y por tanto le pedimos que ahora nos pueda dar información de qué 
punto está esta licitación. Gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Martínez, cuando sé las preguntas me las preparo, cuando no conozco las que van a 
preguntar por suerte no tengo ciencia infusa ni tengo anticipación a lo que ustedes piensan. No 
se quejará que le pueda responder ahora en el Pleno, o sí, o ¿eso es un problema ahora? Si 
quiere no contesto. Lo que quería decirle es que en Comisión de Cuentas sí que se contestó, 
quizás la respuesta no fue satisfactoria porque no siempre damos las respuestas que ustedes 
quieren oír, pero sí se contestó. Y lo que voy a hacer ahora es completársela. Esto ya les 
comentamos que es un pliego técnico muy complejo, que lo está realizando una persona en el 
IMI, el ingeniero de telecomunicaciones responsable de esta comunicación, que le está costando 
ciertamente. Los pliegos técnicos me aseguró que estaban prácticamente acabados, pero son 
muy complejos, lleva en pliegos técnicos solamente más de 100 páginas de desarrollo de oferta, 
o sea que es un pliego complejo de realizar y además luego será un pliego complejo de 
adjudicar. Es un tema complicado y además las tecnologías van más rápido que la realización de 
los pliegos, lo que hace que vaya atrasándose en muchas ocasiones la redacción. La información 
que tengo: quien está encargado de hacerlo está a punto de acabarlo, es un tema muy complejo y 
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está perfilando los últimos flecos, pero para que se den idea de la amplitud, son 100 hojas, 100 
folios de pliego técnico. Están cogiendo modelos también del Govern y del Consell porque han 
lanzado ofertas o contratos similares y están avanzando en la licitación. Los principales 
interesados de que salga somos nosotros, tienen que tenerlo en cuenta y es así, pero tiene un 
ritmo muy complejo y este es un contrato especialmente complicado de lanzar desde una 
administración.” 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i pels 
imports que es detallaran a continuació a les partides que es relacionen per poder cobrir 
el total de la despesa. L’esmentat deute correspon a factures pel servei de 
telecomunicacions fixes i mòbils per l’Ajuntament de Palma, conformades per l’Institut 
Municipal d’Informàtica (IMI), corresponents al període de 18 octubre a 17 novembre i 
18 de novembre a 17 de desembre (mòbils) i els mesos d’octubre i novembre fixos i que 
han arribat a Compres el 3 de febrer de 2020, conformades per l’IMI. Vist que, en 
aquests moments, la licitació anterior va finaltizar i s’està pendent de la confecció dels 
plecs tècnics nous per l’IMI i, per tant, s’ha de licitar de bell nou, es fa necessari 
tramitar les factures com un reconeixement de deute. Els imports a reconèixer són els 
següents: 
 
PARTIDA 06.92000.22200 
PROVEÏDOR: UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU I TELEFONICA MOVILES SAU. 
CIFU-86100054. Gran Via, 28. 28013 Madrid. 
CONCEPTE: Servei de telecomunicacions fixes i mòbils per l’Ajuntament de Palma. 
Factures UFCU1912000001 i 2; UFCU2001000001 i 2; 90D2UT090037 i36 
conformades per l’IMI i rebudes a Compres el 3 de febrer 2020. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS: 191.877,46’-euros 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
17. Reconeixement de deute en concepte de prestació de serveis i subministraments 
efectuats a la Policia Local al 2019 per un import de 8.771,42€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r.- Aprovar el Reconeixement de Deute, per un import total de 8771,42 euros (vuit 
mil set-cents setanta-un euros amb quaranta-dos cèntims), per les quantitats, empreses i 
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partides que es relacionen tot seguit, en concepte de prestació de serveis i 
subministraments efectuats a la Policia Local al 2019. 
2n.- Trametre el present acord a la Comptabilitat Municipal, per satisfer les despeses 
corresponents dels imports amb càrrec a les partides que s'indiquen del vigent 
pressupost de despeses. 
  
PARTIDA: 12.13202.227.99 
 
CONTRACTISTA: Associació Vincles Sans R.2166 / OP.2466  
NIF: G57756231. 
IMPORT: 2.114,51 euros (dos mil cent catorze euros amb cinquanta-un cèntims). 
CONCEPTE: Intervencions psicològiques desembre 2019. 
NÚM. FACTURA: Vincles-Sans-E-22. 
 
PARTIDA: 12.13200.221.10 
 
CONTRACTISTA: Bernardino Salom Torres R.2167 / OP.2467  
NIF: 42****53T. 
IMPORT: 79,21 euros (BI 65,46 + IVA 13,75) (setanta-nou euros amb vint-i-un 
cèntims. 
CONCEPTE: Neteja vestuari. 
NÚM. FACTURA: 537L. 
 
PARTIDA: 12.13200.221.14  
 
CONTRACTISTA: Treballs del Bosc SL.  R.2168 / OP. 2468  
NIF: B07716863. 
IMPORT: 786,50 euros (BI 650,00 + IVA 136,50) (set-cents vuitanta-sis euros amb 
cinquanta cèntims). 
CONCEPTE: Subministres secció muntada. 
NÚM. FACTURA: A15/2019554. 
 
PARTIDA: 12.13200.221.13  
 
CONTRACTISTA: Dispet Baleares SL.  R.2169 / OP.2469  
NIF: B57031049. 
IMPORT: 119,26 euros (BI 108,42 + IVA 10,84) (cent denou euros amb vint-i-sis 
cèntims). 
CONCEPTE: Manutenció animals. 
NÚM. FACTURA: 40485 
 
CONTRACTISTA: Piensos Equilibrados Mallorca SAU. R.2170 / OP.2470  
NIF: A07016991. 
IMPORT: 1.608,91 euros (BI 1.525,67 + IVA 83,24) (mil sis-cents vuit euros amb 
noranta-un  cèntims)(825,96+74,91+708,04). 
CONCEPTE: Manutenció animals. 
NÚM. FACTURA: 09-3363, 09-4211 i 09-4579 
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PARTIDA: 12.13200.221.14  
 
CONTRACTISTA: Zona Equus SL.  R. 2171 / OP.2471 
NIF:B57531360. 
IMPORT: 18,40 euros (BI 15,21 + IVA 3,19) (devuit euros amb quaranta cèntims). 
CONCEPTE: Subministres varis muntada. 
NÚM. FACTURA: 19000394. 
 
PARTIDA: 12.13200.214.00 
 
CONTRACTISTA: Neumaticos y Reparaciones Tecnicas SL R.2172 / OP.2472  
NIF: B57497570. 
IMPORT: 147,45 euros (BI 121,86 + IVA 25,59)(cinc quaranta-set euros amb quaranta-
cinc cèntims). 
CONCEPTE: Reparacions diverses a vehicles policial. 
NÚM. FACTURA: 10672. 
 
CONTRACTISTA: Neumaticos Binissalem SL  R.2173 / OP.2473  
NIF: B07695471. 
IMPORT: 15,44 euros (BI 12,76 + IVA 2,68) (quinze euros amb quaranta-quatre 
cèntims). 
CONCEPTE: Reparacions diverses a vehicles policial. 
NÚM. FACTURA: CR-167344. 
 
CONTRACTISTA: Sa Clau Balear SL    R.2174 / OP.2475  
NIF: B07622590 
IMPORT: 49,61 euros (BI 41,00 + IVA 8,61) (quaranta-nou euros amb seixanta-un 
cèntims). 
CONCEPTE: Copies claus vehicles policials. 
NÚM. FACTURA: 8229 
 
CONTRACTISTA: General de Servicios ITV SA  R.2175 / OP.2477  
NIF: A78343977. 
IMPORT: 200,17 euros (BI 148,48 + IVA 31,19 + TAXA 20,5) (dos-cents euros amb 
desset cèntims) (36,93*4+52,45). 
CONCEPTE: ITV. 
NÚM. FACTURA: 23991, 24516, 24776, 25067, 25543/07062019F. 
 
PARTIDA: 12.13200.221.09 
 
CONTRACTISTA: Bongrup Baleares SL   R.2178 / OP.2482 
NIF: B57414187. 
IMPORT: 121,86 euros (BI 100,71 + IVA 21,15) (cent vint-i-un euros amb vuitanta-sis 
cèntims). 
CONCEPTE: material ferreteria. 
NÚM. FACTURA: F 294443 
 
PARTIDA: 12.13200.221.12 
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CONTRACTISTA: Palmafactory Group SL   R.2177 / OP.2481 
NIF: B57661605. 
IMPORT: 435,60 euros (BI 360,00 + IVA 75,60) (quatre-cents trenta-cinc euros amb 
seixanta cèntims). 
CONCEPTE: material transmissions. 
NÚM. FACTURA: 2019 4773 
 
PARTIDA:12.13200.213.00 
 
CONTRACTISTA: Palmafactory Group SL   R.2180 / OP.2485  
NIF: B57661605. 
IMPORT: 2.929,30 euros (BI 2.420,91 + IVA 508,39) (dos mil nou-cents vint-i-nou 
euros amb trenta cèntims). 
CONCEPTE: diferents serveis de transmissions. 
NÚM. FACTURA: 2019 5898, 2019 5896, 2019 5272 i 2019 7189 
 
CONTRACTISTA: Progesystel SL    R. 2181/ OP.2486  
NIF: B57572323. 
IMPORT: 145,20 euros (BI 120,00 + IVA 25,20) (cent quaranta-cinc euros amb vint 
cèntims). 
CONCEPTE: diferents serveis de transmissions. 
NÚM. FACTURA: FACTURA 519 
 
3r.- Notificar el present Acord als interessats." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
18. Aprovar la incorporació de l’Estat de Consolidació per classificació econòmica 
del Pressupost de l’exercici 2020 amb els seus organismes autònoms i societats 
mercantils com annex al Pressupost General 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Hoy ustedes proponen aquí una tramitación irregular del presupuesto del año 2020. Mire, esto 
nunca había pasado en el Ayuntamiento. Nunca el presupuesto consolidado se aprobaba de 
manera diferente que el presupuesto individualizado. Y es más, se aprueba, ustedes lo proponen 
que se incorpore o que se aprueba por parte del Pleno municipal sin la correspondiente 
fiscalización por parte de la Intervención de las cifras que ustedes están presentando. Les 
preguntamos en comisión que no entendíamos el motivo y es por eso que nosotros presentamos 
una enmienda. Lamentando la falta de documentación en la tramitación del proyecto de 
presupuestos del ejercicio 2020 e instando al equipo de gobierno que hagan las cosas bien para 
el 2021. Como ustedes nos hurtaron un debate completo de presupuestos, no lo tuvimos, no 
teníamos estos números, y teniendo en cuenta que ustedes después de 5 años gobernando siguen 
poniendo como excusa no sólo al Partido Popular, si no al resto de partidos de la oposición, 
ciertas comparaciones con la última legislatura de un gobierno de diferente color en este 
Ayuntamiento, está bien que para la oposición poder examinar, poder valorar su acción de 
gobierno y poder juzgarla también para los ciudadanos, podamos tener ciertas cifras de 
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comparación. Es decir, cuánto dinero podía tener margen presupuestario el último gobierno de 
un distinto color en el 2015 y el que ustedes van a tener, la diferencia son 160 millones de euros 
anuales, en una legislatura 640 millones. Con 640 millones en una legislatura superior a la del 
último gobierno, hombre las comparaciones son situaciones difíciles de comparar. Y a pesar de 
eso ustedes incrementan deuda, lo pone el estado de consolidación, en 36 millones, este es el 
incremento de deuda teniendo 160 millones de euros más. Y suben también tarifas, suben 
impuestos, y lo que no hacen, con 160 millones más cada año, no se plantean bajar ningún 
impuesto. Es verdad que no está en su Adn, se lo dijimos desde el minuto 1, que ustedes con 
una mejoría de la economía no se plantean bajar impuestos porque, en palabras del Concejal de 
Hacienda, porque ustedes creen que el dinero no está mejor en los bolsillos de los ciudadanos, lo 
dijeron creo que fue en el Pleno hace 2 o 3 Plenos, no está mejor en los bolsillos de los 
ciudadanos, sino que está mejor que los ciudadanos paguen a través de sus impuestos la mayor 
cifra de impuestos y de tarifas que nunca antes han pagado al Ayuntamiento de Palma. Y 
entonces, claro, el balance es cómo se va a traducir, en qué beneficio se va a traducir para los 
ciudadanos y el balance es muy triste después de casi 5 años gobernando. Palma está muy sucia, 
nunca había estado tan sucia como ahora, el mantenimiento también deja que desear y luego 
están todos los déficits en la prestación de servicios. Necesitamos Bomberos, necesitamos 
Policías, necesitamos muchas cosas y ustedes tienen 160 millones de euros más que no se han 
traducido en esas mejoras. Por tanto, cuando vuelvan hacer estas excusas intentando después de 
5 años, no asumir su responsabilidad de gobierno, muchos de ustedes ya se lo hemos dicho, 
están más cómodos en la oposición y son muy buenos Concejales de la oposición, no los 
nombraré pero muchos de ustedes son muy buenos Concejales en la oposición, pero cuando 
llegan a la hora de gobernar, esto de gestionar no va con ustedes y todo son excusas después de 
5 años con 160 millones de euros más van a poner excusas. Y oigan, yo quiero dirigirme a los 3 
Concejales de Podemos, y ustedes venían aquí a dar muchas lecciones, muchas, estaban todo el 
rato sobre todo al PP y al Psoe, ustedes calificaron algo muy interesante que se referían solo a 
los del PP y del Psoe, el tema este de la casta política. Mire, los ciudadanos de Palma nunca 
habrán pagado tanto dinero de sus impuestos por la casta política, no sólo en el Ayuntamiento 
de Palma, en el Consell Insular de Mallorca, en el Govern de les Illes Balears y también en el 
Gobierno de España. Ministros y más Ministros, consejeros y más consejeros, asesores y más 
asesores y eso no se traduce en mejoras para la ciudadanía. Cuando ustedes dicen porqué el 
Partido Popular propone bajar impuestos si hay margen, rebajando la teórica casta política que 
criticaban tanto los miembros de Podemos y obviamente gestionando de otra manera. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Martínez, no ha explicado nada de su enmienda al final. No sé que quería hacer. Mire aquí 
lo que hacemos realmente es un ejercicio de transparencia, tenemos una información nueva de 
presupuesto que es el estado de consolidación, que no es más que la suma neta del presupuesto 
de organismos autónomos, Ayuntamiento y S.A.s y las presentamos aquí para ustedes tengan la 
información, para que prensa tenga la información, para que los ciudadanos tengan la 
información y para que no quede en nuestros bolsillos oculta para gestión única nuestra y esto es 
lo que hacemos. Respecto a todo lo que usted dice de subidas de impuestos, de gestión,… mire, 
usted es el rey de subir los impuestos y usted lo sabe, y el rey además de decir que no lo sube 
cuando los está subiendo, lo que hacemos nosotros aquí es más gestión y efectivamente, en 
algunos aspectos hay más deuda, por ejemple en la EMT porque está renovando los autobuses 
que hacía falta. O hay más deuda en EMAYA porque están realizando inversiones que hacía 
falta porque no se realizaban hace tiempo. Al final lo que hay aquí detrás de esto es más gestión, 
mejor ciudad que estamos consiguiendo y que va avanzando, a pesar de que a ustedes les cueste, 
y a pesar de que ustedes quieran negarlo, porque es verdad. Así que repito, esto solo es un 
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ejercicio de transparencia, traemos información al Pleno y a la ciudadanía para que tengan 
conocimiento de los números reales del presupuesto. Gracias.” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“A parte de lo que se ha estado argumentando en la Comisión se pidió un informe de 
Intervención sobre estos estados consolidados y no se presentó. Supusimos que igual con la 
documentación del Pleno se presentaría, no la hemos visto. Nosotros no podemos aprobar un 
estado de consolidación sin un informe de Intervención, Sr. Adrià, porque falta esta 
documentación. Por eso nosotros votamos en contra, pero si sigue sin aparecer el informe de 
Intervención tendremos que seguir votando en contra. Gracias.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Hemos vuelto al debate de presupuestos y simplemente recordar la 
posición de nuestro partido que pedía más claridad y más detalles en muchas partidas que era 
realmente difícil entrar en ellas. Y puse como ejemplo que el Govern de les Illes Balears con un 
presupuesto de 5.000 millones de euros era mucho más claro en la exposición de sus cuentas. Y 
para poner un ejemplo de la complejidad y la falta de información, basta ir a un detalle de esto 
que venía en el paquete de estos presupuestos que era por ejemplo la plantilla de personal, la 
relación. A mí me sorprende como ejemplo de que no esté especificado ni el total de personal de 
este Ayuntamiento ni la definición de puestos de trabajos. Se puede mirar en el Ayuntamiento 
de Vitoria o en el de Málaga, donde se viene perfectamente contabilizado cada puesto de trabajo 
y los números totales, este es un ejemplo de que necesitamos una mayor transparencia y mayor 
información, razón por la que apoyaremos esta enmienda que presenta el Partido Popular. 
Gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gracias. Veo Sr. García que usted no contesta porqué trae esta documentación en este Pleno, 
en el Pleno de febrero y no se trajo en su momento, ustedes hurtaron un debate completo. Lo de 
la transparencia se lo dije yo en recriminación en la comisión pasada. 160 millones menos de 
impuestos pagaban en el 2015 los ciudadanos en Palma. Oiga, una curiosidad ya que presentan 
el balance de consolidación, es una pregunta muy concreta, de estas de Barrio Sésamo, saber si 
la sociedad Palacio de Congresos que al final el Ayuntamiento hizo incorporación vía 
Capitalidad de unos … importantes, si está consolidando el 50% o está consolidando con la 
aportación que se realizó por parte del Ayuntamiento como compensación de los costes de 
Capitalidad, muchas gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Tres cosas para tres grupos. Ciudadanos: tenemos al Interventor aquí, además la parte técnica 
de Intervención, que es toda, y la parte técnica de Financiero trabajan en la realización del 
presupuesto mano con mano. Son independientes, Intervención audita el trabajo pero hay 
colaboración y nadie hace nada sin que el Interventor quiera no quiera o nadie intenta ocultar 
nada en todo el Departamento. Si aquí este anexo de información, que no es más que un 
resumen de sumas que no modifica al presupuesto hubiera necesitado un informe, hubiera 
venido. No hay más dudas sobre esto. En cuanto al Sr. Coll: ustedes lo que necesitan es entrar 
en el presupuesto y conocerlo, porque la información que usted dice que no está, ¿cómo que la 
información de capítulo I de Personal…? Esta toda la información, lo que ustedes tienen que ser 
capaces de entrar y conocerla y descubrirla. En cuanto al Sr. Martínez: a usted nadie le hurtó un 
debate nunca. Si usted se inventa el punto que quiere cuando quiere. Usted lo que tendría que 
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hacer, si es tan grave lo que hemos hecho y está tan mal, en su momento haberlo denunciado 
realmente y que no se le hubiera pasado. Porque usted no es nuevo en estas cosas. Si usted no 
dijo nada es que a lo mejor no se dio cuenta, a lo mejor está perdiendo facultades, hágaselo 
mirar.” 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots en 
contra (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Esmena del Grup Municipal PP: 
 
"1.- El Pleno del Ayuntamiento lamenta la falta de documentación en la tramitación del 
proyecto de presupuestos del ejercicio 2020. 
 
2.- El Pleno del Ayuntamiento insta al equipo de gobierno a presentar con toda su 
documentación completa el proyecto de presupuestos para el ejercicio 2021, y que 
permita su aprobación definitiva con anterioridad al 24 de diciembre de 2020. 
 
3.- El Pleno del Ayuntamiento insta al equipo de gobierno a presentar el estudio del 
coste de la prestación del servicio municipal financiado con la tasa de licencias 
urbanísticas." 
 
Es proposa: 
 
"Incorporar l’Estat de Consolidació per classificació econòmica del Pressupost de 
l’exercici2020 de l’Ajuntament amb els seus organismes autònoms i societats mercantils 
de capital100% municipal com annex al Pressupost General. 
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EMPRESES AMB CAPITAL SOCIAL QUE PERTANYS ÍNTEGRAMENT A L'ENTITAT LOCAL PER A 2020,SENSE CONSOLIDAR  

INGRESSOS        

A)OPERACIONS CORRENTS  EMAYA E.F.M. E.M.T. SMAP TOTAL 

Capítol I        

Capítol II        

Capítol III   94.193.242,53 9.854.355,69 35.659.946,00 10.312.439,10 150.019.983,32 

Capítol IV   27.504.575,57  23.290.390,00 7.075.000,00 57.869.965,57 

Capítol V   53.300,00 61,28 249.908,00 135.587,34 438.856,62 

        

B)OPERACIONS DE CAPITAL       

Capítol VI    71.598,40   71.598,40 

Capítol VII   54.100.000,00   166.666,67 54.266.666,67 

Capítol VIII *   2.305.681,00  994.833,00  3.300.514,00 

Capítol IX   16.858.882,32   11.724.986,00   28.583.868,32 

        

TOTAL   195.015.681,42 9.926.015,37 71.920.063,00 17.689.693,11 294.551.452,90 

     

DESPESES        

A) OPERACIONS CORRENTS       

Capítol I   77.731.038,86 5.189.016,77 38.603.702,00 7.727.847,53 129.251.605,16 

Capítol II   34.990.231,73 3.200.067,66 16.433.604,00 2.592.702,52 57.216.605,91 

Capítol III   346.903,10 83.580,37 166.699,00 500.000,00 1.097.182,47 

Capítol IV        

        

B)OPERACIONS DE CAPITAL       

Capítol VI   30.653.345,00 164.569,00 14.489.441,00 2.366.026,00 47.673.381,00 

Capítol VII        

Capítol VIII   41.664.422,00    41.664.422,00 

Capítol IX   5.618.976,19 1.200.869,06 2.226.617,00 3.289.983,49 12.336.445,74 

TOTAL   191.004.916,88 9.838.102,86 71.920.063,00 16.476.559,54 289.239.642,28 
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PRESSUPOST DELS ORGANISMES AUTÒNOMS PER A L'ANY 2020, SENSE CONSOLIDAR. 

INGRESSOS  HABITATGE I.M.E. ESCOLES I.M.I. Palma Activa TOTAL OO.AA Propi 
OOAA i Propi sense 

consolidar 

A)OPERAC.         

CORRENTS         

Cap. I        191.053.380,79 191.053.380,79 

Cap. II        29.836.999,96 29.836.999,96 

Cap. III  96.506,00 4.351.208,32 940.882,07 2.893,00 36.000,00 5.427.489,39 102.236.139,62 107.663.629,01 

Cap. IV  1.811.737,94 11.710.679,27 7.621.731,22 6.698.725,26 7.160.276,24 35.003.149,93 91.428.667,24 126.431.817,17 

Cap. V  700.000,00 208.210,00 20,00 50,00 6.300,00 914.580,00 4.611.160,00 5.525.740,00 

          

B)OPERAC.         

CAPITAL          

Cap. VI          

Cap. VII  827.500,00 1.902.549,96 240.073,45 631.081,15 182.050,00 3.783.254,56 6.168.422,80 9.951.677,36 

Cap. VIII  93.000,00 90.000,00 11.000,00 60.000,00 20.000,00 274.000,00 3.550.000,00 3.824.000,00 

Cap. IX              8.081.229,59 8.081.229,59 

TOTAL  3.528.743,94 18.262.647,55 8.813.706,74 7.392.749,41 7.404.626,24 45.402.473,88 436.966.000,00 482.368.473,88 

DESPESES          

A)OPERAC.CORRENTS         

Cap. I  1.944.743,94 5.206.349,44 3.901.514,21 5.760.228,10 5.942.786,73 22.755.622,42 158.408.813,85 181.164.436,27 

Cap. II  585.400,00 10.896.748,65 4.364.419,08 940.440,16 1.080.820,35 17.867.828,24 123.175.951,82 141.043.780,06 

Cap. III  2.100,00 5.000,00  1.000,00 1.565,16 9.665,16 7.420.882,38 7.430.547,54 

Cap. IV  76.000,00 162.000,00 296.700,00  177.404,00 712.104,00 92.254.835,23 92.966.939,23 

Cap. V        4.184.658,41 4.184.658,41 

B)OPERAC.         

CAPITAL          

Cap. VI  627.500,00 1.902.549,46 240.073,45 631.081,15 82.050,00 3.483.254,06 21.255.061,46 24.738.315,52 

Cap. VII  200.000,00    100.000,00 300.000,00 5.153.960,30 5.453.960,30 

Cap. VIII  93.000,00 90.000,00 11.000,00 60.000,00 20.000,00 274.000,00 1.200.000,00 1.474.000,00 

Cap. IX              23.911.836,55 23.911.836,55 

TOTAL  3.528.743,94 18.262.647,55 8.813.706,74 7.392.749,41 7.404.626,24 45.402.473,88 436.966.000,00 482.368.473,88 
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PREVISIÓ INGRESSOS I DESPESES 2020  DE LES SOCIETATS MERCANTILS 

      

 EFM SMAP EMAYA EMT TOTAL 

      

1. Import net de la xifra de negocis 9.832.374,13 9.961.235,75 94.193.242,53 34.449.242,00 148.436.094,41 

2. Variació d'existències    69.954,74   

3. Treballs de l'empresa per al seu actiu     0,00 

4. Aprovisionaments -1.541.503,97 -130.000,00 -21.666.711,76 -5.471.394,00 -28.809.609,73 

5. Altres ingressos d'explotació 21.981,56 7.510.764,24 27.504.575,57 24.721.002,00 59.758.323,37 

6. Despeses de personal -5.193.632,41 -7.727.847,53 -77.731.038,86 -38.603.702,00 -129.256.220,80 

7. Altres despeses d'explotació -1.845.899,90 -2.442.702,52 -13.927.213,00 -10.962.210,00 -29.178.025,42 

8. Amortització de l'immobilitzat -462.752,60 -1.485.548,00 -11.031.737,81 -4.910.237,00 -17.890.275,41 

9. Imputació de subvencions d'immobilitzat no financer 23.088,94 67.380,50 2.956.141,98 1.425.541,00 4.472.152,42 

11. Deteriorament i resultat per alienacions de l'immobilitzat 38.242,80    38.242,80 

12. Altres resultats 0,00  132.659,89 30.000,00 162.659,89 

A.1) RESULTAT D'EXPLOTACIÓ 871.898,55 5.753.282,44 499.873,28 678.242,00 7.803.296,27 

7. Altres interessos i ingressos assimilats     0,00 

12. Ingressos financers.  78.000,00 53.300,00  131.300,00 

13. Despeses financeres  -500.000,00 -346.903,10 -166.699,00 -1.013.602,10 

      

A.2 RESULTAT FINANCER 0,00 -422.000,00 -293.603,10 -166.699,00 -882.302,10 

      

A.3 RESULTAT ABANS D'IMPOSTOS  871.898,55 5.331.282,44 206.270,18 511.543,00 6.920.994,17 

17. Impost sobre beneficis           

      

A.5 RESULTAT DE L'EXERCICI 871.898,55 5.331.282,44 206.270,18 511.543,00 6.920.994,17 
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APROVAR L´ESTAT DE CONSOLIDACIÓ PER A L´EXERCICI DEL 2020, DEL PRESSUPOST DE L´ENTITAT LOCAL, AMB EL DE TOTS ELS OO.AA.  
I ELS PRESSUPOSTS HARMONITZATS DE DESPESES I INGRESSOS  DE LES SOCIETATS MERCANTILS DE CAPITAL INTEGRAMENT MUNICIPAL.   
I QUE A NIVELL DE CAPITOLS ÉS EL SEGÜENT: 

INGRESSOS  PROPI I OO.AA. Ajustaments PROPI I OO.AA. S.Merc.depend. TOTAL SENSE Ajustaments TOTAL CONSOLIDAT 

  sense consolidar de consolidació Consolidats Corporació Consolidar de consolidació AMB SOCIETAT MERCARTILS 

A)OPER. CORRENTS       

Capítol I  191.053.380,79  191.053.380,79  191.053.380,79  191.053.380,79 

Capítol II  29.836.999,96  29.836.999,96  29.836.999,96  29.836.999,96 

Capítol III  107.663.629,01  107.663.629,01 150.019.983,32 257.683.612,33 4.057.647,39 253.625.964,94 

Capítol IV  126.431.817,17 31.783.940,27 94.647.876,90 57.869.965,57 152.517.842,47 47.039.219,26 105.478.623,21 

Capítol V  5.525.740,00  5.525.740,00 438.856,62 5.964.596,62 170.000,00 5.794.596,62 

B)OPER.  CAPITAL        

Capítol VI     71.598,40 71.598,40  71.598,40 

Capítol VII  9.951.677,36 3.783.254,56 6.168.422,80 54.266.666,67 60.435.089,47 176.666,67 60.258.422,80 

Capítol VIII  3.824.000,00  3.824.000,00 3.300.514,00 7.124.514,00  7.124.514,00 

Capítol IX  8.081.229,59  8.081.229,59 28.583.868,32 36.665.097,91  36.665.097,91 

         

TOTAL  482.368.473,88 35.567.194,83 446.801.279,05 294.551.452,90 741.352.731,95 51.443.533,32 689.909.198,63 

DESPESES         

A) OPER. CORRENTS       

Capítol I  181.164.436,27 -72.000,00 181.236.436,27 129.251.605,16 310.488.041,43  310.488.041,43 

Capítol II  141.043.780,06 -2.393.466,45 143.437.246,51 57.216.605,91 200.653.852,42 4.142.647,39 196.511.205,03 

Capítol III  7.430.547,54  7.430.547,54 1.097.182,47 8.527.730,01 70.000,00 8.457.730,01 

Capítol IV  92.966.939,23 34.249.406,72 58.717.532,51  58.717.532,51 47.039.219,26 11.678.313,25 

Capítol V  4.184.658,41  4.184.658,41  4.184.658,41  4.184.658,41 

B)OPER. DE CAPITAL        

Capítol V         

Capítol VI  24.738.315,52 -93.383,65 24.831.699,17 47.673.381,00 72.505.080,17 15.000,00 72.490.080,17 

Capítol VII  5.453.960,30 3.876.638,21 1.577.322,09  1.577.322,09 176.666,67 1.400.655,42 

Capítol VIII  1.474.000,00  1.474.000,00 41.664.422,00 43.138.422,00  43.138.422,00 

Capítol IX  23.911.836,55  23.911.836,55 12.336.445,74 36.248.282,29  36.248.282,29 

TOTAL  482.368.473,88 35.567.194,83 446.801.279,05 289.239.642,28 736.040.921,33 51.443.533,32 684.597.388,01 
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Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 vots en contra (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs). Prèviament es rebutja l'esmena del 
Grup Municipal PP per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma) i 13 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
19. Aprovar la modificació de crèdit n. 3, de crèdit extraordinari finançat amb 
ingressos en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2020 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gracias Sr. Hila. Miren una de las excusas que ustedes suelen siempre decir respecto al déficit 
de la prestación de servicios municipales, que falta plantilla como Bomberos, como Policía, 
como Urbanismo, como Intervención, como lo hemos visto hoy, que no se pudo aprobar en 
tiempo y forma un presupuesto global. Siempre ustedes dan la excusa de que la normativa, que 
la objetivizan poniéndole el nombre de Montoro, no les permite incremento de plantilla. Por 
tanto, si los incrementos de plantilla tienen que ser pues mínimos, habrá que saber acertar en 
esos incrementos de plantilla. Y ustedes con esta excusa, con la propuesta que llevan hoy, oiga 
no vuelvan a decirnos que la prestación, el déficit de servicios, es por culpa de la normativa. Son 
por decisiones políticas. Ustedes deciden incrementar la plantilla, en casi 200.000 euros, con 2 
dinamizadores lingüísticos que nosotros siempre los hemos calificado de comisarios 
lingüísticos, es algo que no se necesita y que les quiero decir que incluso el Partido Socialista 
también la parecía razonable en el 2011 que no hubiera dinamizadores lingüísticos. Sr. Hila 
usted no votó a favor de mantener este servicio cuando estaban en la oposición. Por tanto, 
nosotros lo que vemos aquí es otro ejemplo más de su falta de liderazgo. Mire, este es un peaje 
que le exige Més, porque los ciudadanos lo que son comisarios lingüísticos no los necesitan, y a 
parte ustedes, el Partido Socialista, votaron en contra, votaron junto con el Partido Popular 
cuando Més proponía que no los elimináramos en el 2011. ¿Qué ha cambiado Sr. Hila? Porque 
usted por el resultado electoral que usted siempre pone sobre la mesa, usted no necesitaba contar 
con Més para llegar al gobierno. La ley electoral local lo deja muy claro que si no hay una 
alternativa de 15 concejales, el Alcalde es la lista más votada, por tanto usted decidió ir con 
ellos y no entendemos este cambio de cromos. Los de Més deberían estar muy agradecidos de 
que estén con ustedes. Por eso nosotros proponemos un incremento de plantilla allí donde 
realmente se necesita, que es en un plan de choque para reducir los plazos en los cuales estamos 
concediendo las licencias urbanísticas. No sólo las licencias urbanísticas, también las licencias 
de primera ocupación son necesarias. Hay gente que está pagando un alquiler porque aún no han 
aprobado la licencia de primera ocupación por parte del Ayuntamiento, y por tanto no pueden ir 
a una casa que han comprado a lo mejor hace 2 o 3 años. Por eso hacemos esa propuesta. Pero 
oiga, si no les parece bien esta propuesta tenemos otra, incrementamos la plantilla de Bomberos 
que son necesarios. Ustedes han tenido que cerrar parques de Bomberos por falta de personal y 
si no Policía. Siempre están diciendo que no hay suficiente plantilla de Policía, son 200.000 
euros, yo no sé cuántos Policías, cuántos Bomberos, cuántos técnicos o arquitectos podría 
contratar el Ayuntamiento, pero lo que no es una prioridad es contratar 2 dinamizadores 
lingüísticos. Como decimos, sólo se puede ver desde la perspectiva que es un peaje que paga 
usted, Sr. Hila, cuando no lo necesita pagar, que es lo que llama la atención. Porque entendemos 
que el Sr. Sánchez para aprobar los presupuestos, tiene que estar en esta fase de entreguismo, 
pero aquí usted tenía 2 opciones: mirar de dialogar con las fuerzas constitucionalistas, que 
somos varias y con sentido de Estado, o las que no se mantienen en esa posición. Y usted 
decidió tener de compañeros de viaje a gente que le impone este peaje. Justifíquenos para qué 
necesita Palma 2 dinamizadores lingüísticos, 2. Hemos pasado que eran necesarios 10 en el 
2011, Palma no podía sobrevivir sin 10 dinamizadores lingüísticos y esto era lo que decía Més, 
a pasar a 2. Incrementando gasto fijo, incrementando la estructura de gasto de personal de un 
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servicio que no existe consenso, no existe consenso en este Ayuntamiento. Por tanto, es un gasto 
de colocar un par de amiguetes de partidos cercanos del partido que está en el gobierno. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Mire Sr. Martínez, ustedes con esa rabia que tienen contra el catalán y contra la cultura traen 
unas propuestas ridículas a un Pleno serio. O sea, estamos hablando, para que se sepa de lo que 
estamos hablando, estamos hablando de que 70.000 euros pasan de un capítulo de gasto 
corriente a un capítulo de personal, es el mismo gasto, tiene las mismas funciones. Y ustedes 
plantean un súper plan de choque para salvar Urbanismo con 70.000 euros, cuando nosotros 
hemos destinado este ejercicio medio millón de euros. Claro, sus 70.000 euros son 
imprescindibles cuando nosotros llevamos medio millón de euros, ¿para qué? Ah, para más 
personal, precisamente para más personal. Algo similar a los 101 Policías que están ahora 
sacándose las oposiciones, que eso creo que es más personal también. Creo que vamos 
entendiendo que su propuesta es ridícula, llevada por la rabia que tienen a este concepto, no es 
nada más. Así que nosotros vamos a seguir con la gestión y yo no sé si el Sr. Carrió quiere 
acabar de completarlo, porque dará el argumento de porqué lo hacen a parte de la justificación 
técnica.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Sí, gràcies Sr. Adrián. Bé, jo Sr. Martínez la veritat és que aquest odi visceral cap a la nostra 
terra, jo diria cap a la nostra llengua, s’ho hauria de fer mirar. En realitat, l’únic que feim és el 
projecte que en primer lloc havíem proposat que era externalitzat, seria fer un projecte 
d’execució temporal propi de l’Ajuntament de Palma. Això és ni més ni manca del que estan 
fent altres ajuntaments tan perillosos com els de Gijón, el de Santiago de Compostela o el de 
Manacor. Sí, es vera, el de Manacor pentura és més perillós, però que sàpiga que això ja ho feia 
el govern o l’Ajuntament del Partit Popular. I anomenar comissaris lingüístics a treballadors que 
sortiran del borsí de tècnics animadors socioculturals propis de l’Ajuntament l’únic que estan 
fent és una demostració de transparència. Per tant, no són en cap cas comissaris lingüístics com 
vostè diu. I bé, jo Sr. Martínez lo que sí que puc entendre és que clar, en el vostro partit ara 
estan preocupats, se veu que a Euskadi els moderats com Alfonso Alonso els canvien com els 
grans radicals de sempre, com pugui ser en Carlos Iturgaiz i bé, clar, en aquest moment vostè 
s’ha de posicionar i s’ha de posar com si vostè fos la mà dreta del partit. Bé, jo lo que sí que li 
demanaria és que recuperin el seny de la Sra. Cirer, que encara és del seu partit, recuperin la 
Declaració de 2006 que va fer aquest Ajuntament, que demanava promoure la llengua pròpia 
d’aquesta Ciutat i sigui una mica més encertiu i reflexioni també sobre la situació que té 
actualment la llengo a la nostra terra i veurà lo necessari que és fer aquesta actuació. Moltes 
gràcies.” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Gràcies. Amb aquest canvi de partides vostès lo que pretenen és contractar dos dinamitzadors, 
passar-los a Capítol I perquè siguin capaços de dinamitzar allò que els seus assessors o 
consultors no són capaços de dinamitzar. I a lo millor, si vol dinamitzar la nostra llengua, lo que 
podria fer aquí mateix, és fer que el Sr. Adrià, el Sr. Rodrigo Romero i la Sra. Pastor, per 
exemple entre d’altres, xerrin el mallorquí i així dinamitzaria la nostra llengua. Gràcies.” 
 
Sr. Rodríguez Farré (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Permítame iniciar esta intervención felicitándole, aunque estamos en las 
Antípodas y aunque no viene a cuenta de esta intervención, por su nombramiento en el 
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Patronato del Patrimonio Nacional, creo que eso es bueno para esta ciudad. Creo que sólo hay 2 
Alcaldes. La Almudaina forma parte de ese patrimonio. Y como palmesano y miembro de este 
consistorio me siento muy orgulloso. Y me siento muy orgulloso porque el Grupo Municipal de 
Vox se siente los colores aunque esté en la oposición. Y precisamente porque nos sentimos los 
colores, el otro día en el Parlamento me sentía avergonzado cuando tuvimos que aprobar deprisa 
y corriendo convalidar un decreto de ley que los fondos buitre no se apropiaran del Parc Bit 
porque este Ayuntamiento que debería haber hecho la normativa reguladora del Parc Bit, no fue 
capaz de hacerlo. Y por qué les digo esto, porque es que hacen falta funcionarios en puestos 
muchísimo más importantes. Si este Ayuntamiento no es capaz de sacar las licencias de obras en 
su momento, si no fue capaz en su momento de regular como se le había mandado mediante ley 
la ordenación del Parc Bit, ahora venimos aquí a hablar de 2 dinamizadores lingüísticos. 
Nosotros en su momento ya propusimos una modificación en los presupuestos de este crédito y 
pasar esta partida de dinamizadores lingüísticos a la educación del programa de éxito escolar, 
que nos parecía mucho más interesante, se mantenía dentro de las mismas partidas y dentro del 
mismo presupuesto que maneja el Sr. Carrió. Y por supuesto, Sr. Carrió, que son comisarios 
lingüísticos, por supuesto que lo son, esa es su única intención. Pero es que además esta 
modificación, usted cuando estuvimos debatiendo en comisión los presupuestos nos dijo que 
pretendía externalizar este servicio para contratar un número más o menos amplio de 
dinamizadores que pudieran desarrollar esta labor. Y resulta que ese grupo más o menos amplio 
de la noche a la mañana nos lo convierte usted en 2 interinos con un sueldazo, por lo que vemos, 
que quiere usted colocar a dedo. Y encima en la misma proposición nos dice que restar 71.000 
euros de una partida de 90.000 euros no afectará para nada el buen desarrollo del servicio. Yo 
no sé a quién pretenden ustedes engañar, o estos 90.000 euros no eran necesarios o no hacía 
falta tanta gente o ahora simplemente, como bien se ha dicho ya desde los grupos de la 
oposición, el único interés es colocar a 2 interinos. En una ciudad donde tenemos tantas 
necesidades básicas en vivienda, en Policía, en Bomberos, en funcionarios, en general, venir 
aquí con esta proposición a mí sinceramente, ya le digo me siento los colores de este 
Ayuntamiento, me cae la cara de vergüenza. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies Sr. García. Vostè diu que jo tenc animadversió en es català i jo no tenc en el català 
animadversió i sobre tot en el mallorquí, que és el que estic empleant ara, i tampoc. Sr. Carrió 
quan noltros vàrem arribar en el 2011, vostès varen presentar, Més va presentar una proposta 
que deien: “l’Ajuntament de Palma es compromet a recuperar el projecte de dinamització 
lingüística de Palma”. I el Sr. Hila no li va donar suport. I lo que noltros estàvem demanant és 
per què el Sr. Hila ara sí li dona suport i per això deim que és un peatge que li estan pagant a 
vostès. Dels 10 dinamitzadors lingüístics que hi havia, després sorpresos varen aparèixer a 
llistes de Més, de diferents municipis, per sorpresa va ser. Varen dir que el farien gratuït, pues el 
facin, jo m’enrecord d’aquell punt, del que vostès varen dir, si no s’ha de pagar no s’ha de 
pagar, però eren necessaris 10 i ara han de ser 2, per incrementar plantilla. Noltros del que 
esteim en contra és sobre tot d’incrementar plantilla perquè és un tema de prioritats, sobre tot de 
saber quines són les prioritats. Miri l’actual Delegada del Govern, era la portaveu en aquell 
moment del Partit Socialista, i no va donar suport a això, per tant és un tema que només 
demanen els de Més. Vostès són els únics que demanen. I mirin, lo que no puc consentir és la 
falta de respecte a una persona que ha estat en política molt diferenta, com esteim vostè Sr. 
Carrió, no diria jo i ja li comentaré, però molt diferenta a noltros que és el Sr. Iturgaiz. El Sr. 
Iturgaiz viu de miracle, i els seus amics, i li dic amics perquè vostè es fa fotos amb Bildu, el 
volien assassinar quan era president del Partit Popular del País Basc. Ell va viure durant molt de 
temps quan sortia de ca seva no sabia si tornaria. Vostè se fa fotos amb la gent que volia matar 
al Sr. Iturgaiz, que va defensar la Constitució i els valors democràtics en el País Basc durant 
molt de temps. Ni vostè ni jo hem tengut aquests problemes que sí varen tenir molts de regidors 
justament dels partits constitucionalistes, del Partit Popular i del Partit Socialista. Per tant, crec 
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que no fa falta que vostè digui res damunt centralitats. I respecte a les animadversions que me 
deia a jo personalment, vostè sap perquè aquesta persona que està per aquí, Josep Maria 
Llompart? Vostè sap perquè és fill il·lustre? Sap qui era el portaveu del partit majoritari d’aquell 
plenari que es va aprovar? Sí, idò s’ho faci mirar quan una altra vegada me diu que jo estim o no 
estim la nostra llengo. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Martínez, reconec el mèrit de ficar a ETA en una modificació pressupostària, té molt de 
mèrit.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Yo sólo quiero contestar a la Sra. Pomar. Yo ejerzo mi derecho de hablar sólo en castellano 
porque es mi derecho. No considero que usted sea quien para decirme si tengo que expresarme 
en uno de los 2 idiomas oficiales de esta comunidad. Yo en mi vida le he dicho a nadie y nunca 
se lo diría a usted que por favor me hable en catalán, y cuando yo hablo en castellano y me 
cambian al catalán tampoco le digo que no cambie la lengua, porque cada uno es libre de usar 
cualquiera de las 2 lenguas que tiene esta comunidad. Yo mire, yo soy un dinamizador de 
lengua catalana y soy una persona muy respetuosa. En mi casa hay 4 lenguas vehiculares y una 
de ellas es el catalán, para que vea el trabajo que tenemos. Esta mañana misma estaba con mi 
hija preparando un trabajo de Biel Majoral, que no sé si sabe quién es usted, en catalán, y 
estábamos haciendo el Power Point y estábamos dinamizando catalán en mi casa. Una persona 
que sólo habla castellano, así que tenga cuidado cuando usted me pide que hable el idioma 
porque yo seguiré hablando el que sea derecho mío y usted puede seguir hablando los dos o tres 
que quiera usted, pero no se meta en estos fregados porque no soy ni mejor ni peor ciudadano 
por utilizar sólo este idioma. Gracias.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS-Estimam Palma): 
 
“I per acabar d’afegir, sí que és vera que el Sr. Adrián ha demostrat molta més sensibilitat pel 
tema de la llengua i per poder dinamitzar-la a la Ciutat que el partit de Ciutadans des de la seva 
creació. I després en relació al Sr. Martínez, bueno, ja veig que vostè té més preferències per En 
Carlos Iturgaiz que per N’Alfonso Alonso, que simplement, he deixat veure que el partit vostro 
s’està radicalitzant, cada vegada s’està fent més amic de Ciutadans i des de que hi ha N’Iturgaiz 
ademés diu que s’han de presentar junts amb Vox, enhorabona. Això és el camí que crec que 
molts de ciutadans d’aquesta terra se preocupen cada vegada que veuen com actuau.” 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots en 
contra (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Esmena del Grup Municipal PP: 
 
"A) Aumento de partidas de gasto 
 
81500012010  ADM.GRAL. HABITATGE I URBANISME.- NOVES DOTACIONS 
71.612,55€ 
 
B) Disminución de partidas de gasto 
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10 33470 22799 PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- ALTRES TREBALLS EXTERNS 
71.612,55€" 
 
Es proposa: 
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit n. 3, de crèdit extraordinari finançat amb en 
ingressos en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2020, quedant establertes les 
consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Augment de Despeses       

Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Aug. Crèdit Def. 
10 33470 1200101 PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES 0,00 20.597,34 20.597,34 
10 33470 1210001 PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- COMPLEMENT DE DESTÍ 0,00 11.391,24 11.391,24 
10 33470 1210101 PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- COMPLEMENT ESPECÍFIC 0,00 21.386,91 21.386,91 
10 33470 1210301 PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- ALTRES COMPLEMENTS 0,00 1.416,06 1.416,06 

10 33470 1600001 PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- SEGURETAT SOCIAL 0,00 16.821,00 16.821,00 

      TOTAL AUGMENT DE DESPESES   71.612,55   

B) Disminució de Despeses       

Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Dismin. Crèdit Def. 

10 33470 22799 PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- ALTRES TREBALLS EXTERNS 90.000,00 71.612,55 18.387,45 

      TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   71.612,55   
 
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució.” 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 vots en contra (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs). Prèviament es rebutja l'esmena del 
Grup Municipal PP per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma) i 13 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSICIONS DELS GRUPS POLÍTICS  
 
- Federació d’Associacions de Veïns de Palma (G-07203573) (RMEC/UPM/NM) 
 Punts 36 i 45  (Joan Forteza Cortés) 
  
- Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma (G57981755) (RMEC/UPM/NM) 
 Punts 42, 45 i 54 (Miquel Obrador Sabater) 
 Punt 44 (Francisca Bonnín Sastre) 
 
- AFEDECO (V-07053689) (RMEC/ No UPM/NM) 
 Punts 37, 40, 43, 44, 46, 47, 48 i 53 (Antoni Gayà Gayà) 
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(Punts 59, 60 i 67: No corresponen) 
 

- Asociación de Vecinos de Playa de Palma (CIF G-07686033) (RMEC/UPM/NM) 
 Punts 22, 53 i 54 (Francisco Nogales Anca) 
 
- Unió d’Associacions de Mallorca (G-57472045) (RMEC/UPM)  
 Punts 27, 29 i 31 (Francisco Fernández Ochoa) 
 
- Asociación de Defensa Cala Mayor-San Agustín (G-16625444) (RMEC/No UPM/NM) 
 Punts 35 i 36  (Antonio Marí Perelló) 

Punt 42 (Manuel Escarrer) 
 
- Asociación de Exjugadores i Exjugadoras de Fútbol Base de Mallorca (G-57621427) 
(RMEC/UPM/M) 
 Punts 26 i 42 (Yusmely Coronado Coronado) 
 
- Associació de Veïns Es Born d’es Molinar (G-57050692) (RMEC/UPM/ NM)   

 Punts 36 i 37 (Mar Mesas Iñigo) 
 

- Associació del Petit i Mitjà Comerç de Mallorca PIMECO (G-07434681) (No inscrita al 
RMEC- en tràmit renovació/NM) 
 Punts 37 (Antoni Fuster Bibiloni) 
 Punt 43 (Juan Carlos Moll) 
 

(Punts 59 i 67: No corresponen) 
 

- Associació de Veïns Bons Aires Arxiduc “AVASO” (G- 57154965) (RMEC/UPM/M) 
 Punts 37 (Antoni Fuster Bibiloni) 
 Punt 43 (Jaume Aguiló Segura) 
 

(Punts 59 i 67: No corresponen) 
 

- Associació de Veïnats Ses Cases Noves d’es Coll d’en Rabassa (G-07744501) 
(RMEC/UPM/NM) 
 Punts 42 i 45 (Juana Ruiz Navarro) 
 
- Dalla Obrera (G-16511487) (RMEC/No UPM/NM) 

Punts 51  (Manuel Montero Borrás) 
 
(Punt 60: No correspon) 

 
- Unitat Cívica per la República (G-06374156) (RMEC/No UPM/NM)  
 

Punts 8, 10, 30, 32 i 50 (Joan Manuel Segura Miró i Oscar Kacper Szczesniak 
Kalinowski) 
 
(Punt 56: No correspon) 
 

- Sindicat de Llogateres i Llogueters de Mallorca (G-16616823) (No inscrita al 
RMEC/NM)  
    
  Punts 8, 10, 30 i 50  (David López Ureña, Matías Colom Ribas i Nieves Martín López) 
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(Punts 56 i 60: No corresponen) 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Ara és el torn de les entitats que ho han demanat. Recordin que ja és el tercer Plenari que ho 
deim i en aquest ja serem més estrictes, que donarem la paraula a l’entitat i a la persona que ha 
demanat en nom d’aquesta entitat i no a un altre.” 
 
Sr. Fortez Cortés, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“Benvolgudes veïnes i veïns, senyor batle, senyores i senyors regidors. Bon dia tots. En primer 
lloc, intervindré en el punt 36 relatiu a la normativa que limita les terrasses de Palma, proposició 
que presenta VOX i que ve signada pel Sr. Fulgencio Coll. En primer lloc, per la seva formació, 
sorprèn moltíssim que sigui vostè, que demaní expressament, que no se compleixi una 
ordenança. Per altra banda li tenc que dir, que des del punt de vista de la Federació, tècnicament 
el Ple, no pot aprovar la proposició tal com vostè la planteja. Per canviar el contingut de l'article 
23, de l'actual Ordenança d'Ocupació de la Via Pública, sols és possible de dues maneres, o bé 
redactant una nova ordenança, o bé modificant l'actual. Lo contrari suposaria una clara 
prevaricació, a favor d'una part interessada, en contra de l’interès general que representa la 
pròpia ordenança i a aquestes altures, no crec que l'equip de govern del nostre Ajuntament, 
estigui per la labor. L'ordenança que ara mateix tenim en vigor, és el resultat d'una taula de 
treball, de més d'un any i mig de duració, de la qual també hi formava part la Patronal de 
Restauració. Fins que a un moment donat, quan varen veure que no podien imposar els seus 
criteris, es varen retirar. No es pensi vostè, que no venien ben preparats, en ocasions ho feien 
amb dos i tres advocats. Per altra banda els hi vull dir, que la retirada dels “tendals", això que 
vostè denomina "terrazas cerradas”, i les denominades "mini ocupacions" que igualment estan 
totalment prohibides, és precisament un acord, entre el Senyor Robledo en representació de la 
Patronal de Restauració, i jo mateix en representació de la Federació, acord que vàrem fer 
públic, a través d'un programa de radio, el de més audiència de tota Palma, vull dir que hi ha 
proves del que li estic exposant, i que cap entitat de la resta de la taula de treball, ni del propi 
Ajuntament varen posar cap tipus d'objecció a aquest acord. També li vull deixar ben clar i 
exposar al Ple i als restauradors, que la moratòria en aplicar la retirada dels "tendals", va ser una 
proposta de la Federació, que vàrem sol·licitar que fos d'un any i mig, i no d'un any com es 
proposava inicialment, precisament per donar més temps, per amortitzar les inversions fetes. A 
més la proposta s’havia d’aprovar el mes de juliol de 2017 i finalment ho va ser el setembre de 
2018. Per la qual cosa els restauradors no han tingut un any i mig, han tengut dos anys i mig, per 
amortitzar aquestes inversions. Així les coses, el nostre Ajuntament, els seus tècnics i la Policia 
Municipal, tenen l'obligació de fer complir, tots els articles d'aquesta ordenança i de tota la resta 
d'ordenances, agradin o no tant als veïns i veïnes, com als restauradors, lo contrari seria un 
possible delicte de prevaricació i desistiments de funcions. Per altra banda la Federació, a partir 
de dia 5 de març, amb un marge d'un parell de dies, denunciarà individualment les terrasses dels 
bars i restaurants que no retirin els tendals de les terrasses. No vull acabar la meva intervenció, 
Senyor Coll, sense fer-li un prec que és una pregunta. Si finalment els restauradors, amb la seva 
Patronal al cap davant, duen a terme aquesta farsa de consulta, que ells mateixos denominen 
”Referèndum”; vostè proposarà al Ple del nostre Ajuntament, que sol·liciti al govern de Madrid, 
l'aplicació de l'article 155 de la Constitució? Moltes gràcies. A continuació intervindré en el 
punt 45 relatiu a Torre den Pau. Anem a veure, lo primer que hem de fer és definir que és Torre 
den Pau. Torre den Pau és un Parc Municipal, per lo tant el seu titular i propietari és 
l'Ajuntament de Palma, a més forma part del nostre patrimoni catalogat. Per lo tant l'Ajuntament 
té tota la responsabilitat del seu manteniment, de la seva preservació, de la seva dinamització, 
fent possible que les seves instal· lacions siguin útils pels veïns i veïnes, i també és el 
responsable de la seva seguretat, en l'àmbit de totes les seves instal· lacions, interiors que al dia 
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d'avui estan totes tapiades i sense llum fa més de 10 anys i exteriors, malgrat això, la Policia 
Municipal no hi entra pràcticament mai, a lo molt arriben amb el cotxe patrulla, generalment ni 
surten i se’n van. Tant la Federació, com l'Associació Veïnal des Coll den Rabassa, fa anys que 
reclamem la rehabilitació integral del Parc Municipal de Torre den Pau, a més reclamem un pla 
d'usos consensuat amb els veïnats, que li doni sentit. Aquesta reivindicació, no la perdrem de 
vista, la continuarem fent, governi qui governi l’Ajuntament. En l'acta del Ple d'aquest 
Ajuntament, de data 18 de desembre de 2014, governant amb majoria absoluta el PP, consta la 
intervenció feta en aquesta sala, reivindicant la rehabilitació del Parc Municipal de Torre den 
Pau, i evidenciant l'acta del Consell de Districte de Platja de Palma, en la qual el senyor Joan 
Pau Reus del PP, a les hores regidor de districte va dir: “els nostres nins (en referència al nins 
del Coll), per jugar a futbol posin dues pedres per porteria. Vull dir a favor del senyor Reus, que 
pocs dies abans del canvi de legislatura (juny de 2015), les porteries que reclamàvem, se varen 
instal· lar i a dia d'avui encara hi son. Consta en l’acta del Ple d'aquest Ajuntament, de data 27 
d'octubre de 2016, la intervenció que vàrem fer, demanant un altre vegada la rehabilitació 
integral de tot el Parc Municipal de Torre den Pau. Proposant per primera vegada que els 
800.000 euros de compensació de Fan Mallorca-Carrefour, a les hores en poder del Consell de 
Mallorca, siguin reclamats per l'Ajuntament i es destinin íntegrament al projecte de Torre d'en 
Pau. En el document, que en motiu de les passades eleccions, varem fer entrega al PSOE, MÉS i 
Unides Podem, exposàvem: és imprescindible, desenvolupar un projecte, per a la rehabilitació 
integral de tot l'espai, amb les seves instal·lacions incloses, que dotaria al barri i a la ciutat d'un 
altre espai d'oportunitats. Proposam, que els 800.000 euros de compensació de Fan Mallorca, en 
poder del Consell de Mallorca, siguin reclamats per l'Ajuntament i es destinin íntegrament al 
projecte de Torre d'en Pau. Durant la passada legislatura, institucionalment, visitaren Torre den 
Pau en quatre ocasions. Dues amb el Senyor Noguera, una quan era batle i l’altre quan era 
regidor d'Urbanisme; i dues amb el Senyor Hila, sent regidor d'Urbanisme i sent batle, però no 
ha servit absolutament per res. El Parc Municipal de Torre den Pau, continua esperant, se 
continua degradant i que mai es neteja, amb el fosso que el rodeja ple de brutor, mobles, palets, 
tanques blaves de la Policia Municipal, amb la paterna de ponent, enterrada baix una edificació, 
incapaç de ser protegida ni per Patrimoni del Consell ni de l'Ajuntament. Perquè els polítics, vos 
complicau amb projectes nous, que amb ocasions no són ni de la nostra propietat, envers de 
primer d'arreglar els problemes de casa, que a més vos donaria molta més rendibilitat política. 
Senyor batle i senyors regidors, no podem permetre per més temps que el Parc Municipal de 
Torre den Pau, es continuï degradant, és la seva responsabilitat, ha arribat el moment de dir 
basta. Els hi demanem que aquesta legislatura sigui la de rehabilitació de Torre den Pau. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Bon dia. Molt de gust estar amb vostès. Sr. batle, senyors regidors, veïnats de Palma. Ojalà tots 
tengueu la sort que vos escoltin i vos ajudin. Gràcies als medis de comunicació. Li record a 
algun medi que noltros existim i estam vius però que no som rencorosos i qualsevol 
comunicació que vulguin amb noltros la tendran. Dit això, antes de tenir el bajón darrer que vaig 
tenir, vaig cridar a l’EMT no sé quantes vegades i realment nos coneixen perquè jo he vist 4 
regidors distints de l’EMT de Mobilitat. I convidats a l’EMT, sé com és l’EMT per dedins, ho 
conec bé, vàrem ajudar a fer les parades des de l’Arenal fins al Portitxol, que era molt dificultós 
i es va organitzar tot. Vàrem ajudar a recol·lectar xofers amb professionalitat, a fer una feinada. 
La pregunta del milió, Sr. Marcus, Sr. Dalmau, per què la visita que tenim dilluns a les 12:30 no 
me la donaren a noltros abans de sortir el projecte? Per què han de tenir barris enfadats quan 
només escolten una part? Hi ha dues federacions. I amb molt de respecte que tenim a l’altra, 
moltíssim, faltaria més. Però hi ha dues federacions i tenim una experiència professional, la 
nostra gent que dur més de 20 anys dins dels barris. Quan demanam una cita sempre demanam 
el per què. Entonces tenim aquí, no me vull oblidar de cap barri, tenim Cala Major, Sant Agustí, 
Son Armadams, Sa Teulera, Santa Catalina, Es Fortí, Es Molinar, Es Coll, moltíssimes i altres 
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que no estic autoritzat, per què vaig estar a la reunió de la Platja de Palma, que no hi vaig poder 
anar però estic informat de tot, que varen tenir el mateix problema. Dit això, noltros dilluns 
seguirem amb lo mateix, per què vostès han d’atendre, vostès: els regidors i el batle, han 
d’atendre les peticions veïnals siguin del color polític que siguin. No vull entrar a la llengo, no 
ens entendrem. Per què? Perquè noltros lo que volem els veïnats és solucionar els problemes de 
cada dia Sr. batle. Referent a això, als canvis, l’altre punt que estic apuntat, és pel canvi que hi 
pugui haver. No és cap humiliació rectificar. Quan hi ha un projecte tan ben fet que han fet 
vostès amb la idea de comprar autobusos, nous xofers i noves línees, la idea de vostès és bona, 
la intenció és bona. Però clar, necessitam els barris per poder dir la necessitat del mateix barri, 
perquè no hi ha cap barri igual un de l’altre. Que se creu que la federació som sabios, no, noltros 
sabem el que ens diuen, el que escoltam a la gent. Dilluns vendrem a les 12:30, Sr. Marcus, Sr. 
Dalmau, no sé les persones que hi haurà allà. Hi haurà gent de mobilitat, hi haurà gent també 
que vostès saben, la societat civil amb vista que han de mester ajuda. Perque l’Ajuntament ha de 
menester ajuda, noltros n’hem de menester però vostès també han de menester ajuda. 
L’experiència que tenim noltros molts de vostès no la tenen i no vol dir que siguin molt més 
intel· ligents que vostès, no. Des de l’experiència podem ajudar. Noltros lo que volem és ajudar a 
l’Ajuntament, a actuar, sigui del color que sigui. Per què? Perquè els problemes de la gent no en 
xerren. Gràcies Sr. Dalmau i Sr. Marcus per al final donar-nos una entrevista. Gràcies. Respecte 
a la Torre den Pau se n’ha xerrat molt, esteim d’acord que se n’ha de fer una gran feina. En 
aquests moments nosaltres representam: l’AVV de Ses Cases Noves, tota la Tercera Edat del 
Coll den Rabassa, Segona Edat, Clubs Deportius i Clubs Nàutics. Tots estam a la una. 
Comerços, sí senyor, petit comerç, comerços. Qui és que no sap el que ha de menester un petit 
comerç, allà a on he après de petit anar a comprar. Per això volem estar seguts en una reunió 
generalitzada respectant totes les idees. La Federació de Veïns de Palma, la del Coll... És una 
cosa que Fan va posar uns doblers, s’han d’emprar bé. Crec que aquest Ajuntament, com diu, és 
un Ajuntament participatiu. Molt bé ho acceptam, idò s’ha de fer una cosa general tan important 
per Palma com és la Torre den Pau amb la majoria d’entitats i arribar a un acord. No m’estenc 
més en aquest punt perquè hi ha altres persones que el tocaran. Referent a lo que és el tema que 
ens ha plogut i ens ha fet curiositat que les entitats, totes les de Palma, navegants, clubs nàutics, 
Afedeco, Pimeco, la restauració de CAEB, totes s’han volgut seure amb noltros, totes. Farem un 
pla de feina de lo que volem ajudar, de lo que Palma és el futur. Volem entrar dins la taula de 
xerrar i de fer per Palma. Tenc l’orgulll d’haver anat a viure fa 22 anys al Molinar, aquesta 
barriada no estava valorada socialment però sí una part social d’obrers amb una dignitat 
impressionant. Fàbriques, nàutics, pescadors, com que jo venc de per allà, ha estat un encant fer 
feina en aquesta barriada. Noltros volem que vostès escoltin avui molt atentament les 
necessitats. Li posaré un exemple Sr. Hila. Tenc el cotxo romput per exemple, per anar a 
comprar en corr un fum en el Molinar, no queden tendes, no hi ha res. En el Coll sí. Hem de fer 
desplaçaments, quan se retirin els dos o tres que hi ha, quedarà només supermercats grossos, 
s’ha acabat. 25 anys, coneixíem de memòria tots els negocis de Palma: fumisteria Bosch, Can 
Alzamora, Planisi, Subministres Frau... tots els que li vulgui dir, no queda res. Vostès que són 
mallorquins i palmesanos escoltin al petit empresari. S’aixeca dues hores antes que una persona 
normal, que amb tots el respectes: funcionari o un empleat, perquè té la problemàtica d’haver de 
pagar el personal a final de mes i de complir tots els requisits. No mirin, no escoltin a noltros si 
anam malament, però tampoc escoltin l’altre banda perquè quan xerren d’un tema d’aquests 
pareix que són enemics. Aquesta gent, que aquests senyors a vegades xerren i són els primers 
que van a comprar el pa i van que els servesqui i són la mar de simpàtics allà i quan venen aquí 
només els hi falta collir no sé què ja. Tots som veïnats a Palma senyores. Tots som veïnats i els 
hi deman senyor batle, senyor Noguera, jo he tengut el gust de coneixer-los a tots dos com a 
batles, quan han xerrat amb noltros me donen una imatge, perquè a vegades ens donen aquesta 
conclusió que perdem el fil. Per què no mos criden de tant en tant per parlar amb vostès? 
Demanam ajuda pel petit empresari, demanam molt de respecte per totes les entitats i sobre tot 
tengui en compte una cosa, la societat civil farà feina i molta, però no anirà en contra de cap 
partit polític si no a favor del ciutadà. Moltes gràcies.” 
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Sra. Bonnín Sastre, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma 
 
“Buenos días. Vengo a hablar del punto 44, la propuesta de peatonalización de la zona de Pere 
Garau. Sr. Alcalde, ¿a usted le parece que con las deficiencias que tenemos los vecinos de las 
barriadas de Pere Garau, Columnas y Nuredunna, el Ayuntamiento tiene que peatonalizar la 
zona antes de arreglar lo que es esencial? Quieren empezar la casa por el tejado. Tenemos 
aceras rotas, que las levantan las raíces de los árboles y nadie se ocupa de ellas. Hay más de 50. 
Tenemos papeleras rotas hace más de 6 meses que nadie repone. Contenedores soterrados rotos 
que no se arreglan, ponen uno encima de la acera y ya está, se dedican a poner parches, sin 
arreglar nada, parece mentira que usted viva en la zona, porque si está así esta que es la suya 
¿cómo deben estar el resto de Palma? Hay gente que hace fiestas y se reúne todos los viernes y 
todos sábados en los laterales del mercado: bebiendo, haciendo barbacoas, música a todo trapo, 
haciendo sus necesidades en medio de la calle..., y después los sábados la plaza apesta a orines 
y los payeses tienen que poner sus puestos encima de vómitos, de orines, restos de comida..., los 
vecinos estamos cansados de llamar a la Policía, y no acude nadie porque no hay Policías 
suficientes, ¿no vale más la pena que aumenten los efectivos policiales y arreglen las cosas 
esenciales en nuestra ciudad antes de peatonalizar ninguna zona? Pretenden eliminar plazas de 
aparcamiento en las calles en una zona en la que ya estamos faltos de aparcamiento. En 
Nuredduna Sr Hila, dice 70 puestos. Dígame quien ha ido a contarlos que yo iré con él, porque 
son 90 y pico. Hagan aparcamientos subterráneos antes de eliminar las plazas en superficie, los 
coches no son plegables, no nos los podemos meter en el bolso y subirlos a casa. Hagan lo que 
los ciudadanos necesitan, no lo que usted o sus socios quieren. El centro de salud está lleno de 
ratas, con falta de espacio, viejo y obsoleto, tanto que los pacientes muchos días se quedan sin 
ver al médico porque no pueden usar el ascensor. El mercado tiene las cubiertas que necesitan 
repararse, y el mercado es del Ayuntamiento, pero para eso dicen que no hay dinero; si ocurre 
una desgracia la responsabilidad será suya, hace más de 5 años que dicen que lo arreglarán, 
háganlo ya y dejen de marear y tener dinero solo para lo que a ustedes quieren en vez de lo que 
necesita el pueblos y lo que necesitamos los vecinos. Los ciudadanos tenemos otras necesidades 
y más prioritarias que las que usted quiere poner en marcha y esto se demuestra con las acciones 
que estamos llevando a cabo todos los vecinos. En el centro de salud se recogen firmas para que 
lo arreglen ya de una vez por todas. Las comunidades de vecinos recogen firmas para que se 
acaben de una vez por todas las fiestas nocturnas. Yo misma he iniciado una recogida de firmas 
pidiendo que hagan aparcamientos antes de peatonalizar la zona. Tengo más de 5.000 y sigo 
recogiendo, ¿les parecen pocas Sr. Hila? ¿No se dan cuenta de que lo están haciendo muy mal? 
No se dan cuenta que así no van a ningún sitio. Y por no hablar de los comercios de esta ciudad, 
Sr. Hila, hoy en señal de protesta han cerrado los comercios de esta ciudad. Muy bien no lo debe 
de estar haciendo. En qué ciudad vive usted Sr. Hila, porque parece que en Palma no. Cerrando 
la calle Nuredduna qué va a hacer con las líneas de autobuses que pasan por allí, porque pasan 
tres líneas de autobuses, cada 5 minutos pasan 3 buses. ¿Irán por la calle Aragón que está 
totalmente saturada? O, perdón, a lo mejor los autobuses nuevos que han comprado tienen alas. 
Usted Sr. Alcalde está al servicio de los ciudadanos y pretende cumplir sus propios deseos, 
cuando los que tienen los ciudadanos son otros porque tenemos necesidades básicas que no se 
cubren. Espabile Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Gayá Gayá, representant d’AFEDECO: 
 
“Excel·lentíssim Sr. batle. Senyores i Senyors regidors. Jo he vingut preocupat, però li vull dir 
la veritat, vegent lo que he vist fa una estona me’n vaig més preocupat, perquè bàsicament 
només he sentit cruce d’acusacions, no he sentit res més. Jo per això venc a donar-li una mà. No 
venc a demanar-li res. Com vostè sap, noltros feim feina amb la majoria de persones que té aquí 
a l’equip de govern i amb la majoria feim feina que dóna els seus fruits. Jo només li deman que 
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tengui en compte que vostè ha conseguit que totes les patronals de comerç, tota la patronal de 
mercats, la patronal de restauració, els veïnats, Anged... Per què nos hem ajuntat tots? Perquè 
tots som persones, i li vull reiterar, persones. Tots també som persones i hauríem d’aprendre a 
xerrar i a fer les coses com a persones. El primer punt que li volia xerrar, l’ha xerrat aquí Na 
Paquita, el tema de Pere Garau, peatonalitzacions. Peatonalitzacions com pugui esser la del 
carrer Unió. Aquestes peatonalitzacions que diuen vostès no son peatonalitzacions. Vostès lo 
que fan és tancar els carrers en el tràfic, és molt diferent. Tancar un carrer en el tràfic és posar 
unes barreres, posar uns conos, posar unes jardineres, com molt bé es va fer al carrer Velázquez, 
no va tenir la culpa, no va ser vostè i ho sé, però al carrer Velázquez varen fer això, varen posar 
unes jardineres en aquell temps i el varen posar en el tràfic. El carrer Velázquez amb uns anys el 
70% del comerciants de carrer Velázquez han tancat. Aquesta gent eren persones, com li estic 
diguent des d’un principi, persones que eren en la majoria autònoms, persones que varen quedar 
fora res, arruïnats, al carrer. Per tant, crec que hem de parlar en aquesta gent. Noltros lo que li 
demanam és que si volen peatonalitzar ho facin bé i ho facin consensuat amb les patronals. 
Perquè per ventura si ens hem juntat tots, qualque cosa feim bé i vostès no. Jo li dic, li vull 
donar les gràcies perquè ha conseguit aquest fet històric. Crec que hem de tenir molt clar que 
Velázquez, ara que és peatonal torna a tenir vida i serà un eix cívic. Ja ho vàrem estar parlant 
amb vostès quan ens vàrem veure a la inauguració. Li vull donar la meva més sincera 
enhorabona, Velázquez tornarà a tenir vida. Però per favor, quan peatonalitzin un carrer ho facin 
bé. Vostè sempre me parla de model de ciutat. Jo m’agradaria veure aquest model per què no el 
conec, no l’he vist mai. Tenc molt clar amb tota la gent que xerr, amb tots els comerciants, amb 
totes les persones, que volem una ciutat mediterrània, volem una ciutat com la que és Palma i ha 
estat Palma els anys passats. No volem una ciutat com la resta d’Europa, perquè la resta 
d’Europa molt poc té que veure amb el nostre caràcter mediterrani. Per posar-li un exemple, la 
Plaça d’Espanya, fa un parell d’anys qualsevol de les persones que està avui aquí podia anar fer 
un llonguet o un variat, a dia d’avui podem anar a fer uns aritos de cebolla o una hamburguesa, 
ha canviat la fisonomia de la Plaça d’Espanya, ja no és la Plaça d’Espanya mediterrània que 
coneixíem. Vostès volen tancar els carrers dels cotxes a la Plaça d’Espanya, molt bé, jo ho trob 
molt bé, facin lo que trobin, però també convindria que tanquin el carrer a les bicicletes i al 
patinet. Perquè quan vostè va a la Plaça d’Espanya caminant, jo hi passeig molt, a la Plaça 
d’Espanya els cotxes tenen una certa delicadesa amb les persones, van al tanto amb les 
persones, els patinets no poden dir lo mateix. Per tant, jo venc a tendrer-li la mà. Jo lo que 
m’agradaria és que abans de començar les coses pel terrat, anassin fent les coses ben fetes. Es a 
dir, vostè me xerra de ciutat peatonal, un centre peatonal, molt bé, jo ho veig bé, a Palma 
arribarà amb el temps a ser una ciutat peatonal, però al tanto, l’hem de dotar de l’infraestructura 
necessària. Noltros per fer una ciutat peatonal necessitam que hi hagi un molt bon transport 
públic i necessitam aparcaments, dins Palma i a fora de Palma. Noltros li vàrem proposar, facin 
aparcaments dissuasoris a l’extraradi de Ciutat. És que els cotxos ja no entraran a Palma, ja no 
contaminaran. Per ventura ja no haurem de tallar més carrers amb aquests cotxos fora de Palma. 
Però per favor, doti aquests aparcaments d’un bon servei de transport, no un bus cada quart 
d’hora o cada 20 minuts. A hores punta hi ha d’haver un bus cada 3 minuts o cada 5 minuts, 
perquè molta de gent deixarà el cotxe a l’extraradi de ciutat. No podem estar més d’acord amb 
aquest tema de la ciutat. Perquè vostè, jo som conscient i n’hem parlat i els dos volem una ciutat 
mediterrània, per tant anem a fer feina plegats per aquest model de ciutat. Només li demanam 
que quan facin una peatonalització, lo que vostès diuen peatonalització carrers tancats al tràfic, 
ho consensuïn, noltros no som mala gent. Noltros en el fons som persones com qualsevol de les 
que esteim aquí, som veïnats, perquè me xoca que quan xerren de comerç, és que els veïnats 
diuen... noltros també som veïnats i la majoria vivim allà a on feim feina. És curiós, però bueno 
m’agradaria que s’ho plantejàs i ho pensàs. Hi ha un altre tema que me preocupa molt i és el 
tema de S’Escorxador. El tema de S’Escorxador no puc entendre com ho hem demorat tant. 
Sabem que hem arribat a un acord i que tot està arreglat, però durant moltes setmanes hi ha 
hagut aquest rebombori amb el tema de S’Escorxador. Les coses no facin grans anuncis, quan 
hagin de fer un anunci, per favor pensin i facin l’anunci d’una manera moderada. No hem de 
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crear alarma entre els veïnats, entre la gent de Mallorca, no hi ha es perquè. Li reiter, si el tema 
de mobilitat de l’Ajuntament de Palma fos com el tema de comerç, fa estona que tendríem els 
temes solucionats. Vostès tenen a dia d’avui una gent de comerç que feim feina plegats, ens 
seim a la mateixa taula, consensuam, i li vull donar l’enhorabona. Per favor, faci lo mateix amb 
els de Mobilitat. Quan en el Sr. Jarabo també li voldria dir, vostè i jo ens vàrem conèixer 
passejant per Palma, se’n recorda? Sa veritat el dia que ens vàrem passejar vàrem parlar de 
molts de temes. Com a la majoria dels candidats a batle que en aquell moment vàrem passejar 
plegats. Jo li demanaria Sr. Jarabo perquè sé que vostè és una persona que pensa molt les coses, 
i sé que és una persona molt dialogant. Jo li demanaria per favor, per favor vengui a passejar un 
horabaixa amb jo, a les 6 de l’horabaixa, anirem al carrer Unió. Vostè coneix el carrer Unió 
abans de que sigui peatonal. Hi anirem ara, noltros hem penjat fotografies a les xarxes, vostè les 
ha vistes perquè sé que me segueix. Per tant, si el carrer Unió està buit, per ventura tenim un 
problema, per ventura hauríem de tornar marxa enrere o per ventura hem de trobar solucions. 
Anem a cercar-les plegats, però de veres. Simplement li deman que quan faci un comentari, com 
els que ha fet aquests dies en el diari, pensi primer en les persones, pensi amb la gent del carrer 
Unió, aquesta gent no li ha agradat el que vostè ha posat. Aquesta gent viuen del seu comerç, 
per favor pensi abans de dir les coses perquè sé que vostè realment no pensa així. Sé que no 
pensa així Sr. Jarabo, per vostè primer són les persones i després lo altre. Per tant, reiter el 
model de ciutat, per favor ens mostrin el model de ciutat, ens diguin el model de ciutat que 
volen, en parlam i estic segur que arribarem a un consens. Però per favor, que nos agradi a tots, 
no a un sector petitó. Que agradi a la gent, a les persones. No tenc moltes més coses que contar-
li, simplement tornar-li agrair que m’hagi permès parlar i reiterar que noltros el que volem és fer 
feina amb vostès. Gràcies.” 
 
Sr. Nogales Anca, representant de l’Asociación de Vecinos de Playa de Palma: 
 
“Buenos días señores Regidores del lado derecho y del lado izquierdo y Sr. Alcalde. Yo no voy 
a repetir ya, porque sería cansino, lo que han dicho los oradores anteriores. Solamente quiero 
recordar punto 54, cambio de líneas de autobuses. Esto ha sido el error más grande que ha 
cometido este Ayuntamiento en materia de transportes. Primero, no nos han pedido opinión, que 
tenemos experiencia. Seguimos con la línea 35 que no cumple su misión. La línea 35 si se le ha 
cambiado el número 15 por la 35, no cuesta mucho que en vez de pararse en el Aquario 
terminara parándose al final del Arenal porque recoge a todos los pasajeros, estudiantes y 
personas que van al médico a San Juan de Dios, y esto ha roto el programa que tenemos. Una 
línea que iba tan bien, la 15 y la 25. Señores refuércenla. Y ahora quieren taparla con que 
aquello que, bueno la pondremos cada 10 minutos o ahora cada 7. Señores, esa no es la 
solución, nosotros pedimos que la línea 35 ocupe lo que era la línea 15 porque quita muchos 
problemas. Estamos recibiendo quejas todos los días. No se entiende. Además el horario de 
invierno que tiene el 35, que tiene que estar la gente esperando al 35 fuera, porque puede haber 
un atraso por cuestiones de tráfico. Pues no han hecho nada, les hemos pedido una reunión 
delante de nuestro Regidor de Distrito. Han oído las quejas de todas las barriadas: de Son 
Ferriol, d’Es Pil· larí, de S’Aranjassa. Solución: te mandan un correo diciendo que te rebajarán 
el tráfico en vez de circulación de 10 minutos a 7 minutos. Le repetimos que es un error, que 
estamos cansados de decirlo, restauren la línea 35 si no quieren cambiar número y hagan un 
recorrido que complete ese trayecto que ya es antiguo. Y a nosotros no nos han pedido opinión, 
repito, se lo han sacado de la manga y se han puesto esta línea que es fatal. Parece que está al 
servicio del Aquarium, de empresarios más bien que ciudadanos. Otra cosa que va en el punto, 
ya no le repito la queja porque es cansino, ustedes quieren potenciar el transporte público y lo 
primero que hacen: suben el precio del transporte público. Si eso no es coherente, eso es pensar 
con los tobillos. Si ustedes quieren yo soy el primero que tengo coche y vengo en autobús, 
primero porque ayudo a la contaminación. Pero ustedes tienen que dar resultado, lo ha dicho el 
representante de Afedeco, de Pimeco, que hagan ustedes aparcamientos disuasorios. No que 
tengamos que pagar cada vez, porque estamos en un momento en que la nación no sube para 
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arriba, más bien está aterrizando. Por lo tanto lo que pedimos, aparcamientos disuasorios, 
transporte más económico, que también las pensiones que cobran por ejemplo 700 euros, que les 
suban el 2 y pico, no es lo mismo que al que gana 60.000 y les suben el 4 o el 5%. Tenemos que 
ser coherentes y pensar con la cabecita. Entonces lo que le pedimos es que por favor escuchen, 
que siempre estamos dispuestos a ayudar a este Ayuntamiento con el fin de que no tenga 
problemas, sea del color que sea. Y otra cosa que quiero pedir, por el asunto de la fonética y por 
además tener la delicadeza que cuando se viene aquí, se use el idioma español. Porque estamos 
cansados de oír catalanismos aquí. Es más, un turista gallego del Imserso viene a leer el 
recorrido de los autobuses, y lo tengo fotografiado, en catalán. Como si fuera el idioma oficial 
de la patria y no lo es, es un idioma cultural como el gallego y yo al gallego le tuve que decir no 
mires esto porque no lo vas a entender, pregunta ya en el hotel. Se lo he tenido que decir en 
gallego porque el hombre era ya muy mayor. Utilice la lengua española que es la que tenemos y 
no utilicemos una lengua, no por cultura, si no porque se emplea como división de territorio 
español. Que yo ya tengo una edad para saber todas estas cosas y he leído bastante. No le quiero 
dar más la murga. Punto 22, decreto de excesos, se lo dejo a los Regidores y a usted para que se 
cumpla bien. Pero si no tenemos Policía suficiente para que se cumpla y justamente el Decreto 
de Excesos se tiene que mirar bien pero que muy bien, no favorecer a unos para desfavorecer a 
otros. Y una última cosa que quiero decir es que los autónomos en este país están maltratados, 
porque tienen que pagar su sueldo, tienen que pagar la Seguridad Social, le aplican los módulos, 
luego le aplican no sé qué. Si son trabajadores autónomos que quieren salir de su pobreza o de 
su sistema de vida para vivir decentemente y los estamos acribillando. Y lo está acribillando el 
propio gobierno, todos los impuestos se los chupan ellos, a parte de los problemas que tienen 
como ser los que se han sentado ahora. Por lo tanto nada más, muchas gracias. Escuchen, 
recapaciten y por favor la oposición tiene que dar frente porque así no se puede vivir.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de l’Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Ilustrísimo Sr. Alcalde, Señoras y Señores Concejales. Me honra hoy escuchar las distintas 
ponencias que se hacen desde la participación ciudadana porque todo lo que se está diciendo 
hace años que se lo venimos ya advirtiendo. Se hablaba de personas antes que de territorios y se 
hablaba de quina Mallorca volem, quina Palma volem, antes que no el modelo que en este 
momento no podemos conocer ni de movimiento ni de ciudadano. Por eso creo que es 
importante hablar en este punto que es el de la explotación infantil y hacerlo desde un punto de 
vista también profesional aportándoles una experiencia vivida directa porque creo que las 
asociaciones podemos recoger precisamente esa experiencia para ustedes y traerla aquí, que es 
nuestra función, y ustedes deben de escuchar porque si no pasa el tiempo y lo único que vamos 
a hacer es cada vez crear más confrontación como prueba este Pleno. He asistido a muchos 
juicios, a muchos, en los que la normativa europea y la normativa nacional protegen al menor. 
Esa normativa ha servido para que un padre durante unos meses esté completamente separado 
de su hijo. Hay un criterio psicológico, los técnicos del IMAS, una parte administrativa y una 
parte psicológica, son los que aconsejan este tipo de comportamientos frente a situaciones que 
son desestructuradas. Por eso, cuando los profesionales estamos en el juzgado y vemos a un 
niño que cruza todo el pasillo del juzgado para darle un abrazo a su padre después de 3 meses 
sin haberle visto, porque una normativa se le emplea para decirle que no puede verle. Vemos la 
incoherencia que supone que luego cuando se tiene que investigar un caso de explotación sexual 
por parte de la administración, no se haga nada o se vote en contra de este tipo de 
investigaciones. Saben ustedes lo que sucedía, ese menor era una niña. Lo que sucedía es como 
durante esos meses no se le permitía ver a sus padres, se escaba del centro de menores, iba a ver 
a sus padres de forma obligatoria, rompiendo así con el consejo científico, supuestamente, de 
esos psicólogos. Eso impedía precisamente el que se pudiera aplicar esa supuesta terapia pero 
activaba el mecanismo del ciudadano, activaba el mecanismo del Defensor del Menor. Y el 
Defensor del Menor, como bien ha dicho, no es un tribunal y aconsejaba simplemente que eses 
menor se le devolviera de forma inmediata a su casa, sin más consecuencias para la familia ni 
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para el menor, y si eso se reiteraba y era algo que realmente se promovía desde la familia 
incluso con condenas penales para esos padres. Toda esa forma de hacer que las cosas funcionen 
no se aplica cuando se trata de la administración, pedimos igualdad de respecto de los 
ciudadanos con respecto con lo que es el comportamiento de la administración en la protección 
de la víctima, porque si no lo que estamos haciendo es condenar de antemano a las víctimas y en 
este caso son seres inocentes. Son personas que deben ser protegidas, extra protegidas por 
ustedes, entendemos perfectamente que si hay una personalidad en este momento nadie la quiera 
asumir pero sepan que estamos hablando del mayor presupuesto público que se dedica a este 
tipo de asuntos en las Islas Baleares. Pensábamos los ciudadanos que la institución funcionaba, 
que la institución iba bien, porque había un presupuesto más que suficiente para atender lo que 
eran los casos desestructurados y saben con qué nos hemos encontrado. Que el único que tiene 
claro lo que es ser un tutor en esta comunidad autónoma es el código civil, porque las 
instituciones de aquí de Baleares no saben ni siquiera lo que significa ser tutor de un menor. Y 
si no redefinamos el concepto de tutoría, hablemos administrativamente de lo que significa ser 
tutor. Porque si es simplemente saber lo que está sucediendo pero no poder hacer nada, eso 
incumple con la finalidad que tenemos como Estado, como Comunidad Autónoma y sobre todo 
como Ayuntamiento para proteger estos menores ante este tipo de situaciones. Creo que le 
hacemos un flaco favor a todos diciendo que hay un protocolo aprobado desde 2017, porque 
precisamente eso quiere decir que desde 2017 ya veníamos arrastrando ese problema hasta el 
punto que se tuvo que hacer un protocolo para ver como se actuaba desde la administración en 
esos casos. Muy bien, Comisión de Expertos para avanzar en ese protocolo, pero estamos 
reconociendo que no funciona. Por lo tanto, atendamos a otros criterios, ya no les hablo desde 
un punto de vista jurídico, ya les hablo desde un punto de vista sociológico. ¿Saben lo que 
necesitan esos menores? Que ustedes como institución pública les tiendan la mano, son menores 
que no saben a quién tienen que acudir cuando se sienten en esas situaciones que les superan en 
todos los sentidos. No hagan normal que por un regalo tengan que prostituirse, porque eso no ha 
sido nunca normal en las Islas Baleares. Me avergüenza como palmesano tener que vivir este 
tipo de noticias y que además se diga que no se investiga. Creemos que la Fiscalía y las 
recomendaciones que se hagan por parte del Defensor del Menor serán muy importantes para 
esclarecer qué tipo de continuismo ha habido en estos hechos. Porque estamos hablando que 
esto ha venido sucediendo durante toda la democracia, no son dos días, toda la democracia 
aguantando esta situación. Y los profesionales lo estamos viendo. Los niños nos decían que 
parece ser que en las duchas por ser niñas había alguien que les miraba. Y nosotros los mismos 
profesionales no podíamos probar en derecho todo eso, no teníamos argumentos. Y ahora 
resulta que no solamente era en las duchas, es que además se prostituían fuera en la calle sin que 
nadie moviera un dedo. Las instituciones tienen que asumir su responsabilidad y cuando ustedes 
no lo hacen lo haremos los demás, porque entonces la responsabilidad pasa a ser de todos, pasa 
a ser de la sociedad civil en su conjunto, que debe exigir, como se está haciendo en este punto 
que se cumpla la ley, que se cumpla la normativa, que se investiguen los casos y se depuren 
hasta las últimas consecuencias para que esos menores tengan la asistencia que necesitan. Para 
que no sean ustedes solamente un gobierno de cartón piedra. Y seguimos con el punto 27 que es 
el referido a la unidad canina. En 2012 asistimos, de ahí viene la experiencia como asociación 
para estar en los Plenos y reconocer la función que tienen, se constituyó la unidad canina en 
Palma. En 2012 en Pleno año de crisis, cuando no había en ese momento presupuesto suficiente 
para según que actuaciones de patrulla en este sentido. Muy bien, se hizo y con unos resultados 
excelentes que están precisamente valorados por el propio comportamiento de esos animales a 
diario cuando se les requiere para funciones que son muy específicas y que solamente pueden 
cumplir ellos, como el control de drogas tan importante en nuestra ciudad. Pues bien, lo único 
que ha sucedido es que pasa el tiempo y los animales envejecen, y como ustedes no tienen 
previsto un protocolo ni saben cómo tienen que actuar cuando el animal ha envejecido, sabían 
muy bien que se tenía que constituir la unidad canina. Han sacado un provecho durante estos 
años de esos animales, durante todo este tiempo, y cuando ha llegado el momento de decir qué 
hacemos con ellos, lo único que se nos ocurre es llevarlos a Son Reus porque es la institución 
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oficial. Son Reus no es la institución oficial. La institución oficial es una asociación que se 
llama Héroes de 4 Patas, que es la que se encarga de este tipo de animales, que han estado al 
servicio policial y que sabe cómo tiene luego que redistribuir en un periodo en el que ya no son 
competitivos para su función. De distribuirlos entre las personas que pueden ser más adecuadas 
y que entiendan que esos animales no son cualquiera. Son animales especialmente entrenados y 
que además sienten como todos los animales. Porque el problema que ha habido en este asunto 
y les agradecemos que al final los hayan llevado, por lo menos con la unidad equina a dos de 
ellos y que hayan que están por lo menos en evidencia en buenas condiciones. El problema es 
que ustedes leen los periódicos que se publican en Palma, verán que el Ayuntamiento habla del 
patrimonio que tienen con estos animales. Por lo tanto, seguimos considerándoles objetos, 
cuando los animales son sintientes, seres sintientes que además se ha reconocido por 
unanimidad de todos los partidos políticos en el Parlamento Español y no somos capaces 
todavía ante un caso tan sencillo como implementar una salida para un perro policía, de aplicar 
la propia norma que ustedes han aplicado en Madrid y que no son capaces de llevarla aquí, a un 
ayuntamiento como este para dar ejemplo de todo el animalismo que han venido ustedes 
diciendo, que son su forma de ser y de expresarse y de atender a las personas que les 
reivindicamos que sean sensibles con este tipo de asuntos. Lo único que se echa de menos es la 
sensibilidad. Si Son Reus es el acondicionamiento oficial, que esté adecuado, que no estén en 
jaulas que no se vean, que se sepa exactamente el comportamiento que tienen los animales como 
consecuencia de un encierro, que no puede ser el de cualquier otro animal. Porque son muy 
especiales y a todos ellos les debemos mucho, todos y cada uno de los palmesanos que estamos 
aquí. Voy a terminar con un asunto que nos duele como Baleares, nos duele la Comunidad 
Autónoma de las Islas Baleares. Y han venido muy bien las intervenciones preliminares en este 
Pleno, porque creo que se ha fotografiado exactamente cuál es la situación. No se está 
devolviendo el IVA del periodo 2017, cuando es una recaudación de la que en parte le 
corresponde que se devuelva a las Islas Baleares lo que haya podido recaudar por ese motivo. 
La solución es la siguiente, para que todo el mundo lo entienda, gobernar con deuda, gobernar 
en déficit, seguir adelante un modelo que no tenga como objetivo dentro de los presupuestos el 
equilibrio. Por lo tanto ya nos estamos saliendo otra vez de la alegalidad que nos aconseja que 
haya una norma, que sea de equilibrio presupuestario. Yo no voy a hablar de dimes y diretes 
entre partidos políticos que se echan en cara cosas que no tienen nada que ver con algo que 
afecta a los ciudadanos. Y que lo que estamos viendo es que por culpa de esta cadena de 
consecuencias, al final los afectados somos nosotros, porque si el Govern de les Illes Balears no 
recupera parte del IVA, no tiene para pagarle al Consell Insular de Mallorca y ustedes no tienen 
para su Ley de Capitalidad. Por lo tanto lo que se ve afectado al final es que se hace un gobierno 
a la carta, solamente dedicando subvenciones a lo que ustedes quieren y no a lo que nosotros 
necesitamos. Las cosas a las que ustedes están normalmente dedicados tienen que ver con una 
solución antes que el problema, que vendrá de herencia, vendrá de lastres, vendrá de una mala 
gestión seguramente. Pero no estamos hablando ni siquiera de la gestión, si no de la solución y 
la solución es la siguiente. Ustedes dicen que mayor endeudamiento para que la Comunidad 
Autónoma supla a través de más deuda la falta de financiación. Y por otra parte, como 
complemento encima subimos más los impuestos. Esa es la medida recaudatoria que ustedes 
están previniendo como solución a una situación que es completamente anómala y que no 
responde más que a intereses políticos, porque es lo que se ha dicho aquí al principio, para 
poder ustedes mantener connivencia, asociación con partidos políticos extremistas, que no 
respetan la unidad ni el fundamento de lo que significa España, tienen que financiar este tipo de 
políticas permitiendo que haya un gobierno que sea insostenible precisamente con este déficit y 
esta forma irregular completamente de financiarlo. Muchas gracias.” 
 
Sr. Marí Perelló, representat de l’Asociación de Defensa Cala Mayor-San Agustín: 
 
“Bon dia. Me pareix que avui Sr. batle li han pegat una passada impressionant. El poble 
mallorquí ens fa pena i plorant en veure com tenim els nostres barris i menys mal que vostè és 
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economista, perquè no ho poden fer pitjor. Segon, jo tenc que donar avui les gràcies perquè ha 
vingut en aquest moment que hi ha un partit polític que ha posat els doblers que ha recaudat 
perquè han ajudat en el partit que és VOX. Al menys ho ha dit públicament, cosa que molts de 
vostès no fan. I aquí hi ha un problema molt gros, que és l’amiguisme, com tenim a Cala Major. 
L’altre dia vaig convidar als partits polítics, a la portaveu del PP, i vàrem anar a veure una finca 
que volen fer a Cala Major. Amb lo que ha passat, en els torrent han tapat els torrents per sortir 
els cotxos perquè no poden sortir per dalt. Han tapat el torrent i l’informe és a favor nostro. I 
allà voldran sortir els cotxos, però resulta que han agafat el tros del carrer i han demostrat que 
l’aigua passarà per endins, però és que a dins hi ha un tubo d’un metro, que per cert va ser el dia 
que va ploure i hi ha tres persones aquí que varen agafar un remojón de campionat. Perquè va 
venir justament el propietari i va dir que ja tenia tots els pisos venuts. I això jo li dic amiguisme, 
hem demanat un informe a obres hidràuliques que nos ho han de dur del pacte que vàrem fer, 
encara l’esteim esperant. Perquè avui en dia l’administració funciona d’aquesta manera. Tenim 
la platja de Cala Major que vàrem anar a Madrid a cercar arena i no hi va venir ningú de vostès 
a Madrid, i vàrem haver de pagar els gastos noltros. Nos vàrem endur el president dels hotelers, 
nos vàrem endur el president d’un hotel. Sap que ens varen donar per sopar? Un plat de pa amb 
cuit, que jo vaig pagar tots els taxis d’allà, però vàrem aconseguir l’arena. Ens va rebre un 
Ministre socialista i tres directors generals i amb els 4 ho vàrem pagar, i vostès que cobren 
300.000 pessetes, que no passau pena per viure, no cobrau 40.000 pessetes com cobra molta 
gent, no feis res. Vostè ha vengut a Cala Major i ha vengut amb els seus amics. Un senyor que 
té una federació de veïnats que li deman que nos presenti els comptes o lo que estan cobrant, 
perquè quan fan el Dia de l’Àngel, me pareix que varen cobrar 24.000 euros i no varen fer quasi 
res d’allà. Per favor, donguin lo que han cobrat aquests senyors que és del poble i ho pagam 
noltros i al menys tenim dret a saber com se gasten els doblers. I aquí hi ha una cosa molt 
dolenta, o has de ser d’esquerres o has de ser de dretes, i això jo li dic mentirà, noltros lucham 
pel nostre poble i me pareix que més que he luchat jo per Cala Major, ho pot dir tothom, i no 
hem cobrat cap duro mai, gracis a Déu i ho hem pagat de la nostra butxaca. I lo que més me fa 
rabi és veurer-lo a vostè rient perquè noltros, el poble, ploram. I vostè, perdoni que li digui, a 
vostè és el batle pitjor que hem tengut en 40 anys.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Un segon, Sr. Marí un segon. Vostès poden parlar tot el que consideri una persona que està 
parlant i que esteim escoltant. Els demanaria que el deixem que intervengui i no fa falta que 
comencem a cridar. L’únic que li dic Sr. Marí...” 
 
Sr. Marí Perelló, representat de l’Asociación de Defensa Cala Mayor-San Agustín: 
 
“Perdoni Sr. Batle és que vostè quan estan xerrant els meus companyeros està rient. Per favor no 
rigui que estan xerrant de coses series.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Soy un humano. El día que deje de ser humano... Siga.” 
 
Sr. Marí Perelló, representat de l’Asociación de Defensa Cala Mayor-San Agustín: 
 
“Perdoni. Tenim a Cala Major un senyor, jo no voldria dir amiguisme ni res. Vostès han 
autoritzat a fer un camp de futbol sense cap aparcament. Aquest senyor s’ha ahorrat fer dos 
baixos, s’ha ahorrat una fortuna. Ara tenim embossos per tot, ara en el meu carrer que no feia 
falta posar plaques, tothom posa plaques. I han fet aquest carrer. Tenen 3 llicències municipals. 
Ara fan una escola per 8 al· lots a 300 metres del col·legi. Tenen 3 llicències municipals que jo 
m’estic fent un lío com han autoritzat això a un puesto que no se podia construir. No tenim 
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escola, no tenim res de res a Cala Major. Ho sap vostè que no tenim res de res? Me digui sí o 
no. No contesten. Jo aquí només deman que facem una gran manifestació per veure si d’una 
vegada la rialla li fuig. Perquè si no, no hi haurà manera. Hem demanat la dimissió a qualcú, 
ningú en fa cas. Lo dels al·lots, tenc una amiga meva que hi va estar en aquest col·legi i me va 
dir Toni, jo estic empegueïda de dir que he estat allà internada, perquè ens agafaran a tots igual. 
Hi ha molts d’al·lots que estan empegueïts d’estar allà. I haurien de dimitir molts de vostès. 
Perquè li han demanat 40 vegades la dimissió. Jo vull que vengui vostè a Cala Major i li 
ensenyarem un parell de coses. L’amiguisme, perquè jo me pensava que la dreta tenia 
amiguisme però vostès són pitjors que els altres. Jo som un president d’una associació elegida 
democràticament i vostè no m’ha volgut rebre i no hem pogut xerrar amb vostè. Els hotelers 
se’n varen dur 32 hotels, perquè vostès ho varen consentir. I tota Cala Major s’està enfonsant, 
com moltes altres barriades. Vostè per exemple, la Plaça Pere Garau, jo hi vaig viure i veig que 
fa pena veure tota la porqueria que hi ha a la Plaça Pere Garau. Ara quan facin l’hotel 
l’arreglaran, no se preocupi vostè. Per favor, li demanam tots, ens unim bonament, els bars, els 
comerços, tot i hem de treure solucions. I aquí vostès cobren 300.000 pessetes per servir-nos a 
noltros i a això tenen por. La cadira és a la que tenen molta por. Com que viuen bé vostès.” 
 
Sr. Escarrer, representat de l’Asociación de Defensa Cala Mayor-San Agustín: 
 
“Muy buenos días Sr. Alcalde. Ahora vamos a dar un salto y ha hablar un poco de Urbanismo. 
Yo quería sobre una planta baja de Santa Catalina que nos han puesto que pertenecemos en el 
Jonquet y mi pregunta es cuándo van a aprobar este plan, el gran BIC este que quieren aprobar 
en el Jonquet. Porque los vecinos de allí no podemos construir, no podemos hacer nada hasta 
que no se apruebe el plan este. Usted el año pasado me dijo que tendríamos, que le faltaban 2 
informes ambientales, no sé, y ya los debe tener para aprobar este plan. Que tienen que hacer 
unas viviendas de gran lujo donde está el teatro Mar y Tierra, que se une con el Jonquet y la 
Asociación de Vecinos del Jonquet no quiere. Y a nosotros nos han dividido. Mire esto es el 
Jonquet, esto es la calle Dameto y todo esto es el Jonquet y  yo no estoy dentro del Jonquet. El 
aparejador el otro día fue al Ayuntamiento, habló con un delegado de urbanismo y no le dejaron 
entregar nada de nada, ni papeles ni nada. Y yo digo, cuándo lo van a aprobar a esto. Y si no 
mire la Asociación de Santa Catalina, mire todo lo que tenemos detrás. Cada día cierran más 
bares, quitan las terrazas y no se hace nada. Luego no quieren que vengan cruceros. Yo he sido 
43 años taxista de Palma y lo que está pasando ahora nunca había pasado. Quieren limitar los 
cruceros porque contaminan o no se que. Pero ustedes los días que van por la calle San Miguel o 
Sindicato están llenos a rebosar los turistas, en los restaurantes, los bares y ustedes no quieren. 
¿Qué se puede hacer? Sólo nos atiborran de impuestos y no se hace nada. Yo le pido por favor 
que aprueben este plan porque yo ya tengo casi 69 años y de aquí 5 o 6 años cuando lo 
aprueben, quiero hacer 1 piso o 2 y ya valdrá más, tendré que vender la casa o dársela al 
Ayuntamiento. Por favor, nada más. Muchas gracias por dejarme hablar.” 
 
Sra. Coronado Coronado, representant de l’Asociación de Exjugadores i Exjugadoras de 
Fútbol Base de Mallorca: 
 
“Buenos días a todos. Muy Honorable Sr. Alcalde, José Hila, Señoras y Señores Regidores, la 
Asociación de Jugadores y Jugadoras de Fútbol Base de Mallorca, referente a este punto expone 
lo siguiente: desde la asociación queremos destacar en esta ocasión, el deplorable estado de 
abandona del campo de futbol de una populosa y tradicional barriada palmesana, como lo es el 
campo de futbol del Club Deportivo Son Cladera, sito en la calle Guadiana de Son Fuster, 
instalaciones que son compartidas por 17 equipos de futbol, incluidos algunos equipos 
femeninos. No hablemos del estado del campo en general, que bien pudiera servir para 
entrenamientos militares de campo abierto, por lo irregular del terreno y mal mantenimiento de 
la grama del campo, ya que desde luego las autoridades municipales del deporte, no están por 
los “milagros”, sino por la inexistencia de un área de vestuarios que cumpla con las mínimas 
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normas sanitarias, no pidiendo desde luego el “milagro” de que fuesen cómodas y adecuadas 
para que los jugadores y jugadoras (esto se que les encanta), puedan cambiarse de uniforme y 
asearse una vez finalizada su actividad deportiva. Lo que sí es un “milagro” es que al campo 
asistan niñas para practicar este deporte tan español, en hora de defender la igualdad de género, 
la cual en las instalaciones del campo del club deportivo Son Cladera se cumplen a cabalidad, 
ante la inevitable necesidad de compartir parte del área de vestuarios, turnándose para mantener 
al menos la necesaria y obligada desigualdad, que supone el uso de “digamos vestuario” y área 
de aseo personal, para personas de distintos sexos. Sr. Alcalde, el problema de este campo de 
futbol no es la falta de espacio, no es quejarse porque no hay algo mejor que hacer, el problema 
es simplemente la falta de voluntad política por resolver un problema, que ha sido repetidas 
veces denunciado ante el ayuntamiento y las autoridades a cargo del deporte. Le recordamos Sr. 
Alcalde que Son Cladera es una barriada obrera de trabajadores y saben ustedes muy bien, por 
sus representantes políticos del barrio, que es una zona de voto tradicionalmente socialista, que 
se siente una y otra vez, traicionada ante la reiterada negativa de las autoridades del 
ayuntamiento a escuchar y atender sus necesidades comunitarias. Es por ello que nos 
solidarizamos, con la por demás justa reclamación de los responsables del club deportivo de Son 
Cladera, para que la consellería de deportes del ayuntamiento y de infraestructura, escuchen y 
entiendan esta necesidad, para que el deporte femenino de la barriada tenga un incentivo y no un 
inconveniente y dificultad añadida para poder hacer uso de estas instalaciones deportivas. 
Señores del Ayuntamiento de Palma, no les pedimos un “milagro”, solo pedimos que se 
atiendan las necesidades de los ciudadanos y ya de paso adecuar unas instalaciones 
abandonadas, para que la juventud de ambos sexos puedan practicar este tan español deporte 
como es el futbol. Muchas gracias. Vamos con el punto número 42 de la EMT. El pasado mes 
de diciembre, la EMT dio a los palmesanos, el que sin duda será recordado, como el peor de los 
regalos de Navidad de la historia de la ciudad. “LOS GENIOS”, de una empresa de servicio 
municipal, que se supone orientada y dedicada al servicio de los ciudadanos, introdujeron 19 
cambios en doce de las rutas con mayor demanda y tráfico de pasajeros, creando además, seis 
líneas nuevas y ya de paso, “picaron en dos", tres de las rutas con mayor movimiento de 
pasajeros de la ciudad, todo ello demostrando un total desprecio e irrespeto a los ciudadanos de 
Palma, agravado, con la improvisación de haberlo hecho con escasamente una semana de aviso, 
con una pobre y limitada campaña de información al público y con el “típico" sello autoritario, 
de unas autoridades municipales, que “viven” de espaldas a la comunidad, que los ha elegido. 
Ahora bien, la guinda del pastel ha sido la soberbia, de las autoridades responsables de la 
movilidad urbana de CORT, al “hacerse oídos sordos", a los justos reclamos de la comunidad, 
ante esta desmedida avalancha de cambios en tan corto tiempo y con tan malos resultados. Aun 
hoy, a dos meses de la imposición de estos cambios, siguen los problemas de retrasos en los 
buses, paradas abarrotadas de usuarios, mala fluidez del tráfico y unos usuarios que deben 
soportar, de las autoridades de CORT, los continuos llamados a hacer uso de un transporte 
público ineficaz y costoso (y eso que aún no han subido el precio del billete ya anunciado hace 
tiempo). Un simple análisis de los cambios introducidos, demuestra que las autoridades de la 
EMT y CORT, solo buscan el “negocio", al picar en dos, rutas tradicionales como la línea 3, que 
obliga a muchos de sus antiguos usuarios a tomar dos buses, obligándolos a pagar dos pasajes 
en un trayecto que antes solo requería de un solo billete. Además, esos obligados transbordos, 
que se deben hacer en “el eje de las avenidas” (atravesadas por 25 líneas de buses), solo han 
servido para congestionar aún más, las paradas de grandes almacenes, plaza España y Conte de 
Sallent. ¿A quién se le ocurre poner una parada de bus para atender cinco líneas de buses (la no 
1320), en plena entrada de un concurrido cine,? Pues solo a los genios de la EMT y CORT. Pero 
la eliminación de la línea 15, para dividirla en tres líneas, es sin duda alguna, todo un poema y 
una pesadilla para los habitantes del eje de Playa de Palma (Coll den Rabasa, Can Pastilla y el 
Arenal). Señores de CORT, EMT y Consejería de movilidad urbana, sean humildes, demuestren 
inteligencia, los ciudadanos les piden que escuchen las justas reclamaciones de los vecinos de 
Palma, que con sus impuestos y billetes de bus pagan sus sueldos, rectifiquen sus errores y 
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demuestren así su sabiduría, pues no en vano los ingenieros y técnicos tienen un dicho de oro 
que dicen: “si funciona... no lo toques”. Muchas gracias.” 
 
Sra. Mesas Iñigo, representant de l’Associació de Veïns Es Born d’es Molinar: 
 
“Bueno yo vengo a hablar de terrazas. Vengo de un barrio donde nuestras terrazas y nuestros 
vecinos conviven en completa armonía, nunca hemos tenido problemas de sobreocupación de 
vía pública, ni problemas de ruidos ni ningún problema. Llegamos a un acuerdo los vecinos del 
Molinar y nuestros restauradores y cumplen la normativa con perfecta connivencia. Aquí hemos 
de tener en cuenta que somos vecinos, los veïns y los veïnats. Y siempre escuchamos a los veïns 
y no escuchamos a los veïnats. Estamos de acuerdo que tiene que haber una normativa de 
ocupación, por supuesto, convivimos todos juntos, y hay que permitir la adecuada convivencia 
entre los bares, las cafeterías y restaurantes, los vecinos que pasean, las bicicletas, los patines y 
las personas con movilidad reducida. No se pueden consentir actuaciones desmedidas en las que 
un negocio invada de forma desaforada una acera impidiendo el paso a carritos de bebé, sillas 
de ruedas o simples carros de la compra. Ejemplos puedo poner muchos y todos los presentes lo 
hemos comprobado con nuestra propia experiencia. Pero también hemos de ser muy conscientes 
de la realidad en la que vivimos, de que vivimos en una ciudad turística y de cara al turista, en la 
que vecinos, isleños y turistas disfrutamos de nuestro clima, de nuestra limpieza de calles y de 
las terrazas que los restauradores ofrecen. Tenemos encima una desaceleración económica, 
agravada por una "pandemia mundial que ya está causando cancelaciones de reservas y que, nos 
va a llevar a pérdidas de puestos de trabajo. ¿Y nosotros ponemos pegas a las terrazas, a una 
actividad que genera trabajo y riqueza? Desmantelando las estructuras permanentes de las 
terrazas, pagarán justos por pecadores. Porque habrá gente que sí que se extralimita con sus 
terrazas y hay gente que no. Sin las terrazas, muchas calles de Palma quedarán vacías, sin vida, 
los comercios no prosperaran y la gente no saldrá a disfrutar de nuestra ciudad, y las calles se 
volverán oscuras, tristes y peligrosas. He trabajado durante 29 años en es Born y puedo dar 
testimonio de lo que era y lo que es desde que se permitieron las terrazas, que por cierto, se 
sometieron a referéndum y ganó ampliamente el sí. Se debe estudiar caso por caso y sancionar a 
quien moleste la movilidad o genere perjuicio a los vecinos pero no obligar a retirar su terraza a 
quien no causa ningún tipo de molestia. Este gobierno debe buscar soluciones adecuadas a la 
realidad en materia de alquiler turístico, de horarios, en terrazas, en toldos, mobiliario, 
cruceros… de acuerdo pero escuchando a todos, veïns y veïnats. Hay prohibiciones con las que 
esta federación estará completamente de acuerdo y le apoyaremos Sr. Hila, pero hay otras que 
dañan el interés general de cara a nuestro presente y a nuestro futuro próximo. Los vecinos 
estamos agotados de ver como el Ayuntamiento hace oídos sordos a nuestras demandas de 
movilidad Sr. Dalmau, de limpieza, de denunciar que Palma parece un meadero público. Que las 
bicicletas y patinetes van por donde quieren sin que haya presencia policial que pueda ponerles 
coto. Y eso no lo causa las terrazas, las terrazas dan vida a una ciudad, se lo puede preguntar a 
los vecinos de Blanquerna que sus terrazas son las que dan vida a ese eje cívico o a los del 
Borne. Queremos manifestar públicamente que las terrazas no son el enemigo de los vecinos. 
No queremos que sea perjudicada una barriada o toda Palma porque algún restaurante o 
cafetería no respeta las medidas de ocupación, genera ruidos o humos. Yo recuerdo que cuando 
llegué exiliada del País Vasco, Sr. Carrió, mi padre está amenazado de muerte, cuando yo llegué 
a esta ciudad, salíamos a la calle, las madones estaban en la calle con las sillas y los niños 
jugábamos hasta altas horas de la madrugada y nadie nos multó por ocupación de la vía pública. 
A muchos vecinos, no nos molesta un toldo en la acera, muchos vecinos, los del Molinar 
disfrutamos de ellos hasta las 11 de la noche. Pero sí es posible que nos moleste cada día ese 
ruido que va a generar los camareros cuando tengan que entrar todo el mobiliario dentro del 
local a las 12 de la noche. Y lo vuelvan a sacar a las 7 de la mañana. ¿A quién molesta que se 
apile el material pegado a una fachada? Una preguntita, yo es que duermo, ¿pero hay tanta 
densidad de población paseando entre las 11 y las 7 de la mañana que molesten las estructuras 
fijas? Discúlpenme, soy un poco tonta y no lo entiendo. Como federación representante de una 
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amplia mayoría vecinal, aunque no se nos escuche, solicitamos que entre todos nos sentemos y 
hagamos un modelo de ciudad. Piensen el consenso que han logrado, restauración, Pimeco, 
Afedeco, CCOO y UGT, porque vamos a perder puestos de trabajo. Hagamos un consenso entre 
todos, todos queremos poder dar forma y vida a la Palma del siglo XXI. Gracias. Y ya que 
hablamos de comercios, que hablamos de restauración, también vamos a hablar en el punto 37 
de mercados. Ya hemos cerrado el mercado de Camp Redó, la calle Cotlliure da pena, pásese un 
poquito por favor. Estamos asistiendo a una gran transformación. El Sr. Dalmau nos lo explica, 
nos dice que es una gran revolución. Estamos asistiendo a esa transformación, se nos quiere 
vender una visión maravillosa de sueño idílica. Nosotros paseamos por la calle amable, libres de 
contaminación, todos los ciudadanos sonreímos, nos saludamos, paseamos, respiramos un aire 
limpio y descontaminado. Eso sería cierto si lo mismo que ocurre con su equipo de gobierno, 
hubiese un diálogo continuo y se llegasen a acuerdos mutuos con todas las partes afectadas. 
Hace relativamente pocos años, se llegó a un acuerdo con los comerciantes del Mercado del 
Olivar, para pacificar la zona. Había que procurar que no hubiese tantos coches. Pero se dio dos 
accesos a dicho mercado, uno por la Plaza España, por la vía Alejandro Roselló, que cruza la 
Plaza España y como he oído antes, es un carril que la única dificultad que tiene es que está muy 
mal señalizado pero no causa ni atascos en Avenidas ni atropellos, no molesta a nadie y los 
coches van tranquilamente circulando sin atropellar a nadie. Y el otro acceso por la calle 
Capuchins, viniendo de la Porta Sant Antoni. Como usuaria habitual de dicho mercado, porque 
aunque yo vivo en el Molinar me voy cada sábado a comprar, me gusta comprar en los 
mercados, comercio de proximidad, que ustedes tanto les gusta. Y muchos ciudadanos 
accedemos a ese Mercado del Olivar, yo a lo mejor puedo venir cargada de bolsas en la 
maravillosa y flamante línea 35, pero hay mucha gente que no tiene otro medio de transporte 
para llevar su compra más que su coche. Tiene que tener la posibilidad de acceder a los dos 
párquines públicos que hay allí. Llama la atención que desde las dos plataformas de 
comerciantes y restauradores, ya también de vendedores de nuestros mercados, aquí Pedro 
Garau, se están movilizando contra las medidas que quieren imponer este equipo de gobierno. 
Sin comercios, sin mercados, las calles mueren. Los ciudadanos sin estímulos no pasean, no se 
van a consumir en las terrazas, el pequeño comercio muere. Y de eso soy testigo Sr. Hila, 
porque cada día, sobre todo los fines de semana, soy testigo de las largas colas que se forman 
para entrar en una gran superficie que está próxima a mi barrio. Y porqué van los consumidores 
a la gran superficie. ¿Son sus precios mejores? ¿Son sus productos de más calidad? No señores, 
el consumidor se desplaza a dichas superficies por su facilidad de aparcamiento. Por eso, Sr. 
Dalmau venimos pidiendo de todas las maneras posibles, el lunes será posible, que nos escuche. 
Que acometa 4 o 5 cambios que le piden las asociaciones de vecinos en los trayectos, paradas y 
frecuencia de la EMT. Ha matado usted la Rambla. No somos sectarios como nos ha tratado 
públicamente su gerente, le puedo asegurar que yo solo traslado las quejas de mis vecinos. Yo 
misma le pido los cambios en el Distrito Playa de Palma, todas las asociaciones del Distrito 
Playa de Palma, hasta las suyas propias, estaban en contra de sus cambios. Y si no que se lo 
cuente el Sr. Romero. Le pedimos una escucha activa, sin perjuicios, de todas las partes 
afectadas, placeros, comercios, bares, restauradores, veïns y veïnats. El consenso es importante 
para avanzar Sr. Hila, usted puede llegar a ser uno de los mejores alcaldes de Palma si quiere, 
pero para eso tiene que hablar con todos.” 
 
Sr. Fuster Bibiloni, representant de l’Associació del Petit i Mitjà Comerç de Mallorca 
PIMECO: 
 
“Buenos días, Excelentísimo Alcalde, Señoras y Señores Regidores. Sobre los puntos 59 y 67 
del orden del día. Decir que: hoy hemos pedido la palabra en este pleno porque desde Pimeco 
entendemos que nos han dejado sin voz. Este Consistorio ha dejado sin voz al pequeño 
comercio o, lo que es lo mismo, de momento, no quiere escucharnos. No venimos a hablar ni de 
grandes superficies ni de comercio online. Hablamos de movilidad y de Palma Viva. ¿Saben 
que algunos de los cambios en materia de movilidad que están llevado a cabo en Palma están 
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haciendo mucho daño a los comerciantes. Saben, también, que el pequeño comercio es un sector 
vital para mantener la idiosincrasia de nuestra ciudad. Sin embargo, nos duele decir que nadie, 
ningún miembro del actual equipo de gobierno nos ha llamado convocado para escuchar cuáles 
son ni nuestras reivindicaciones; cómo se podría tratar de pactar (con ustedes a quienes les 
gusta hablar de pactos) la mejor manera de encaminar Palma hacia un modelo de ciudad 
sostenible. Porque, antes de nada, queremos dejar claro una cosa: el pequeño comercio quiere 
una ciudad sostenible y que no estamos en contra de reducir el tráfico en determinadas zonas de 
la ciudad. Pero queremos decirles que la peatonalización debe ir acompañada de proyectos a 
corto plazo de remodelación y embellecimiento, para hacer dichas zonas cómodas y atractivas 
para el paseo de residentes y turistas, así como debemos respetar los accesos fáciles y cómodos 
nuestros históricos mercados del Olivar y Pedro Garau. Han cerrado el tráfico a la plaza del 
Mercat pero no tienen ni, según parece, se espera un proyecto a corto plazo para mejorar y 
embellecer la zona. En consecuencia la han convertido en un solar por donde no pasea nadie. Un 
solar donde no hay vida. Ustedes a quien les gusta mucho hablar de sostenibilidad, sabrán que 
esta se basa en 3 grandes pilares: la economía, el medio ambiente y la justicia social. Desde 
hace ya bastante tiempo y, en momentos económicos de donde la palabra retroceso va cobrando 
cada vez mas fuerza, están intentando hacer una ciudad sostenible sin tener en cuenta uno de los 
pilares fundamentales que conforma la sociedad: el pequeño comercio. Les hemos oído discutir 
con diferentes actores sociales, incluso en ferias internacionales, sobre el modelo de ciudad que 
ustedes quieren. Nosotros también estamos dispuestos y disponibles para sentarnos en una mesa 
y valorar el nuevo modelo de ciudad; un modelo de ciudad que aporte futuro para aquellos que 
apuesten por ella. Los proyectos hechos a corto plazo, con medidas populistas y poco meditadas 
no generan futuro. A nosotros como a ustedes, también nos gusta hablar de planificación, 
proyectos, sentido común, visión de futuro, organización, preparación, consenso y ejecución. 
Téngalo en cuenta. Nuestra reivindicación, no va entorno a estas palabras, estas palabras forman 
parte de nuestra indignación. Una ciudad sostenible es la que se cierra al tráfico y se peatonaliza 
con un proyecto claro, meditado, dotado económicamente, con unos plazos claros de ejecución 
y consensuado y con visión de futuro. Una ciudad insostenible es aquella que se cierra porque 
sí. Para lanzar un titular; que es lo que han hecho ustedes con la zona de la calle Unió y Plaza 
del Mercat. Las han cerrado y restringido al tráfico para colgarse una medalla en pro de la 
movilidad sostenible pero sin un plan de mejora ni nada que se le parezca. Ustedes van diciendo 
que las zonas de palma que han sido peatonalizadas han acabado siendo un éxito comercial; que 
siempre son los mismos los que se oponen, que los comerciantes estamos, tradicionalmente, 
siempre en contra de peatonalizar al principio y que luego, estamos encantados. Dejen que les 
diga algo. Si se refieren a los casos de carrers del Oms y Sant Miquel; ambas tienen garantizado 
el tránsito de gente por su conexión con plaza de España, un punto de conexión de autobuses y 
trenes. En cuanto a Blanquerna y calle Fábrica, ambas calles son accesibles en coche por las 
calles de estas circunstancias se da en la zona de calle Unió. Además, la peatonalización de 
adyacentes o perpendiculares. Ninguna de estas circunstancias se da en la calle Unió. Además la 
peatonalización de Blanquerna y Fábrica han supuesto un cambio radical en el paisaje urbano de 
la calle: han desaparecido los pequeños comercios.  Deje que les haga pregunta: ¿El Coll den 
Rabassa pertenece a Palma? ¿La zona de Ocimax pertenece a Palma? ¿La zona de Porto Pi 
pertenece a Palma? ¿Van ustedes o el PMUS a peatonalizar dichas zonas donde también se 
concentran una gran densidad de coches y circulación? ¿Qué pasa con las emisiones de los 
vehículos que forman, día si día también, largas colas para acceder a dichos centros 
comerciales? ¿Contaminan menos que un coche entrando a plaza Major? Aunque en el tema 
parkings mejor no entramos: porque  ninguno de los parkings disuasorios ubicados fuera del 
centro de Palma funciona ya que la red de transporte público que los conecta con el centro es 
sencillamente muy deficiente. ¿Quieren poner Palma al nivel de las grandes ciudades europeas 
en materia de movilidad? Nos parece muy bien. No olviden que todas ellas tienen una red de 
transporte público excelente; ello significa un transporte público ágil, rápido, puntual, seguro, 
económico y cómodo. Tomen nota. Para cerrar el centro de la ciudad al tráfico es 
imprescindible una red de transporte público de estas características. Si cierran al tráfico el 
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centro de la ciudad sin una red de transporte público así corren el riesgo de convertirlo en un 
cementerio. No queremos que con el cierre de placa del Mercat pase lo mismo que con la calle 
Velázquez, que ha estado más de 5 años en stand by, sin reformar y que debido a esta larga 
degradación ahora le esta costando muchísimo volver a recuperarse o con la calle Costa 
Llobera, cerrada al tráfico hace dos años y en la que no se ha llevado a cabo ninguna acción de 
embellecimiento que la haga atractiva para el paseo de peatones. ¿Creen que los pequeños 
comerciantes podemos aguantar años y años? Es imposible. Pimeco no se opone a la creación de 
plazas arboladas, con mobiliario urbano, zonas ajardinadas o juegos para niños. A lo que nos 
oponemos en Pimeco es a que se cierren al tráfico zonas de la ciudad sin proyectos de mejora a 
corto plazo, ni sentido común. Nos oponemos a que  complique el acceso rodado a mercados el 
del Olivar o Pere Garau. Les tendemos la mano y les pedimos que nos escuchen para tratar de 
llegar a un consenso; para que nuestra ciudad sea sostenible. Pimeco quiere que el pequeño 
comercio aporte su valor a la ciudad que todos queremos. Por todo ello pedimos que se reabra la 
calle Unión hasta tener un proyecto consensuado con su correspondiente dotación.” 
 
Sr. Aguiló Segura, representant de l’Associació de Petit i Mitjà Comerç de Mallorca 
PIMECO: 
 
“Bon dia Sr. Batle, regidores i regidors. L'accessibilitat a un mercat minorista municipal és un 
aspecte fonamental per a la seva supervivència. Avui venim a defensar, i lis demanam que 
defensin, la supervivència del Mercat de l'Olivar. Es fa necessari fer una ràpida repassada a la 
nostra història recent. L'Ajuntament de Palma va ser un dels municipis pioners en plantejar la 
conveniència d'atorgar concessions administratives globals de mercats minoristes municipals, 
fugint de la gestió directa de corporació municipal que no satisfeia els comerciants i suposava 
un cost molt elevat per a les arques públiques. Les actuals entitats concessionàries de la gestió ¡ 
explotació dels diferents mercats municipals estan integrades exclusivament per comerciants 
establerts en els propis Mercats. Aquestes societats destinen els seus recursos a administrar, 
conservar i mantenir els mercats municipals. Executen reformes i els doten de modernes 
instal· lacions i equipaments. En el cas del Mercat de l'Olivar, l'Ajuntament va incloure com a 
objecte de la concessió administrativa, entre d'altres punts, la construcció d'un aparcament 
subterrani i la reestructuració del Mercat i això férem, vàrem construir un aparcament de quatre 
plantes i 380 places i executàrem una reforma integral del Mercat, invertint en l'immoble 
municipal més de 15.500.000 d'euros, dels quals encara ens falten per pagar 2.500.000 euros. La 
reforma integral va suposar la reubicació de tots els comerciants a la planta baixa, i l'entrada 
d'un supermercat a la planta primera amb l'objectiu de cobrir la demanda d’una oferta 
complementària que permet satisfer els nostres hàbits de consumidors, compra setmanal i 
compra en un únic establiment comercial. En aquests moments el que demanam és que 
mantengui el carril per vehicles de la Plaça Espanya, delimitant-lo correctament. Pintant passos 
de vianants, invertint en els aparca bicicletes municipals i espaiant els carrils bici en dos sentits. 
Que es millori el seu accés des de l'Avinguda Alexandre Rosselló, allargant la línia discontínua.  
Que es reforci la senyalització a la cantonada de Placa Espanya amb el carrer Convent de les 
Caputxines. Que s'elimini el carril bici del carrer Josep Anselm Clavé (en sentit contrari a la de 
la resta de vehicles) Gràcies per la seva atenció i recordin, els mercats municipals humanitzen i 
fan també ciutat.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Té la paraula l’Associació de Veïns Bons Aires Arxiduc “AVASO”, Sr. Antoni Fuster i Jaume 
Aguiló. No estan? Han sortit? Idò té la paraula l’Associació de Veïnats de Ses Cases Noves d’es 
Coll d’en Rabassa.” 
 
Sra. Juana Ruiz Navarro, representant de l’Associació de Veïnats Ses Cases Noves d’es 
Coll d’en Rabassa: 
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“Hola. Buenos días. Sr. Alcalde. Señores Concejales. Como representante de la Asociación de 
Vecinos de Ses Cases Noves del Coll d'en Rabassa y de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de 
Palma, nos presentamos en este pleno para hacerles partícipes de una de las grandes cuestiones 
que tiene pendiente este ayuntamiento y que debe dar salida lo antes posible siempre contando 
con el diálogo y el consenso vecinal. Hago referencia a lo que anteriormente se denominaba 
como fuerte militar y que ahora tiene el nombre de Torre d'en Pau. No voy a extenderme en la 
historia de este fortín, tan solo recordarles que desde que el Ayuntamiento de Palma se hizo 
cargo de su gestión allá por el año 1975 y se acordó que estos terrenos se convirtiesen en parque 
público, les puedo asegurar que ha habido de todo menos interés en remodelar, adecuar y 
reformar esta zona que se está perdiendo a marchas forzadas. No tenemos ni la más mínima 
intención de aburrirles en esta tribuna sobre el estado en que se encuentra actualmente la Torre 
d’en Pau, más que nada porque lo conocen al dedillo. Saben de sus debilidades y sus fortalezas 
y es hora de empezar a actuar con seriedad, rigor y eficacia. Agradecemos desde aquí el interés 
que ha tomado el Grupo Municipal de Ciudadanos para sumarse a nuestras demandas. Señores 
del Ayuntamiento de Palma: ¿De qué nos vale que mejoren las infraestructuras del Coll d'en 
Rabassa si después nos encontramos con una fortaleza pública que ahuyenta a los visitantes? En 
el barrio hay que hacer una actuación global, no parcial. Llevan años gobernando y es hora de 
que se pongan las pilas. Al igual que ejecutan importantes infraestructuras, creemos que es el 
momento de que se tomen esta zona en serio, que planifiquen con rigor y que verdaderamente la 
Torre d’en Pau se convierta en lo que tiene que ser: un centro de tranquilidad, ocio, cultura, 
diversión y punto de encuentro. No obstante, sí me gustaría detenerme en un punto que 
consideramos absolutamente fundamental y que no debe ser objeto de negociación: cuando 
decidan acometer las actuaciones necesarias en esta singular fortaleza o espacio público, como 
ustedes lo quieran definir, deben tener meridianamente claro que la Torre d'en Pau ha de ser un 
espacio para todos los palmesanos, por lo que han de ser todos los ciudadanos que lo deseen los 
que deben participar activamente en su futuro desarrollo. No vamos a permitir que una 
asociación o federación se adueñe o capitalice este espacio que ha de ser de todos los vecinos de 
Ciutat. Así que desde estas líneas les invito a que se pongan a trabajar, saquen un concurso de 
ideas, preséntenlas a todos los vecinos y que estos, y no un exclusivamente un determinado 
colectivo tengan voz y voto en las decisiones finales. Entiendo que tal vez crean que es pedir 
demasiado, pero si de verdad desean que Torre d’en Pau se convierta en un punto de referencia 
para Palma no desaprovechen la ocasión de contar con los que más saben y que no son otros que 
los vecinos. En caso contrario nos pondremos enfrente y se lo reprocharemos ya que se 
entenderá que esta extensísima zona se ha programado exclusivamente para beneficios 
particulares. No caigan en esa trampa porque nosotros somos los primeros interesados en que 
esta zona se convierta en un referente, no en un centro en manos de intereses espúreos. Desde la 
Asociación de Vecinos de Ses Cases Noves y desde sa Federació de Veinats les invitamos a que 
nos llamen cuanto antes y entre todos nos pongamos a trabajar. Los palmesanos se lo 
agradecerán si recuperan para su ciudad uno de los espacios más emblemáticos de Palma. Por 
otro lado nos gustaría abordar el tema de las nuevas líneas de la EMT, estas que ustedes 
definieron como “revolución”. El desconcierto y la incertidumbre han sido la nota predominante 
entre los usuarios afectados. Líneas emblemáticas como la 5 o la 3 han modificado sus 
recorridos y paradas lo que ha llevado a numerosos palmesanos a levantar sus voces ante unas 
modificaciones consideraban arbitrarias e impuestas sin diálogo ni consenso. Desde la Federació 
de Veïnats de sa Ciutat de Palma y la Asociación de Vecinos de ses Cases Noves del Coll den 
Rabassa se ha denunciado esta situación considerada como anacrónica y que afecta a numerosas 
barriadas de Palma. Esta situación ha llevado incluso a organizar una propuesta social, 
suspendida de momento, para hacer llegar al Ayuntamiento de Palma la inquietud de los 
usuarios por la forma de actuar de la Dirección de la EMT. Por ello, no podemos por menos que 
agradecer y poner en valor que el Ayuntamiento de Palma y con motivo de la temporada 
turística y al apertura de la planta hotelera, haya decidido incrementar las frecuencias de las 
líneas que conectan el centro con la ciudad; en concreto, las líneas 25 y 35. No obstante, 
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aprovecho esta tribuna para recordarle que este aumento de frecuencias debe ir acompañado por 
otras actuaciones que continúan siendo prioritarias para los usuarios y que, si es cierto que 
“rectificar es de sabios”, al menos, deberían reconsiderar cara al futuro próximo. En este punto, 
me gustaría recordarle la existencia de otras líneas que han sido motivo de polémica y rechazo 
por parte de usuarios de la EMT. En concreto deseo hacer referencia a los cambios en la línea 5, 
además de los ejecutados en otras líneas como las efectuadas en las líneas 2, 46, 29 y otras 
tantas. Estas modificaciones han afectado de lleno a los usuarios de numerosas barriadas como 
puedan ser Sa Teulera, Son Dureta, Génova, Son Armadans, Son Espanyolet, Es Molinar, Es 
Fortí, Es Coll den Rabassa, Santa Catalina y El Terreno, por citar a algunas . Estos cambios que 
podrían definirse como drásticos, se han efectuado, según la EMT atendiendo a la eficacia y la 
eficiencia pero, por desgracia, los mismos no han sido consensuados con los vecinos. Por ello, 
actualmente existe una gran desconcierto y son numerosas las voces que se siguen alzando 
contra estas modificaciones. Concluyo subrayando que las actuaciones municipales y menos en 
un gobierno municipal que se autocalifica de progresista no deben ser ejecutadas mediante la 
política de hechos consumados. Es lógico que los cambios no siempre se producen a gusto de 
todos los usuarios pero sí que han de ser refrendados por la mayoría de los mismos para que 
éstos tengan continuidad. Solo así se podrá mejorar un servicio como la EMT que presume de 
actuar en función de criterios medioambientales y de atención a los ciudadanos.  Si me permiten 
me gustaría hacerles una petición personal. En el Coll d’en Rabassa tenemos a Alba, una niña 
con parálisis cerebral, la separan de la calle unos cuantos escalones. Su madre lleva ocho años 
luchando, pero no para que le hagan una rampa ni para que se la paguen, simplemente necesita 
una firma para que le permitan hacerla. No creo que les suponga más de una hora de su tiempo y 
para esta madre supone una necesidad y para nosotros una obligación para dar cumplimiento a 
la normativa de accesibilidad. Muchas gracias.” 
 
Sr. Montero Borrás, representant de Dalla Obrera: 

 
“Bueno, desde el Frente Obrero venimos hoy aquí porque estamos muy preocupados e 
indignados con la situación que viven los trabajadores respecto a la vivienda en esta ciudad. Nos 
acompañan varios afectados entre ellos Pilar que es la mujer de 63 años a la que el banco BBVA 
a través de su fondo buitre Divarian, quería desahuciar el pasado día 20. Cosa que no ocurrió 
gracias a nuestra labor, porque nosotros fuimos a presionar al banco para que no llevara a cabo 
el desahucio. Y es necesario recordarles que ustedes no movieron un dedo por resolver esta 
situación, ninguno de ustedes. Al igual que Pilar son muchos los trabajadores que se nos acercan 
a nosotros y a los distintos colectivos de vivienda en una situación desesperada al verse en la 
calle. Y esto ocurre porque su oficina antidesahucios no ofrece una solución real al problema de 
la ciudad. Así, mientras ustedes siguen con su inútil labor institucional, totalmente anquilosada 
por la burocracia, nosotros y los afectados somos los que damos la cara en las calles. Y es a 
nosotros, a los afectados, a los que nos ponen las multas de 600 euros por para un desahucio. 
Ustedes están cobrando sueldos bastante altos, algunos de 50.000 euros, e incluso pluses de 
vivienda por unas promesas que bien no han podido o no han querido cumplir, como fue la que 
no habría más desahucios en Palma. Básicamente, se han dedicado a dejar a los trabajadores 
tirados en la calle una vez han conseguido estos sillones tan cómodos en los que hoy se sientan. 
Por eso les exigimos que hagan honor a su palabra y solucionen ya el problema de la vivienda y 
la situación de miseria de los trabajadores. Háganlo como quieran pero háganlo ya. Tengan 
valor y enfréntense a los bancos y a sus fondos buitre. Exprópienle las viviendas que sean 
necesarias para la sociedad. Pues estos bancos fueron rescatados con dinero de todos los 
trabajadores del país a los que ahora estos mismos banqueros están dejando en la calle. Y si no, 
quítense la etiqueta de ser de izquierdas, pues solo están manchando su nombre y la labor de 
aquellos que como nosotros trabajamos diariamente por reconstruir la izquierda obrera y 
combativa que realmente defiende los intereses de los trabajadores de este país. Ustedes son la 
izquierda posmoderna del sistema que está alejando a los trabajadores de la lucha de clases y 
dejando el camino libre al fascismo y haciendo por efecto rebote que los obreros voten a los 
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partidos de la derecha vendepatrias, que se llenan la boca de España, en eso son los primeros 
pero para luego vender los intereses de nuestra soberanía nacional a monopolios extranjeros. Ya 
finalmente para acabar quiero recordarle a Neus Truyol que llevamos tiempo solicitando una 
reunión para tratar los casos de vivienda que estamos llevando ahora mismo. Hemos sido a sus 
oficinas en 2 ocasiones a dejarle un número de contacto, no hemos recibido ninguna noticia y 
también hemos manifestado esta petición a través del Director General de Vivienda, Eduardo 
Robsy, y seguimos a la espera que se digne a contactar con nosotros. Muchas gracias.” 
 
Sr. Segura Miró, representant de la Unitat Cívica per la República: 
 
“Sobre los puntos 30 y 50. La extrema derecha dice que no hay viviendas ni recursos para todos, 
sin embargo en el Estado Español lo que sobran son precisamente viviendas, grandes 
propietarios de las mismas, multipropietarios que viven de rentas, banqueros y tour operadores. 
Mientras este gobierno municipal siga sirviendo a los caciques capitalistas, estos tendrán la 
posibilidad de tratar de enfrentar las familias trabajadoras entre sí por el reparto de la miseria. 
La derecha xenófoba y racista miente y la política de este gobierno se lo pone fácil en temas de 
vivienda y otros tantos. Para colmo en Baleares el coste desorbitado de las viviendas y la 
precariedad de una comunidad autónoma que es la que menos vivienda pública tiene de todo el 
Estado, provoca que sea la comunidad autónoma con más desahucios por habitante y la que 
recibe mayor proporción de resoluciones de la ONU de todo el Estado en las que se solicita la 
suspensión del desahucio del Estado Español. Ha habido periodos en que Mallorca ha 
acumulado el 18% de las resoluciones recabadas en todo el Estado solicitando al Estado que 
suspendiera el desahucio hasta ofrecer alternativa. Ninguna de sus medidas de la ley de vivienda 
ha tenido, ni se prevé que tenga ningún efecto significativo. En cuanto al nuevo decreto del cual 
el Govern, del que forman parte los mismos partidos que gobiernan en Palma, que anunció su 
aprobación, tampoco van a tener efectos positivos, de hecho ni siquiera se ha aprobado. Y el 
problema principal, además de que no se ha aprobado, bueno son dos problemas principales, 
primero que no contiene medidas de expropiación ni fiscales frente a los grandes y no tan 
grandes propietarios. De hecho, la mayoría de desahucios los ejecutan pequeños propietarios 
multipropietarios rentistas que viven de las rentas y no necesitan trabajar, por mucho que la 
política en general la condicionen los grandes propietarios. Si no que además quizás estas 
medidas pueden tener efectos directamente negativos, como cuando se plantea regalar solares 
durante 75 años a los especuladores y encima este Ayuntamiento apoya estas medidas. Hablan 
de alquileres limitados, pero a su vez los criterios que se están manejando y todas las 
declaraciones que ha habido sobre medidas parecidas que llevan bombardeando durante meses, 
tanto el Ajuntament de Palma como el Govern Balear, indican que los precios de esos supuestos 
alquileres limitados serían tampoco un poco menos desorbitados que los precios desorbitados 
del mercado. Y por tanto, inasumibles en muchos casos. Se trata en este caso, no de medidas 
que pinchen la burbuja, no de medidas que enfrenten a los grandes propietarios si no de medidas 
que maticen la burbuja inmobiliaria en el momento en que está más alta. Este Ayuntamiento se 
niega a construir vivienda pública, sin embargo permite que policías imputados en el caso 
Cursach vuelvan a ejercer y que un cuerpo como la Policía Local tenga un presupuesto de 77 
millones frente a los 80 millones que destina el Govern Balear a vivienda en todas las Islas 
Baleares, una cifra muy parecida. No es casualidad que haya imputados del caso Cursach no 
solo en la derecha, si no también algunos en la izquierda. Esta es una isla de caciques, están 
metidos en todas partes. Por desgracia la izquierda está cediendo a los caciques y a sus mejores 
representantes. Pero volvamos a los solares que se cederán a grandes empresarios, ¿De qué 
servirán estos solares en unas décadas? Es efímera la discusión de si 40 o 75 años de cesión. 
¿Qué quedará de Mallorca en 50 años si no paramos la locura capitalista del cambio climático? 
Con por ejemplo medidas que amplían el aeropuerto para el solo beneficio de grandes 
constructoras. ¿Saben para qué está sirviendo la nueva autopista de Campos? Que apoyan todos 
sus partidos en el Govern. De momento para contaminar acuíferos con dioxinas de la 
incineradora y para encarecer el precio de la vivienda en Campos. Y evidentemente casi todas 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

00
43

0_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/0
4/

20
20

 i 
ho

ra
 1

5:
09

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

A
A

2D
C

78
85

E
48

A
C

29
9

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 50 - 

las viviendas de Bankia y otros grandes tenedores de Campos, que están inscritas en el registro 
de viviendas desocupadas de la ley de vivienda, medida estrella que ha vendido el Govern 
ejecutor y el Ayuntamiento publicista de las mismas. Todas esas viviendas ya están 
comercializadas o vendidas a fondo buitre para eludir la ley de vivienda y no tener que facilitar 
alquileres a las familias que están en la lista del Ibavi. Se lo dijimos en su momento cuando se 
aprobó la ley, se lo dijimos al responsable, lo dijimos públicamente por activa y por pasiva, pero 
dejaron de hacer una ley de vivienda valiente y hicieron una ley de vivienda timorata y con una 
letra pequeña a la medida de los grandes propietarios. En resumen, cuando no expropian y 
facilitan semejante fraude mediante esta letra pequeña, a su vez hacen una rueda de prensa tras 
otra para anunciar esas futuras medidas que nunca llegan. Sin embargo la complicidad frente a 
la extrema derecha no se ciñe solo al asunto de la vivienda, se está viendo perfectamente en los 
servicios sociales. Cada vez que en un centro de acogida para menores no acompañados, para 
niños, niñas y adolescentes no acompañados, cada vez que en un centro de estos faltan medios, 
cada vez que en un centro de estos se prioriza el negocio, cada vez que en un centro de estos se 
desprotege a la juventud, se está facilitando el discurso racista y xenófobo de la extrema 
derecha. Es una cuestión material y con esas cuestiones materiales les están haciendo el juego a 
la extrema derecha y a las empresas de lo social que viven de la miseria, que viven del discurso 
paternalista, que viven de la supuesta protección, que viven de esa supuesta caridad. Es por eso 
que un sector de trabajadores de lo social, aquellos con los que nos intentan enfrentar como si 
estuviéramos en contra de todo profesional, un sector de trabajadores de lo social se está 
organizando para luchar contra la mala praxis y para defender que haya un sistema de 
protección de menores que sea adecuado. Para las niñas, los niños, las adolescentes, los bebés y 
sobre todo que no tenga que haber menores en centros de acogida, que no haya retiradas 
injustificadas de tutela, que no se quede todo en un debate absurdo, sin entrar en las causas, 
entre el Govern y el IMAS por un lado y la Policía y la Fiscalía por el otro, junto con la extrema 
derecha. Un debate que no entra en las causas reales de lo que está sucediendo y del cual se 
aprovecha una vez más la extrema derecha de esta izquierda que cede continuamente a sus 
argumentos, se mete en su terreno y le da fácilmente la razón. Es por eso que exigimos un 
cambio de rumbo y sobre todo exigimos que dejen de dar la espalda a las familias. Pueden 
enfrentarse con nosotros todo lo que quieren, pero si les piden una cita, no les dejen tirados, no 
les hagan chantajes. Precisamente, no les hagan el favor a la extrema derecha y permitan que 
haya un cambio, si no son capaces ustedes de liderarlo dejen que las familias trabajadoras lo 
ejecuten sin más impedimentos por su parte. Muchas gracias. Doy paso a Óscar.” 
 
Sr. Kacper Szczesniak, representant de la Unitat Cívica per la República: 
“Bon dia. Buenos días. Good morning. Guien Morgen. Bon jour. Dzien dobry. Zdrastwujtie. 
Die enim bona. Se lo digo en castellano, en catalán, inglés, francés, alemán, polaco, ruso y latín 
¿En qué idioma tenemos que dirigirnos a ustedes? ¿Acaso no hablamos los mismos idiomas? 
Ya no sabemos qué pensar aunque todo nos invita a pensar mal, muy mal de este gobierno de 
supuesto cambio, porque por ejemplo: Cuando hablamos de vivienda, nos hablan de servicios 
sociales. Cuando hablan de sus propios protocolos, demuestran desconocer su contenido. 
Cuando pedimos una reunión con Neus Truyol, nos recibe Toni Noguera. Cuando Neus Truyol 
nos confirma una reunión, no se presenta. Cuando los funcionarios arreglan los errores de otros, 
ustedes frustran las soluciones. ¿Se imaginan que pondría un profesional en un informe sobre 
una familia si una familia se comportara así? Ustedes no necesitan vivienda pública, ni ayuda 
social alguna, pero vistas las actuaciones, da la impresión de que son ustedes los que necesitan 
algún tipo de ayuda... Tan solo sus compañeros de partido más fanáticos y por el otro los más 
derechistas se creen su discurso ¿Acaso no acabarían antes con esto, reconociendo que se han 
equivocado? O es que, ¿acaso lo hacen adrede? Mis padres y yo teníamos cierta confianza en el 
sistema a pesar de sentirnos abandonados y maltratados por los servicios sociales durante largos 
años. Sin embargo, el colofón que quebró la poca confianza que nos quedaba en el sistema fue a 
partir de la experiencia que hemos tenido con “la joya de la corona" de la que no para de 
presumir este ayuntamiento. Nuestra experiencia con la oficina antidesahucios corrobora de la 
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peor manera, lo que viven cientos de familias. Nuestros compañeros llevan proponiendo 
mejoras a la oficina desde hace mucho tiempo. Puesto que no quieren hacer ningún cambio a 
mejor, por lo menos, les hemos pedido que cumplan sus propios protocolos y los requerimientos 
del juzgado cuando les pide que ustedes determinen sobre la vulnerabilidad de una familia y 
ustedes, más conservadores que la propia judicatura, dan instrucción a sus técnicos de incumplir 
la ley por lo que en ocasiones se niegan a hacer los informes de vulnerabilidad ni a buscar 
alternativa habitacional en igualdad con el resto de familias afectadas por desahucios, como 
pasa con Zhor y El Miioud con sus 3 hijos, uno de ellos discapacitado y con las 4 familias 
vulnerables de Pasaje Son Coc. Sin embargo, como se demostró en el Pleno de la semana 
pasada, prefirieron pactar con VOX una modificación del reglamento e interpretarlo de manera 
restrictiva para impedir que los afectados les expliquemos la realidad que ustedes provocan. 
Tanto es así que llegaron a usar a la Policía Local para echarnos del Pleno, incluida nuestra 
compañera Mari Carmen Cortés Radó, gravemente enferma e incapacitada con 74 años de edad, 
que terminó desfallecida y que tiene nueva fecha de desahucio para el próximo 9 de marzo. Se 
trata de casos muy distintos, pero que tienen algo en común: desahucios sin alternativa, 
indefensión generada por la administración, desigualdad ante la ley, así como la vulneración de 
otros derechos fundamentales. Nosotros hemos tenido esperanza de encontrar una solución 
durante años, mediante la oficina antidesahucios. Sin embargo, visto el resultado, creemos que 
es mejor acabar con las falsas esperanzas en la administración, por parte de aquellas familias 
que todavía las puedan tener. Una buena forma de explicarlo, es ponerle el nombre que toca a 
las cosas y por tanto, proponemos cambiar el nombre a la oficina antidesahucios. Por 
ejemplo:  Oficina de Invisibilización de los desahucios. Oficina de derivación sistemática a 
centro de acogida. Oficina de desmoralización masiva de afectados para que renuncien a luchar 
o directamente:  Oficina de desahucios. La Declaración de Palma como ciudad libre de 
desahucios con el apoyo de todos los partidos en 2013 o toda la propaganda entorno a la oficina 
antidesahucios desde 2015 por parte de este gobierno municipal, tienen la misma credibilidad 
que las declaraciones de Ana Botín cuando dijo que los bancos "no desahucian a nadie desde 
2012". Ya en 2018, parando un desahucio en Son Gotleu frente a un fondo buitre mis 
compañeros y compañeras se inventaron espontáneamente la consigna “Noguera, ¿dónde 
estás?” que se repite cada tanto cuando paramos desahucios en el barrio. La experiencia vivida 
desde el Pleno de noviembre nos obliga no solo a decir “Truyol, ¿dónde estás?, sino..., a seguir 
pidiendo la dimisión de la concejala del postureo, la de: “cuando hay problemas yo no los veo”. 
Ténganlo claro. ¡No vamos a parar! La violencia policial tuvo sus consecuencias. Por mucho 
que me protegieran mis compañeras y compañeros, no pudieron evitar cierto forcejeo de la 
policía y producto de esto, los médicos tendrán que volver a someterme de nuevo a una 
operación por la que ya tuve que pasar antes. Esta será, la número 27. De hecho, en la cuarta 
fecha de lanzamiento, del pasado 15 de octubre la oficina antidesahucios se negó a hacer un 
informe para suspender el desahucio, aunque yo estaba convaleciente y en cama. Tan solo la 
movilización nos salvo del desahucio. Sin embargo, el pasado 10 de diciembre, lo intentamos 
todo, pero no pudimos. No se pueden imaginar las consecuencias. Problemas de salud, estrés 
postraumático y tener que vivir en una habitación prestada temporalmente por otra familia, 
como única solución a la amenaza de separarnos por parte de la administración. Pero no, nos 
arrepentimos de ninguna de las decisiones importantes que hemos tomado porque gracias a ello, 
seguimos unidos. Ustedes hubieran podido evitar toda esta situación si hubieran tramitado a 
tiempo y correctamente sus propios protocolos tal y como mi madre les pidió por escrito el 
pasado 21 de marzo. De hecho ustedes pueden comprobar en sus archivos que una solicitud del 
mes de marzo o abril de otra familia tuvo buen fin el 8 de septiembre con la entrega de llaves de 
un piso del ayuntamiento. En estos años mis compañeras/os de Stop Desahucios, han parado 
cientos y cientos de desahucios... evitando a su vez la retirada o guarda forzosa de decenas y 
decenas de niñas y niños. Casi todos los casos obtienen soluciones más o menos duraderas, 
archivando gran cantidad de demandas y denuncias o quedando empantanados evitando el 
desahucio. Lo más curioso; es que muchos de estos casos, cuando han ido a la oficina 
antidesahucios han salido desmoralizados y perdidos hasta que han llegado a Stop Desahucios. 
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Nosotros hemos sido una de las únicas 11 familias que nos hemos ido a la calle sin alternativa 
en estos 3 años y medio. Pero, en lugar de alegrarse por los éxitos de un movimiento social 
como el nuestro y apoyar a las familias que no encuentran alternativa, se dedican a enfrentarse a 
nuestra plataforma y a tratar de mentir en prensa. Su actitud negligente e irresponsable provoca 
situaciones calamitosas como las nuestras, sobretodo a muchas familias que pasan por su 
oficina, pero que no acuden a Stop Desahucios a tiempo. Acaso ¿quieren que venga un gobierno 
del PP, otra vez? O incluso, ¿uno de VOX? No nos obliguen a elegir entre un gobierno 
continuista de las políticas de la derecha como el suyo o un gobierno de extrema derecha 
xenófobo, racista, machista e intolerante que suba al poder envalentonado, engañando aún más 
que ustedes y tratando de envenenar las mentes de miles de familias trabajadoras. Son ustedes 
con sus políticas corporativistas ahora y de recortes durante la crisis, los que favorecen que surja 
esta extrema derecha carca, demagoga y peligrosa a la que tanto enfrentan de boquilla hasta que 
llegan a acuerdos con ella.Un estudio reciente critica que las administraciones públicas y las 
empresas de suministros básicos como agua y luz resultan lentas e ineficaces a la hora de 
resolver los problemas que presentan las personas inmersas en un proceso de desahucio, lo que a 
su juicio contribuye a crear más desigualdades, destruir la capacidad adquisitiva de los sueldos y 
los derechos, dejando en la cuneta a casi cualquier familia que se pueda ver inmersa en una 
situación de desahucio. En otros países una persona cualquiera se va al paro o se enferma 
gravemente tiene un problema serio, pero si vives en España, no tienes un problema serio, sino 
dos, porque te expones a un desahucio en poco tiempo. Recuerden que fue la ministra Carme 
Chacón la que aprobó el desahucio exprés de alquiler. Dejen de gobernar para los 
especuladores, las constructoras y los hoteleros.  Todo el mundo merece un castigo proporcional 
a su responsabilidad. Aquí hemos visto que en aquello que depende de ustedes, el único castigo 
nos lo llevamos las familias trabajadoras. Si ustedes quieren encontrar una solución deben de 
dejar de tratar el tema como un problema mediático al que hay que responder con un “nuevo 
comunicado imaginativo que trate de desviar la cuestión”, sino que hay que enfrentarse al 
problema como un reto o desafío y con todas las ganas de resolverlo. Si les queda algo de 
dignidad, todavía están a tiempo de cambiar su enfoque. Asuman sus responsabilidades. 
Rectifiquen. Ni nos domaron, ni nos doblaron, ni nos vamos a domesticar. Compañeros, 
familias trabajadoras de todas partes, la única lucha que se pierde es la que se abandona. Algún 
día mirareis atrás y desde la calma, la paz y el descanso, orgullosos de que en su día luchaseis 
por lo vuestro, independientemente de si ganasteis o no la batalla. Muchas gracias.” 
 
Sr. López Ureña, representant del Sindicat de Llogateres i Llogueters de Mallorca: 
 
“Buenos días soy David López representante del Sindicat de Llogateres i Llogaters de Mallorca 
que apoyamos los intereses de los inquilinos de Mallorca. Doy paso a mi compañero Matías.” 
 
 Sr. Colom Ribas, representant del Sindicat de Llogateres i Llogueters de Mallorca: 
 
“Sobre el punto 10 queremos que el reconocimiento de deuda, Fundaciones como San Joan de 
Dios, debería estar mejor supervisado. Debería haber mayor transparencia sobre en qué 
concepto se basa ese importe. Son instituciones religiosas y privadas que de alguna manera 
vienen siendo mantenidas desde forma indefinida con el dinero de todos. Acerca del punto 30 
sobre otorgamiento de licencias urbanísticas, opinamos que dado el elevadísimo grado de 
especulación con la vivienda, el auge impresionante del alquiler turístico y la gentrificación de 
la ciudad, ninguna licencia urbanística más debe ser otorgada a promotores privados hasta que 
todos los habitantes de esta ciudad tengan un techo garantizado. Y en relación a ello el punto 50, 
que habla sobre la degradación de la antigua prisión, opinamos que un Ayuntamiento valiente 
ya hubiera construido allí las viviendas públicas que tanta falta hacen y no tendríamos que andar 
hablando sobre la degradación de la zona. Bueno y ahora cedo el turno a Alma Vives.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
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“No puede hablar. Está muy bien pero yo no lo tengo. Lo siento no consta. El mes que viene 
tendrá otra oportunidad y sin ningún problema podrá intervenir. Tenía la palabra el Sr. David 
López, Matías Colom y Nieves Martín que sí puede intervenir. No, es que son las mismas. 
Señor Secretario le consta. No le consta. No hagamos cada Pleno igual. Tienen la palabra 3 
personas y hablan. No hay ninguna más autorizada. ¿Quiere hablar alguna de las 3? Si no 
seguimos con el resto de las propuestas. No hay ningún problema, usted pida la palabra cuando 
toca, como toca, como todas las personas que han ido interviniendo y sin ningún problema. Si 
no hay más intervenciones empezamos con las propuestas. Lo comprueba el Señor Secretario y 
si no luego puede intervenir.” 
 
36. Grup VOX relativa a la normativa que limita les terrasses tancades 
 
Sr. Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Hemos oído hoy intervenciones brillantes relativas a este 
tema. Por profesionales y por representantes de ciudadanos. Esta proposición tiene por 
efecto como saben la ordenanza que se aprobó en septiembre del 18 sobre la ocupación 
de la vía pública y que afecta a todos los restauradores y demás comerciantes a partir del 
5 de marzo. Aquí hemos visto que lo solicitan ellos en cierto modo es una moratoria 
para seguir negociando. Esta proposición trata el tema, uno que es de terrazas, esas 
terrazas que se llaman cerradas y que realmente la normativa solamente permite los 
toldos con más de un pie y no anclados en las fachadas y ha dado un plazo de 18 meses 
para aplicar esta normativa. Consultados los vecinos y más gente no entienden porqué 
estas terrazas se suprimen cuando realmente ocupan el espacio que se les ha dado y 
muchos las prefieren en invierno porque protegen mejor, y también dicen que son más 
seguras que las sombrillas normales y corrientes que con un golpe de viento puede 
tirarlas. Hay 127 locales que se verán afectados y posiblemente va a haber despidos 
porque van lógicamente a reducir su negocio. Como hemos visto en Blanquerna, Oms, 
Plaza de España, Plaza Mayor y donde los vecinos, muchísima gente está totalmente de 
acuerdo con este sistema y que quizás el concepto de impacto visual, pero también las 
podemos ver en Roma perfectamente colocadas y en muchísimos sitios. Pero en fin, 
visto lo de las terrazas lo que sí me gustaría comentar son otros puntos de esta 
normativa que está teniendo tremendamente preocupados e inquietos a todos los 
relacionados con lo que es terrazas, bares y cafeterías. Entre otras cosas por ejemplo, 
dicen que esta nueva regulación les obliga a meter cada día todo el mobiliario de la 
terraza dentro del local. Entonces esto les supondrá que cuando termine la jornada, los 
camareros tendrán que quedarse más tiempo, meter todo el material dentro, que a lo 
mejor todavía hay gente dentro y luego sacarlo a las 6 de la mañana. Y la pregunta que 
dicen es: oiga, y por qué usted hace meter esto de 1 a 6 de la mañana cuando no hay 
nadie por la calle y cuando ellos son los primeros que limpian perfectamente el espacio 
que les han asignado. Esto obligará a una serie de problemas. Curiosamente ustedes no 
exigen esto cuando no hay contratación hecha por el Ayuntamiento o la comunidad de 
las islas en eventos generales donde sí dejan durante 15 días o 3 semanas ocupar el 
espacio público y no les obligan a retirar todo este mobiliario y lo dejan allí. Es decir, 
aquí hay una serie de factores que o se soluciona o se llega a una solución o se va a 
traducir en lo más importante que es pérdidas de empleo y que algunos negocios van a 
tener que cerrar. Otro tema que también se trata son baños públicos, prácticamente no 
hay y ellos tienen que acoger o dicen que ustedes van a montar 100 fuentes de agua en 
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la calle, cosa que me parece muy bien pero no los servicios públicos. Y también se 
quejan una serie de categorías de terrazas que van de 6 a 41 euros metro cuadrado que 
no entienden muy bien qué criterios o si es al azar, porque se quejan que no hay una 
normativa clara para poner precio al metro cuadrado de la terraza. Lo hemos visto aquí, 
ha habido distintos ciudadanos que han expuesto, ya sea Pimeco, sea María del Mar 
Mesas que han hecho una brillante exposición en defensa del comercio, de las terrazas y 
de esa convivencia. No está reñido una cosa con la otra, como también ha dicho muy 
bien el representante de Afedeco cuando dice que cerrar y peatonalizar no es lo mismo. 
Pero lo que se ha conseguido Sr. Alcalde es una cosa para aplaudirle. Empresarios, 
CCOO, UGT y todos el mundo y vecinos se han puesto de acuerdo en que esta 
normativa hay que modificarla. No se adapta y hace daño a sectores amplios, incluso 
van contra la propia ciudadanía que le gustaba muchos cosas de la ordenanza anterior. 
Fíjense lo que dicen todos los que se han unido: “la nueva ordenanza es perjudicial 

para la seguridad y la salud de los trabajadores, para la seguridad ciudadana y el 

bienestar de los vecinos, para el empleo y la economía y contraria a un modelo de 

ciudad dinámica y atractiva para palmesanos y turistas”. De allí el grito que hemos 
oído repetidamente: Palma Viva. Ustedes están tomando medidas que en el fondo van 
contra el ciudadano, contra la economía y lo estamos oyendo, se está muriendo la Plaça 
del Mercat Pere Garau, se está muriendo calle Unión y Es Mercat, y no hablemos de la 
Plaza Mayor, sin supermercado cerca. Entonces yo lo que pido en esta proposición es 
que de una prórroga de 12 meses para dar tiempo con esta moratoria a que se pueda 
pulir y que se puedan llegar a acuerdos. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Jarabo Vicente (UNIDES PODEM): 
 
“Gràcies Sr. batle. Sr. Coll ha mezclado aquí 17.000 cosas que además muchas de ellas 
no tienen que ver con los cambios que va a suponer el fin de la moratoria ahora mismo 
de la ordenanza de la vía pública. O nos ceñimos a lo que va a suponer el fin de la 
moratoria o nos centramos en todo lo demás. Si nos centramos en lo que va a pasar el 5 
de marzo, simplemente lo que ocurre, lo digo para que quede claro y veo que se han 
generado muchas dudas, es que se sustituyen esos cerramientos que ocupaban gran parte 
de la vía pública, de manera además con algunos abusos en algunos casos y reconocido 
incluso por las mismas asociaciones de restauradores, y se substituyen o bien por 
mamparas laterales o bien por sombrillas, punto. No hay más cambios a partir del 5 de 
marzo, ese es el único. Usted ha hecho aquí un desglose de cuestiones que no vienen al 
caso. Si dice que afecta a la actividad económica porqué no ha afectado a la actividad 
económica desde hace un año y medio cuando se empezó a aplicar la ordenanza. No ha 
afectado. Y el hecho que ahora se vayan a substituir unos elementos por otros, nosotros 
entendemos que tampoco lo va a modificar. Todo lo contrario, tenemos un caso muy 
claro en la puerta de Cort, donde ya hay unas terrazas que están adaptadas a la nueva 
ordenanza desde hace bastante tiempo y me va a disculpar pero las veo siempre llenas. 
Y es un ejemplo muy claro en cuanto a los cerramientos en concreto. La inmensa 
mayoría de los locales de restauración no tienen estos cerramientos. El 90% están 
adaptados perfectamente a la ordenanza, quedan un 10% que son los que les puede 
aceptar el fin de esta moratoria. Solamente un 10%. Hablamos en total de unos, creo que 
quedaban a día de hoy menos de 100 cerramientos, porque los han ido quitando, si 
pasan hoy por Plaza de España verán que ya no están los cerramientos que había. Y me 
va a disculpar pero sigo viendo las terrazas de Plaza de España llenas. No creo que vaya 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

00
43

0_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/0
4/

20
20

 i 
ho

ra
 1

5:
09

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

A
A

2D
C

78
85

E
48

A
C

29
9

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 55 - 

a afectar en exceso. Por otro lado, la mayoría de esos cerramientos estaban concentrados 
tanto en el centro de Palma como en Playa de Palma, algunos en Blanquerna, como 
usted ha dicho, principalmente destinados a uso de clientes digamos que turísticos en la 
mayoría de los casos. Nosotros, y lo han explicado muy bien la Federación de vecinos 
anteriormente, recogemos en esta ordenanza lo que recoge es una petición que habían 
hecho anteriormente los vecinos, que tienen derecho al descanso y usted estará de 
acuerdo y lo ha dicho en numerosas ocasiones. Que tienen derecho a disfrutar de la 
ciudad, que tienen derecho a una accesibilidad mejor por nuestras calles, estos 
cerramientos impedían algunas de esas cuestiones que son de beneficio ciudadano 
común y que no podían estar, digamos que secuestradas en parte, por uso privativo de 
ese espacio público, que es lo que venía sucediendo. Eso es lo que reguló la ordenanza, 
que insisto lleva en marcha 18 meses, pero como han dicho ellos el acuerdo al que se 
llega es incluso previo, es casi de unos meses antes, con lo cual esta moratoria, el plazo 
que han tenido los restauradores para adaptarse a esto ha sido de 2 años y medio. Que 
además fue un acuerdo de restauradores y vecinos, precisamente para permitir la 
amortización de esas inversiones y estuvieron de acuerdo. Quiero pensar que están 
amortizadas porque fue el tiempo que consideraron entre todos que se necesitaba. Por 
tanto entendemos que no es necesario ampliar esa moratoria y que además para hacerlo, 
y también se lo he explicado antes, la vía para hacerlo sería larga porque es una 
modificación de ordenanza que tiene que aprobarse también por Pleno y sería imposible 
aplicar esa moratoria. ¿Qué es lo que sí que se puede hacer? Yo ayer y junto con el 
Alcalde nos reunimos con sindicatos y con restauradores y sí que pudimos ver que los 
trabajadores a la hora de meter todo para adentro, como hasta ahora, lo que ha sucedido 
que muchos de los restauradores habían comprado elementos excesivamente pesados 
instalados en la calle que no pueden ser introducidos. Eso se tiene que ir substituyendo y 
lo que hemos dicho es: ahí no veríamos mal que se ampliasen las ayudas al comercio 
para poder hacer esa transición. De manera que no hubiese ningún tipo de problemas ni 
trabajadores afectados por esto. Aún así estamos facilitándoles propuestas de elementos 
para las terrazas que no sean tan pasados. Las bases para sujetar las sombrillas son 
pesadas, pero es que las hay con ruedas, con lo cual tampoco es complicado empujarlos. 
Y así con cada cosa. Las mamparas que se pueden colocar en los laterales que permiten 
la visibilidad y que crea una especie de cerramiento, pero son mucho menos impactantes 
visualmente e impiden menos el tránsito, están aceptadas. Es decir, creo que es una 
reforma razonable, fue consensuado y el tiempo de amortización se ha superado. 
Veremos en todo caso como evoluciona la aplicación. Yo siempre lo he dicho, y hemos 
recibido críticas por ello, no nos oponemos a que pueda haber una modificación puntual 
en algún momento, pero es abrir un consenso que ya existía entendemos nosotros. 
Vamos a ver cómo evoluciona y convocaremos a la mesa de seguimiento de la 
ordenanza de terrazas, como se aprobó en la propia ordenanza, y convocaremos también 
a los sindicatos porque entendemos que los trabajadores tienen también derecho a tener 
voz en esa comisión para ver cómo evoluciona la aplicación de la ordenanza, creo que 
lo hemos dicho en todo momento. Y allí nos vamos a encontrar con que evidentemente 
si se abre todo ese melón, los restauradores querrán ampliar sus prebendas, por decirlo 
de alguna manera, y los vecinos querrán también que haya mayores restricciones. Creo 
que ahora mismo existe un punto de equilibrio que además se está consolidando y que 
agradecería que todo el mundo lo favoreciera, porque creo que permite un disfrute más 
agradable de nuestra ciudad.” 
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Sr. Bauzá Simó (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Miri vostè ha obert un camí que pareix interessant Sr. Jarabo i que 
va camí d’això, que és prorrogar aquesta moratòria. Prorrogar aquesta moratòria per 
anar acabant tots aquests punts que vostè mateix a detectat que encara no estan en el seu 
punt per poder dur endavant lo que és aquesta ordenança. Per tant noltros l’ajudarem i 
també votarem a favor de la proposició que fan VOX en aquest sentit, perquè vostè 
ampliï aquesta moratòria i arribin d’una vegada per totes a reglar un tema que jo els hi 
diré i amb això sí que vull fer referència a l’exposició de motius d’aquesta proposició 
que avui nos presentaven en aquest Ple. Perquè lo que és un tema complexa no se pot 
resoldre amb una qüestió senzilla i jo crec que aquí s’ha limitat molt a unes coses 
senzilles per poder arribar a un tema molt complexa, com va ser l’elaboració de 
l’ordenança d’ocupació de la via pública. I li dic perquè jo era aquí, i hi vaig estar fent i 
ajudant i parlant i reunim-me amb els col·lectius, amb els veïnats, amb els restauradors i 
va ser molt costós, molt dificultós el poder arribar a aquests punts. De fet jo parlava, 
fins hi tot avui, amb que dins aquesta pròpia ordenança s’anaven obrint lo que eren parts 
de Palma en concret i se veien particularitzades aquelles zones com Fàbrica, Blanquerna 
i se’n anaven veient unes i altres perquè vull insistir que això és un problema complexa, 
en que aquesta exposició de motius a noltros nos pareix molt bé, per ens pareixeria més 
interessant el que s’hagués mirat més en profunditat el contingut de l’ordenança i també 
les esmenes que s’hi varen presentar. Per cert, noltros vàrem presentar esmena en contra 
del tema dels tendals, perquè pensam que això s’hagués pogut dur d’una altra manera 
perquè sí és cert que afecten a lo que és la pròpia visió que se dona a determinats llocs 
de Palma, però n’hi ha d’altres que no. Per tant, noltros els hi demanarem això, es a dir, 
que prorroguin aquesta moratòria, que se seguin d’una vegada per totes i que acabin 
amb aquest texte que va costar molt el poder arribar a molts de punts. L’acabin 
d’endreçar de tal manera que poguem tenir ja una ordenança municipal d’ocupació de 
via pública tal com vàrem pensar tots els que hi vàrem fer feina quan es va començar, és 
a dir que fos i que tingués continuïtat a dins el temps i que per tant no afectàs en el 
patrimoni de les persones que hi inverteixen perquè hi hagi unes terrasses i uns negocis 
a dins Palma i al mateix temps lo que es posi com a tema prioritari és el benestar dels 
veïnats i el benestar del conjunt dels ciutadans. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Mirin, Sr. Jarabo vostè ve avui amb un discurs molt conciliador, 
però la pura realitat és que aquesta ordenança seva no és conciliadora. La seva 
ordenança va ser imposada per damunt d’unes condicions que ja hi eren, hi havia una 
ordenança que sí que parlava de l’ocupació de la via pública. Perquè vostè la seva 
ordenança s’ha oblidat absolutament de tot aquell que ocupa la via pública i no paga 
impostos. S’ha oblidat completament de tot aquell que emplea la via pública i en cap 
moment paga IVA, en cap moment ningú li controla els treballadors, en cap moment 
ningú controla absolutament res. I això veim que a Palma floreix com ara la flor 
d’ametller. Escolti Sr. Jarabo, aquesta persecució que es fa aquí sí que genera llocs de 
feina, sí que paga seguretat social, sí que paga IVA, sí que paga i compleix amb tots els 
requisits que marca l’Ajuntament. Això és contrari a voler que la societat progressi. 
Vostès s’haurien de preocupar de l’ocupació de la via pública que no té reglada en 
aquesta normativa. Però que hi és. Vagi per endavant. De totes maneres parlem 
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concretament dels tendals. Vostè que està en contra dels tendals o dels tancaments. 
Perquè els tancaments és una cosa que se pot negociar, es pot dir: escoltin posin un 
tendal, que dona lo mateix un tendal que una sombrilla, però no tanquin. Però vostès ho 
lleven tot. I saben per què ho lleva tot? Perquè si no els tendals sense el tancament ja li 
serviria, és lo mateix que una sombrilla, se veu exactament lo mateix. El que està en el 
segon pis veurà en terra exactament igual amb una sombrilla o amb un tendal enmig. 
L’únic que passa és que vostès a la seva ordenança que ara pareix que nos està com a 
mig suavitzant, però que no sé a qui es pensa que convenç, posa en el punt 2: la base de 
les sombrilles serà de disseny i pes suficient per garantir la seva estabilitat en qualsevol 
circumstància i ocasionar el mínim obstacle al pas. De pes suficient per garantir la seva 
estabilitat en qualsevol circumstància i a ara nos diu que li vol posar rodes, idò amb una 
ventada les rodes no sé com aniran. Però bé, al marge d’això, al mateix punt vostè diu: 
el disseny serà l’adequat que en permeti la retirada fàcilment. No diu el disseny i el pes, 
perquè sap perfectament que una cosa no va amb l’altre. Vostès han de decidir ja si 
obligaran o no a complir la norma, la norma diu que s’ha de retirar tot a la nit i per això 
els hi fan retirar els tendals. I per això els hi fan substituir per sombrilles. Ara què 
passa? Estan intentant negociar que això no sigui així? A noltros ens pareix bé que 
d’una vegada es doni compte que aquesta norma no respon a la vertadera necessitat que 
tenen els restauradors i els treballadors que hi fan feina. Ni  els ciutadans. Les terrasses 
no són pels turistes, les terrasses són per noltros, per vostès també que les emplean. 
Escolti, Sr. Jarabo, el pes de les peanes no permet una retirada fàcil, no la permet. I 
vostè com que ho sap, ja no ho va escriure, va dir només que el disseny, ho llegeix 
textualment, el disseny serà l’adequat. S’ha oblidat del pes i és molt important que ho 
tengui en compte. Ho ha dit però no ho té escrit. I vostès què volen fer ara, una altra 
moratòria? Vostès lo que han de fer és canviar ja aquest punt de l’ordre seva. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Simplemente sí son 127 los locales que son de 1.300, el 
10% que usted decía, correcto. La pregunta que hago yo es: ¿Es más seguro una terraza 
cerrada, es decir que no están ancladas en el techo, si no más de un punto en el suelo, si 
es más seguro esto o que una sombrilla cuando hay viento y se puede caer? Segundo 
punto, hemos preguntado a los ciudadanos, ya sé que hay asociaciones de vecinos que sí 
que apoyan, pero hay muchas otras asociaciones de vecinos que están a favor de 
mantener esto. Entonces desde el punto de vista de comodidad, usted que se encuentra 
mejor en un sitio que está bien resguardado, apoyado. El problema no es si es sombrilla 
o se cierra o no se cierra, son los metros cuadrados que usted ha autorizado para ocupar 
la calle, esto es lo importante. Entonces de un poco de flexibilidad. Claro que si ha 
habido usos, y los ha habido y usted tiene toda la razón, pasaba también con la anterior 
ordenanza que puso otro partido y que todo el mundo estaba o la mayoría con la que he 
hablado, restauradores y ciudadanos, más de acuerdo con la antigua ordenanza que con 
la nueva. ¿Por qué falló la antigua ordenanza? Porque no se hacían inspecciones y creo 
que esto usted lo ha comentado con algún comerciantes de estos. Gracias por 
reconocerlo. Usted es una persona abierta y escucha. Pues muchos me dijeron que sí 
efectivamente la Patrulla Verde no estaba activada, no se hacían inspecciones. Pasa lo 
mismo con la nueva ordenanza. Si hacemos la nueva ordenanza y no hay quien la 
controle, también habrá vecinos que protestarán. Pero con una terraza cerrada de este 
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tipo, que tiene el vecino la diferencia de una sombrilla que tienen que coger entre dos, 
arrastras el peso o guardarlo o una que se queda quieta, yo creo que molestará menos al 
vecino. En fin, podemos tener un debate que no lo quiero alargar y le agradezco su 
amabilidad y la receptividad que ha tenido con los empresarios pero yo le rogaría, dele 
una vuelta, no la apliquen inmediatamente, porque hay puntos sueltos que son muy 
importantes. Y sea para la terraza cerrada o para otros puntos, yo le agradecería que 
escuche a otras asociaciones de vecinos, que escuche a los sindicatos y que escuche a 
los empresarios. Muchas gracias.” 
 
Sr. Jarabo Vicente (UNIDES PODEM): 
 
“Gràcies Sr. Coll també pel seu to. Jo recordaria algunes qüestions. La moratòria no se 
pot prorrogar i això ho hem de tenir clar perquè, s’ha dit abans, entraríem dins una 
possible prevaricació perquè les fórmules per modificar una ordenança són llargues, 
com hem dit, molt probablement es podria obrir un període d’al·legacions per part 
d’entitats i allargaríem fins a 1 any per poder fer-ho. I perquè com hem dit abans, s’han 
tingut quasi dos anys i mig per amortitzar aquests tancaments, aquests tendals. Jo 
insisteixo, la prohibició dels tendals té relació amb una qüestió purament estètica, i a 
més impedeixen la visibilitat pels vianants de la ciutat, que crec que l’hem d’admirar 
més i l’hem de cuidar més i a més impedeix lo que és el pas de persones amb dificultats 
d’accessibilitat. Aquests factors són fonamentals a l’hora d’entendre de perquè 
s’eliminen aquests tendals i es substitueixen per altres elements que són menys lesius a 
l’hora de disfrutar de la ciutat i que permeten aquesta accessibilitat, que són aquestes 
mampares i els para sòls. I hi ha també alguns colors i que impedeixen que hi hagi 
publicitat dins aquests para sòls, que crec que a tots ens agrada que estiguin d’un color 
més uniform i no que cada para sòl sigui com una sombrilla de playa. No volem omplir 
la ciutat de publicitat en aquests para sòls. A partir d’aquí, i amb lo comentat per la Sra. 
Celeste, jo no veig aquesta imposició, tot lo contrari el que feim és recollir un sentiment 
majoritari social de major consciència del respecte que ha de tenir tothom per la via 
pública. I durant un temps, ho recordava el Sr. Coll, aquests incompliments tenien dos 
factors: una ordenança que era molt permissiva per una banda i després una certa laxitud 
a l’hora de fer complir aquesta ordenança i això va dur a més de la prohibició de fumar 
dintre dels locals, pues que hi hagués un aprofitament de l’espai públic per part privada 
que va ser abusiu i que va provocar també una sensibilització per part dels veïnats, als 
que jo he d’agrair molt especialment el seu esforç i la seva reivindicació per reclamar un 
espai que és de tots. I que crec que aquesta ordenança troba un equilibri entre la 
necessitat de mantenir una necessitat econòmica, una dinamització de la ciutat, una 
entrada d’ingressos que crec que és important i disfrutar també de la vida de les 
terrasses. Que ho han dit, a mi m’encanten i crec que la majoria de les persones que 
consideren que s’han de limitar aquest espai i aquests elements també disfrutam de les 
terrasses, som una ciutat mediterrània. Noltros estimam les terrasses i que no hi hagi cap 
dubte al respecte. I a partir d’aquí el que s’han de fer és limitar aquests espais, s’han 
mantingut el nombre de terrasses que té l’Ajuntament de Palma a disposició o que s’han 
atorgat per part de l’Ajuntament de Palma i per tant, no hi hagut cap problema en aquest 
sentit i tampoc s’ha generat cap problema, insisteixo, de reducció de l’activitat 
econòmica dels ingressos, ni per l’Ajuntament ni per els restauradors. Moltes gràcies.” 
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Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-
Estimam Palma), 1 vot a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 3 abstencions (PP i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a permitir una 
prórroga de 12 meses en la aplicación de esta ordenanza para evitar los perjuicios 
económicos y pérdida de puestos de trabajo en el sector de la restauración." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 13 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Ara tornam enrere. El Sr. Secretari ha comprovat que efectivament la Sra. Vives tenia 
feta la petició com toca i per tant té la paraula. Disculpi el malentès.” 
 
Sra. Vives, representant del Sindicat de Llogateres i Llogueters de Mallorca:  
 
“Buenos días. Después del malentendido y del intento de coaccionar las libertades de 
expresión del Sindicat de Llogaters. La intervención que queríamos hacer es 
básicamente en el tema de menores hay una problemática que ninguna administración 
está desvelando, es el tema de las retiradas injustificadas que ha habido. Los padres ya 
estaban haciendo registros en el IMAS diciendo la situación de sus hijos, que tenían 
constatado que estaban yendo a según que barrios de Palma a ejercer esto y el IMAS 
hizo silencio administrativo. El Defensor del Menor también. Nos encontramos que esas 
familias han tenido desamparo pero sobretodo los niños y niñas que a día de hoy están 
en los centros de menores haciendo un gran absentismo escolar, que nadie les está 
mirando su parte. Y después nos vamos a quejar de qué juventud tenemos. Después hay 
un punto que nos da mucha asquerosidad que es el de impulso municipal a la 
maternidad de VOX. Cuando VOX sabemos que es un partido machista, que nos acusa 
a las mujeres de todo y más, pero por desgracia el Ayuntamiento ha sido cómplice de 
Fulgencio Coll en el intento de un desahucio de una superviviente de violencia de 
género. La compañera pagaba, la Oficina Antidesahucios le incitó a no pagar. Como 
Fulgencio Coll no le subrogó el contrato que estaba a nombre del maltratador, la 
compañera se ha visto obligada, tenía hoy el desahucio. Mediante un recurso en la 
audiencia se ha conseguido parar y estamos aquí luchando para que por favor la Oficina 
Antidesahucios, ya que encima tiene pocos protocolos, no se ponga de parte de un 
partido de extrema derecha. Las víctimas de violencia de género y las supervivientes 
somos muy vulnerables para que encima la administración también nos de la espalda y 
suframos el maltrato institucional. Ahora dejo paso a mi compañera Melvi que también 
estaba apuntada detrás mía.” 
 
Sra. Melvi, representant de Sindicat de Llogateres i Llogaters de Mallorca: 
 
“Buenos días. Lo que ha pasado hace quince minutos me ha parecido una situación muy 
violenta diciéndole  la compañera que sí que teníamos turno y qué casualidad que 
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justamente cuando toca hablar a dos mujeres, se les corte la voz hasta no poder hablar 
hasta que se ha comprobado que se podía hablar. Me parece muy injusto. Nosotras 
somos dos madres, somos de familia monoparental. Estamos aquí para luchar y nos 
hemos quedado hasta que a usted nos ha dado la palabra y seguiremos luchando. Yo soy 
de una familia monomarental y la voy a proteger y estoy aquí, aunque a usted parece 
que no le gusta cada vez que venimos a hablar de nuestras situaciones. El 27 de febrero, 
hoy, se cumplen 8 meses de mi desahucio, sin alternativa por parte del Ayuntamiento, 
con resolución de la ONU. La vez anterior que estuve aquí en el Pleno, usted me dijo 
que daba la cara por sus técnicos. Pues yo soy también técnico, yo soy un técnico en 
radiología y le aseguro que si mi jefe se enterara de que yo he cometido una negligencia 
con un paciente, me sancionaría o por lo menos revisaría mi situación.  
 
 
45. Grup Cs relativa a la Torre den Pau 
 
A la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient es fa votació separada dels punts: 
El punt 1, es dictamina desfavorablement per 5 vots encontra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
El punt 2, es dictaminades favorablement per 6 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MÉS-Estimam Palma i VOX-ACTUA PALMA), 1 vot a favor (Cs) i 2 
abstencions (PP). 
 
Es proposa: 
 
"1. Estudiar la remodelación de la estructura original del fortín de la Torre d’en Pau, 
estancias subterráneas e interiores, para poder acondicionarlas y puedan ser utilizadas 
por  asociaciones vecinales del Coll d’en Rabassay también ser utilizadas para el uso y 
disfrute del resto de la ciudadanía. 
 
2. Para conseguir el punto anterior, destinar los 800.000 euros provenientes de los 
Fondos de Compensación del centro comercial Fan Mallorca." 
 
Aprovat el punt 1 per, per unanimitat. No aprovat el punt 2 per 18 vots en contra (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma i VOX-ACTUA PALMA), 4 vots a 
favor (Cs) i 6 abstencions  (PP) 
 
42. Grup Cs relativa a les línies de l'EMT 
 
Dictaminada desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-EstimamPalma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno de Ayuntamiento de Palma insta al equipo degobierno a: 
 
1. Recuperar el recorrido anterior de la Línea 2 respetando el paso por el centro. 
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2. Recuperar el recorrido anterior de la Línea 5, volviendo a la anterior ruta, con su paso 
por Son Dureta.  
 
3. Volver al trazado original de la Línea15, para así evitar el transbordo de los 
ciudadanos que trabajan en la Playa de Palma y evitar, también, que los estudiantes que 
van a un  centro escolar en el Arenal tengan problemas de seguridad." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 13 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
54. Grup PP relativa a la recuperació d'algunes línies de bus de l'EMT 
 
Dictaminada desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"1- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se recuperen 
las líneas 3 y 15 con el recorrido que tenían antes del 18 de diciembre de 2019, para 
evitar trasbordos innecesarios  y recuperar así la conectividad de barrios alejados. 
 
2- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se recupere el 
anterior trazado y paradas de las líneas 2, 5 y 31." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 13 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
44. Grup Cs relativa a dotar d'aparcaments a la zona de Pere Garau 
 
Dictaminada desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"1- Desarrollar un plan ordenado que permita llevar acabo en el barrio de Pere Garau 
una peatonalización respetuosa con la idiosincrasia del mercado. 
 
2- Estudiar la posibilidad de  construir un aparcamiento en la calle Nuredunna para dar 
una alternativa a los comerciantes y vecinos de Pere Garau antes de llevar a cabo el 
cierre de esta calle para su peatonalización en cumplimiento a la medida 36 del PMUS. 
 
3- Estudiar la posibilidad de construir un aparcamiento cercano a la Plaza de Pere Garau 
para que el mercado lo pueda destinar a comerciantes  de la zona y a clientes." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 13 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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37. Grup VOX relativa a l'accessibilitat al mercat de l'Olivar 
 
Es fa votació separada a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
DT: 
Punts  1 i 2. Dictaminats desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM i MÉS-Estimam Palma), 2 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 2 
abstencions (PP) 
Punt 3. Dictaminat desfavorablement per 6 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MÉS-Estimam Palma i Cs), 1 vot a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 2 
abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
Punto 1: 
- Mantener el carril para vehículos (coches) de la Plaza de España, delimitándolo y 
definiéndolo como tal, incluyendo el pintado de dos amplios pasos de peatones. 
- Invertir los aparca-bicicletas municipales de tal forma que las bicicletas aparcadas no 
estén a lado del actual carril bici de dos sentidos, ampliando el carril bici de dos 
sentidos con el espacio ganado por la medida del punto anterior, separándolo y 
delimitándolo del carril para vehículos (coches).  
-Mejorar su acceso desde la Avenida Alejandro Rosselló, alargando 5 metros la línea 
discontinua, permitiendo así a los coches colocarse en el carril derecho con más 
antelación y evitando giros de 90 grados que pueden provocar accidentes. 
-Mejorar la señalización en el cruce de Plaça España y Carrer Convent de les 
Caputxines, en orden a establecer de forma clara las preferencias circulatorias.  
-Mejorar la definición del carril bici de la Plaza de España. 
 
Punto 2: 
.- Mantener el tránsito rodado y los sentidos circulatorios de las calles: Bisbe Perelló, 
Enric Alzamora, Llorenç Vicenç, Bartomeu Ferrà, Sindicat, Josep Anselm Clavé, Bastió 
d’en  Sanoguera, Plaça Olivar y Josep Tous i Ferer. 
 
Punto3: 
- Eliminar el carril bici de la calle Josep Anselm Clavé (en sentido contrarioal del resto 
de vehículos), re-circulándolo por la Plaza Comtat de Rosselló  y la calle Velázquez." 
 
No aprovat els punts 1 i 2 per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma) i 13 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA, PP i Cs). El punt 3 per 19 
vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma i Cs), 3 vots a 
favor (VOX-ACTUA PALMA) i 6 abstencions (PP) 
 
26. Grup PP relativa al camp de futbol de Son Cladera 
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Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a reconsiderar la 
propuesta presentada por el CD. Son Cladera para la instalación de un módulo 
prefabricado, con el fin de permitir la aprobación de dicho proyecto con las 
consideraciones técnicas oportunas." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
51. Grup PP relativa al observatori de la vivenda 
 
Dictaminada desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"1.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a  destinar la 
consignación presupuestaria prevista para el "Observatorio de la Vivienda" en los 
Presupuestos 2020 y años sucesivos, a una convocatoria específica de subvenciones 
para ayudas al alquiler para jóvenes menores de 35 años que cumplan con los requisitos 
de la Ley 5/2018, de 19 de junio, de vivienda de las Islas Baleares, a la vista de que el 
Ayuntamiento ya dispone de la información de la vivienda en Palma, tanto por medios 
propios internos como por medios externos." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 13 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
43. Grup Cs relativa a la peatonalització de la Plaça d'Espanya 
 
A la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient es fa votació separada dels punts: 
El punt 1, es dictamina desfavorablement per 5 vots encontra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM i MÉS-Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs)  i 3 abstencions (PP i VOX-
ACTUA PALMA). 
El punt2, es dictamina desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM i MÉS-Estimam Palma), 2 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 2 
abstencions (PP). 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno de Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1. Definir y consolidar el acceso directo desdeAvenidas al aparcamiento del Mercat de 
l´Olivar. 
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2. Eliminar el carril bici de Plaza España para devolver el flujo natural de circulación de 
los viandantes y así, dotar de seguridad y favorecer la accesibilidad universal." 
 
No aprovat el punt 1 per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 10 vots a favor (PP i Cs) i 3 abstencions (VOX-ACTUAPALMA). El 
punt 2 per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) 7 
vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs)   i 6 abstencions (PP) 
 
30. Sobre la taula. Grup PP relativa als terminis per atorgar les llicències 
urbanístiques i la seva taxa 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans 
per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a 
favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1.El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda establir una deducció de sa quota de 
s’Impost sobre construccions, instal·lacions i obres per s’incompliment des terminis 
màxims legals per notificar sa resolució  d’atorgament de ses llicències urbanístiques: 
 
a. Si l’imcompliment superar es 6 mesos: bonificació 10% de s’import de la taxa. 
b. Si l’imcompliment superar es 12mesos: bonificació 20% de s’import de la taxa. 
c. Si l’imcompliment superar es 18 mesos: bonificació 30% de s’import de la taxa. 
d. Si l’imcompliment superar es 24 mesos: bonificació40% de s’import de la taxa." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 13 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
50. Grup VOX relativa a actuacions contra la degradació de l'antiga presó. 
 
Dictaminada favorablement, per unanimitat, per la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient. 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a adoptar un Plan de 
Usos de los terrenos de la antigua prisión, que incluyan:  
 
1. Medidas administrativas y judiciales para desalojar de forma inmediata a los 
"okupas" del edificio de la antigua prisión.  
 
2. La construcción de las 103 viviendas previstas en el planeamiento urbanístico. 
 
3. La coordinación con el Consell de Mallorca en relación a los accesos previstos y las 
conexiones planteadas con la zona de Cas Capiscol, teniendo en cuenta el crecimiento 
urbano de Palma y la previsión de urbanización de Son Busquets." 
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Aprovat per unanimitat 
 
53. Grup PP relativa a incentivació de l'ús del  transport públic 
 
Dictaminada desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"1- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se habilite un 
sistema tarifario en el que con un mismo billete de autobús (pagado en cualquiera de las 
fórmulas existentes), se puedan realizar todos los trayectos que se deseen en cualquier 
línea de la EMT durante 2 horas a partir delprimer uso de dicho billete." 
 
No aprovat: per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 13 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
22. Grup Cs relativa a dotar de recursos a la Platja de Palma per a l'aplicació del 
decret d'excessos 
 
A la Comissió de Serveis a la Ciutadania es fa votació separada dels punts: 
Punt 1, dictaminat desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MÉS-Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 3 abstencions (PP i VOX-ACTUA 
PALMA). 
Punt 2, dictaminat desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
Punt 3, dictaminat desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MÉS-Estimam Palma), 2 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 2 
abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
"1. Instar al Govern de les Illes Balears a que al menos el 50% de lo recaudado por el 
Impuesto Turístico Sostenible del ejercicio 2020 se invierta en la zona de la Playa de 
Palma. 
 
2. Instar al Govern de les Illes Balears a realizar de una forma coordinada  
conjuntamente con el Ajuntament de Palma y el Consell Insular un plan de actuación 
conjunta para asegurar el cumplimiento de las medidas del Decreto Ley ley 1/2020 de 
17 de enero, contra el turismo de excesos para la mejora de la calidad en zonas 
turísticas. 
 
3. Estudiar el destino de  fondos del Impuesto Turístico Sostenible del ejercicio 2020 
para dotar de recursos humanos (personal de cuerpos y fuerzas de seguridad) para poder 
cumplir con el Decreto Ley  1/2020 de 17 de enero, contra el turismo de excesos para la 
mejora de la calidad en zonas turísticas." 
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Aprovat el punt 2 per unanimitat, amb la següent esmena: Aquí on diu "a realizar" ha de 
dir "a continuar trabajando". No aprovats el punt 1 per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, 
UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 4 vots a favor (Cs) i 9 abstencions (PP i 
VOX-ACTUAPALMA) ni el punt 3 per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MËS-Estimam Palma), 7 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 6 
abstencions (PP) 
 
21. Sobre la taula. Grup VOX relativa a control i lluita contra l'explotació sexual a 
Palma 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i 
VOX-ACTUA PALMA) i 1 abstenció (Cs) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a:  
 
1. Promover un Plan de Acción contra la explotación sexual en Palma, que detecte, 
identifique y comunique a los efectos oportunos los lugares en los que se ejerce esta 
actividad, y abarque aspectos sociales, económicos, de salud pública y de integración de 
las personas afectadas.  
 
2. Impulsar una campaña, especialmente orientada al turismo, destinada a informar de 
los riesgos y perjuicios de la explotación sexual. 
 
3. Instar al Govern de las Illes Balears a ampliar el Plan Autonómico de Lucha contra el 
Tráfico de Mujeres y Niñas con Fines de Explotación Sexual (2019-2022) a todas las 
realidades de explotación sexual, incluyendo a varones mayores y menores de edad.  
 
4. Aprobar la inclusión de Palma en la Red de Municipios Libres de Trata, impulsando 
la ampliación de los supuestos tratados para abordar todos los casos." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 13 vots a favor (PP i VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
27. Grup PP relativa a l'explotació de menors 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
Vox-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Alternativa del Grup Municipal MÉS-Estimam Palma: 
 
"L’Ajuntament de Palma insta al Consell de Mallorca a desenvolupar la comissió 
d’experts en relació als menors tutelats i a crear una comissió de seguiment en el marc 
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del Consell Rector de l’IMAS per tal que els dirigents de l’Institut de les darreres 
legislatures puguin comparèixer per donar les oportunes explicacions de la feina feta." 
 
Aprovat l'alternativa del grup municipal MÉS- Estimam Palma, per 15 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 14 vots encontra (PP, VOX-
ACTUA PALMA i Cs). En conseqüència no es sotmet a votació la proposició del grup 
municipal PP. 
 
S’absenta de la sessió el Sr. Rodríguez (VOX-ACTUA PALMA) quan són les 16.16 h 
 
29. Grup PP relativa a la unitat canina 
 
A la Comissió de Serveis a la Ciutadania es fa votació separada dels punts: 
Punt 1, dictaminat favorablement per unanimitat. 
Punts 2, 3 i 4, dictaminats desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, 
UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor(PP, VOX-ACTUA PALMA i 
Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1. El Pleno del Ayuntamiento de Palma reconoce la labor realizada por los perros que 
han integrado a lo largo de los años la Unidad Canina de la Policía Local de Palma. 
  
2. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se pongan 
todos los cuidados médicos y humanos necesarios para restablecer el estado de salud de 
los dos perros que están en Bellver afectados de la leishmaniosis.  
 
3. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que  se tramite el 
procedimiento administrativo de desafectación de los dos perros previo a la adopción de 
los perros. 
 
4. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se tramite la 
adopción de los dos perros policías a través de una entidad especializada en buscar 
familias para los perros que han formado parte de los cuerpos y fuerzas de seguridad del 
Estado, con todas las garantías para los perros y para los adoptantes." 
 
Aprovatel punt 1 per unanimitat. No aprovats els punts 2, 3 i 4 per 15 vots en contra 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 12 vots a favor (PP, VOX-
ACTUA PALMA i Cs) 
 
31. Grup PP relativa als 78 milions d'euros d'IVA que corresponen a les Illes 
Balears 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans 
per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a 
favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
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"1. El Ple del Ajuntament de Palma insta el Gobierno de España a transferir de forma 
immediata els 78 milions d’euros en concepte d’IVA, que es deuen a la Comunitat 
Autònoma de les Illes Balears. S’insta també el Gobierno de España a transferir 
immediatament els recursos que pertoquin a les hisendes locals de les Illes Balears, en 
els casos en que també s’hagin vist afectades per la problemàtica del decalatge de l’IVA 
de l’any 2017. 
 
2. El Ple del Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears a mostrar una 
actitud ferma i contundent davant el Gobierno de España, per tal d’exigir la 
transferència immediata dels 78 milions d’euros en concepte d’IVA, que es deuen a la 
Comunitat Autònoma de les Illes Balears. 
 
3. El Ple del Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears a acudir a la via 
judicial, en cas de que dia 1 de març de 2020 el Govern de l’Estat encara no hagi donat 
una solució que permeti transferir de forma immediata els 78 milions d’euros en 
concepte de IVA,que es deuen a la Comunitat Autònoma de les Illes Balears." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
32. Sobre la taula. Grup Cs relativa a la Comissió de Coordinació per a 
l'Accessibilitat 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS- 
Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA  PALMA i Cs) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1. Convocar a todos los grupos municipales, antes de final de 2020, a una reunión para 
dar cuenta sobre la accesibilidad. 
 
2. Dar cumplimiento al apartado 3 del artículo 39 de la Ley 8/2017 de Accesibilidad de 
les Illes Balears, especificando claramente la parte que se destinará a inversión directa a 
la supresión de barreras." 
 
Aprovat per unanimitat la transaccional 
 
35. Grup VOX relativa a la recuperació de la presència de l'exèrcit a la festa de 
l'Estendard 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-
Estimam Palma), 1 vot a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 3 abstencions (PP i Cs) 
 
Es proposa: 
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"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a solicitar 
formalmente a la Comandancia General de Baleares la reincorporación del Ejército a la 
celebración de la Fiesta del Estandarte de Palma, y a que la Banda Municipal interprete 
el Himno Nacional junto con La Balanguera, en la colocación del Estandarte en el 
centro de la Plaza, para dotarlo de la mayor trascendencia institucional y restaurar la 
tradición secular." 
 
Sobre la taula 
 
40. Sobre la taula. Grup VOX relativa a incrementar les mesures per a combatre 
les pintades vandàliques a Palma - grafitis. 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor  (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de Govern a que realitzi el màxim esforç 
possible per eliminar les pintades vandàliques, instant a totes les administracions i 
associacions a col·laborar per aconseguir aquest objectiu.” 
 
Aprovat per unanimitat la transaccional 
 
46. Grup Cs relativa planificació desplaçament fins el centre amb autobusos 
llançadora 
 
A la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient es fa votació separada dels punts: 
El punt 1, es dictamina desfavorablement per 5 vots encontra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
El punt 2, es dictaminadesfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM i MÉS-Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 3 abstencions (PP i VOX-
ACTUA PALMA). 
El punt 3, es dictamina desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM i MÉS-Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 3 abstencions (PP i VOX-
ACTUA PALMA). 
 
Es proposa: 
 
"1.- Que por parte de los técnicos de movilidad de este ayuntamiento tracen un 
perímetro de la ciudad en los que figuren los aparcamientos disuasorios existentes en el 
extrarradio idóneos para ese objetivo fijado en la exposición de motivos y las posibles 
conexiones que puedan trazarse entre los mismos y el centro de Palma. 
 
2.-Que desde esos aparcamientos se inicie una conexión con autobuses lanzadera 
eléctricos, en tiempos que fijen conforme a horarios de máximos y mínimos flujos de 
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tráfico, que son por todos conocidos, a fin de que den cobertura efectiva a los usuarios 
de los mismos y con ello evitar el uso de coche particular. 
 
3.-Que las líneas que puedan ponerse en funcionamiento lo sean con carácter gratuito, 
de manera que resulte un incentivo más para el uso del transporte público, hasta el 
centro de la ciudad y puedan dotar de unos autobuses de tamaño pequeño, que den 
cobertura rápida y en frecuencias aceptables, atendidos los horarios de trabajo, comercio 
y demás necesidades que hacen que nuestra ciudad tenga más necesidad en esos 
desplazamientos." 
 
Sobre la taula 
 
47. Grup Cs relativa a l'escorxador de Palma 
 
Dictaminada desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-EstimamPalma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
Que se abonen los 150.000 euros comprometidos. Y, en caso de la imposibilidad de 
realizar este abono por parte de las arcas municipales, se realice una interlocución 
urgente y eficaz con el Gobierno de las Illes Balears para que se proceda al pago de esta 
cantidad. Urgente y eficaz significa que se abone la cantidad antes de que acabe el mes. 
O bien, en su caso, que se articulen las medidas económicas compensatorias 
adecuadas." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 12 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
48. Grup VOX relativa al tancament de l'escorxador de Palma 
 
Dictaminada desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1.- Que de  forma inmediata se ponga solución al problema que por falta de compromiso 
el Ayuntamiento de Palma ha creado al matadero y pague los 300.000€ 
correspondientes a las subvenciones de 2018 y 2019." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 12 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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20. Sobre la taula. Grup Cs relativa al seguiment i transparència del compliment 
de les proposicions aprovades en el Ple 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 2 vots a favor (VOX-
ACTUA PALMA i Cs) i 2 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno de Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1. Constituir, antes del final del presente año 2019, una Comisión Informativa 
Permanente con representantes de todos los grupos municipales para el Seguimiento del 
Cumplimiento de los Acuerdos Plenarios aprobados, conforme a los artículos del 
Reglamento Orgánico Municipal. 
 
2. Esta Comisión se reunirá como mínimo trimestralmente de forma ordinaria. 
 
3. Esta Comisión redactará una memoria anual con: 
* Acuerdos aprobados en Pleno.  
* Indicadores de tiempo de ejecución y partida presupuestaria. 
* Los acuerdos que no se han llevado a cabo, las razones justificadas y, en su caso, el 
plazo en el que se prevé su cumplimiento.  
 
Dicha Memoria será publicada en el Portal de Transparencia del Ayuntamiento." 
 
Sobre la taula 
 
23. Grup Cs relativa a l'aplicació de mesures en els recintes esportius d'instal·lació 
de càmeres de seguretat d'acord amb la protecció de dades i drets digitals 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"1.- Que en las instalaciones deportivas, se proceda a la designación de un responsable 
y/o encargado, que vele por el cumplimiento de la normativa de protección de datos 
personales y cualquier otra norma aplicable. 
 
2.- Que en los recintos donde se instalen cámaras de seguridad, se instalen carteles 
informativos que así lo indiquen. 
 
3.- Que existan formularios para que los usuarios de los complejos deportivos puedan 
ejercitar sus derechos… 
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4.- El tratamiento con fines de video vigilancia en lugares públicos solo podrá ser 
realizado por las Fuerzas y Cuerpos de Seguridad, salvo la excepción del artículo 22 de 
la Ley Orgánica de Protección de datos." 
 
Aprovat per unanimitat 
 

23. Grup Cs relativa a l'aplicació de mesures en els recintes esportius d'instal·lació 
de càmeres de seguretat d'acord amb la protecció de dades i drets digitals 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"1.- Que en las instalaciones deportivas, se proceda a la designación de un responsable 
y/o encargado, que vele por el cumplimiento de la normativa de protección de datos 
personales y cualquier otra norma aplicable. 
 
2.- Que en los recintos donde se instalen cámaras de seguridad, se instalen carteles 
informativos que así lo indiquen. 
 
3.- Que existan formularios para que los usuarios de los complejos deportivos puedan 
ejercitar sus derechos… 
 
4.- El tratamiento con fines de video vigilancia en lugares públicos solo podrá ser 
realizado por las Fuerzas y Cuerpos de Seguridad, salvo la excepción del artículo 22 de 
la Ley Orgánica de Protección de datos." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
24. Grup VOX relativa a impuls d'un pla municipal de maternitat 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 1 vot a favor (VOX-
ACTUA PALMA) i 3 abstencions (PP i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a aprobar un Plan de 
Apoyo a la Maternidad, que incluya medidas específicas de apoyo, ayuda y recursos a 
todas las mujeres embarazadas o que tengan un hijo menor de 5 años, y con carácter 
específico, a adolescentes y menores de edad, a jóvenes menores de 30 años y a aquellas 
que se encuentran en situación de alto riesgo (en situación de exclusión social y de 
precariedad económica) con residencia legal en nuestra ciudad, a fin de favorecer la 
natalidad y ofrecer alternativas a las madres jóvenes." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 2 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 10 abstencions (PP i Cs) 
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25. Grup VOX relativa a seguretat a l'estació Intermodal de Palma 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
Vox-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a declarar la Estación 
Intermodal de Palma y sus espacios anejos como "zona de especial intervención" a 
efectos de presencia, actuación y coordinación policial." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 12 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
28. Grup PP relativa a les retallades en educació 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
Vox-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Es Ple de s'Ajuntament de Palma se solidaritza i dóna suport als centres 
educatius en sa seva lluita per aconseguir una plena autonomia pedagògica i financera 
per al correcte desenvolupament dels seus projectes educatius i de centre que redunden 
en una major eficàcia i eficiència educativa, adaptades en tot moment a ses necessitats 
particulars de s'alumnat i de s'entorn social i cultural de referència. 
 
SEGON.- Es Ple de s'Ajuntament de Palma insta es govern dels Illes Balears a sa 
devolució immediata de ses partides bloquejades, i a pagar puntualment s'assignació per 
a despeses de funcionament als centres escolars, independentment des romanent de què 
disposin cada un d'ells." 
 
Aprovat el punt 1 per unanimitat. No aprovat el punt 2 per 15 vots en contra (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 12 vots a favor (PP, VOX-ACTUA 
PALMA i Cs) 
 
33. Grup Cs relativa al local de l'Associació de Veïns de Son Oliva 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-
Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 3 abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
"El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
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Que se realicen las labores de reparación y mantenimiento necesarias, con especial 
urgencia en el techo, para que se puedan realizar las actividades de los vecinos en un 
local en condiciones óptimas de seguridad. Ello, con el objetivo puesto en un futuro 
muy próximo en el que se construya un nuevo local, moderno y con las infraestructuras 
adecuadas." 
 
Sobre la taula 
 
34. Grup VOX relativa a la reparació de la font ubicada a la plaça Paris 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a reparar lo antes 
posible la fuente de la Plaza París de Palma como elemento patrimonial de la barriada y 
para la mejora estética de la plaza." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
38. Grup PP relativa a la identificació individual de cada un dels arbres urbans de 
Palma i a la implantació d'un sistema georeferenciat per al seu coneixement i 
seguiment 
 
Es fa votació separada dels punts a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT: 
Punts 1 i 2. Dictaminats desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA iCs) 
Punts 3 i 4. Dictaminats favorablement per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"1.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipode Gobierno a que se 
implemente un sistema por el que los nuevos árboles que se van a plantar en Palma, se 
"etiqueten" o "identifiquen" de tal manera que los ciudadanos puedan ver la 
numeración, identificación, fecha de plantación, tipo de árbol con nombre común y 
nombre técnico y demás información relevante para la ciudadanía, con la finalidad de 
concienciar que cada árboles único e insustituible en sí mismo.  
 
2.-  El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a que mediante un 
sistema tecnológico y georeferenciado, el Ayuntamiento disponga de toda la 
información relativa a cada ejemplar de manera individual, como es la fecha de la 
plantación de los nuevos árboles, cuidados, tratamientos, y cualquier información 
relevante para el conocimiento del árbol y cuidados, etc.  
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3.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a que la 
información de estos árboles de Palma sea accesible a la ciudadanía a través de Internet, 
entre otros datos, localización, especie, historia, curiosidades, etc.  
 
4.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a que 
paulatinamente se  incorporen al sistema el resto de árboles de Palma, concretamente, 
cada vez que haya alguna intervención en alguno de ellos." 
 
Aprovat els punts 3 i 4 per unanimitat. No aprovats els punts 1 i 2 per 15 vots en contra 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 12 vots a favor (PP, VOX-
ACTUA PALMA i Cs) 
 
39. Grup PP relativa al manteniment dels centres de salut 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-
Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs)  
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno a continuar 
coordinándose con el Govern de les Illes Balears tanto en el mantenimiento eficaz y 
eficiente de todos los centros de salud y PAC de la ciudad de Palma, -para garantizar su 
uso en las condiciones de seguridad y salubridad óptimas-, como en la ampliación de la 
red de estos centros.” 
 
Aprovat  per unanimitat l'acord transaccional 
 
41. Sobre la taula. Grup VOX Comprovar viabilitat del projecte de supressió de 
dos carrils al Passeig Marítim. 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma), 1 vots favor (VOX-
ACTUA PALMA) i 3 abstencions (PP i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se haga una 
prueba suprimiendo dos carriles mediante conos o barreras, uno en cada dirección del 
Paseo Marítimo de forma que se pueda comprobar que la movilidad en esta zona esté 
asegurada y que las obras previstas no sean una inversión  improductiva." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 2 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 10 abstencions (PP i Cs) 
 
49. Grup VOX relativa a actuacions urgents al Pla de Sant Jordi de Palma 
 
A la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient es fa votació separada dels punts: 
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Els punts 1 i 2, es dictaminen desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, 
UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP i VOX-ACTUA 
PALMA i Cs). 
El punt 3, es dictamina desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM i MÉS-Estimam Palma), 2 vots favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 2 
abstencions (PP). 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1. A solicitar a la Conselleria de Medio Ambiente para que realice el mantenimiento que 
requieren los torrentes de la Siquia de Sant Jordi y el Torrentó. 
 
2. A solicitar a la Conselleria de Medioambiente que revisen las infraestructuras 
hídricas del Pla de Sant Jordi y que se proceda a la reparación de todas aquellas que lo 
precisen, y de este modo asegurar que el nivel freático de la zona del Pla se mantenga en 
niveles de seguridad, evitando las inundaciones periódicas que en la zona se producen." 
 
Aprovat  per unanimitat l'acord transaccional 
 
52. Grup PP relativa al suport als pagesos de les Illes Balears 
 
Dictaminada desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-EstimamPalma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"1. L’Ajuntament de Palma manifesta el seu suport a les reivindicacions i protestes dels 
pagesos i ramaders de Balears en la seva denúncia de l’augment continuat dels costos de 
producció del funcionament injust de la cadena agroalimentària i la reclamació d’uns 
preus dignes per als productes del sector primari de les nostres Illes. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Govern de les Illes Balears a donarsuport 
efectiu al producte local, amb mesures efectives per als pagesos i ramaders, i campanyes 
de promoció i difusió del producte local de Balears, diferenciat amb un segell de 
qualitat com a producte en origen de "quilòmetre zero". 
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Govern de les Illes Balears a gestionar 
acords amb les associacions empresarials del sector d’hoteleria per  fomentar el consum 
de productes locals als hotels,  entre els consumidors locals i visitants. 
 
4. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Govern de les Illes Balears a establir noves 
línies de col·laboració amb les cooperatives agràries i les societats agràries de 
transformació (SAT) per afavorir la comercialització del producte local i de proximitat. 
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5. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Govern de les Illes Balears a començar a 
desenvolupar el Pla Estratègic per al Sector Ramader de les Balears, per evitar la seva 
desaparició i donar viabilitat a les explotacions ramaderes de l’arxipèlag; pla que va ser 
aprovat per unanimitat pel Parlament de les Illes Balears a proposta del Partit Popular; i 
dotat amb 300.000 euros per a l’any  2020, gràcies a l’esmena presentada pel Grup 
Parlamentari Popular als Pressupostos de la Comunitat Autònoma d’enguany. 
 
6. El Ple de l‘Ajuntament de Palma insta al Govern de les Illes Balears a definir i 
consensuar amb el Consell Agrari de Balears, els Consells insulars i les organitzacions 
professionals agràries les mesures, estímuls i ajudes específiques adreçats a donar valor 
al producte local de Balears i de suport als pagesos de les Illes, amb l’execució 
d’aquestes mesures i actuacions. 
  
7. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Govern de les Illes Balears a demanar les 
mesures destinades a la millora de ka competitivitat i productivitat del sector agrícola-
ramader de Balears per a ser incloses en el Pla Estratègic Nacional de la Política Agrària 
Comunitària (PAC), amb l’objectiu prioritari d’aconseguir es reconeixement i 
compensació dels sobre costos de la insularitat." 
 
Aprovat per unanimitat l'acord transaccional 
 
55. Sobre la taula. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP del regidor 
de l'Àrea Delegada de Promoció Econòmica i Ocupació 
 
Sol·licita: 
 
"La comparecencia del Sr. Rodrigo Andrés Romero, regidor del área delegada de 
Promoción Económica y Ocupación, para explicar la política de Agentes de Ocupación 
y desarrollo local del Ayuntamiento de Palma." 
 
Compareix el Sr. Rodrigo Andrés Romero 
 
56. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Cs del regidor de l'Àrea de 
Cultura i Benestar Social 
 
Sol·licitud: 
 
"La compareixença del regidor responsable del Àrea de Cultura i Benestar Social, 
Antoni Noguera i Ortega. 
 
A fin de que se proceda a la explicación pormenorizada de los planes de 
desmantelamiento del Poblado de Son Riera en el año 2020." 
 
Compareix el Sr. Noguera 
 
57. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP del regidor de l'Àrea 
Delegada de Promoció Econòmica i Ocupació 
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Sol·licita: 
 
"Comparecencia del Sr. D. Rodrigo Andrés Romero, regidor delegado de Promoción 
Económica y Ocupación, para que explique las líneas estratégicas que se van a llevar a 
cabo desde su regiduría para activar y dinamizar el comercio en el centrode Palma y 
paliar el efecto negativo que las últimas decisiones desde otras áreas de gobierno están 
causando sobre el mismo." 
 
Compareix el Sr. Rodrigo Andrés Romero 
 
58. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP del regidor d'Hisenda, 
Innovació i Funció Pública 
 
Sol·licita: 
 
"Comparecencia del Sr. D. Adrián García Campos, regidor de Hacienda, Innovación y 
Función Pública para que explique la situación en la que se encuentran los 96 Policías 
Locales del Ayuntamiento de Palma que han superado el proceso selectivo y que han 
acreditado que cumplen los requisitos de la convocatoria del 30 de enero de 2018, BOIB 
número 14." 
 
Compareix el Sr. García 
 
59. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP del regidor de l'Àrea de 
Mobilitat Sostenible 
 
Sol·licita: 
 
"Comparecencia del Sr. D. Francesc Josep Dalmau Fortuny, presidente de la EMT, para 
que dé cuenta de la normativa aplicada y del procedimiento legal  seguido para convertir 
en indefinidos los contratos temporales de los conductores-preceptores contratados 
temporalmente, mediante la convocatoria de 10 de noviembre de 2015, "para cubrir con 
carácter temporal las vacantes por bajas, por reservas de puesto de trabajo, por 
jubilaciones anticipadas, o contratos de duración determinada por incrementos puntuales 
del servicio".   
 
 
Compareix el Sr. Dalmau 
 
60. Sol·licitud de compreixença a petició del Grup PP de la regidora de l'Àrea 
Model de Ciutat, Habitatge Digne i Sostenibilitat 
 
Sol·licita: 
 
"La comparecencia del Sra. Neus Truyols Caimari, regidora de Modelo de Ciudad, 
Vivienda Digna y Sostenibilidad para que explique en qué aspectos influirán y/o 
beneficiarán las medidas planteadas por el Govern de les Illes Balears a la urgencia 
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habitacional que sufre la ciudad de Palma, así como su parecer ante la cesión de suelo 
público para promoción privada y la recuperación de promociones inacabadas." 
 
Compareix la Sra. Truyol 
 
61. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP del regidor de l'Àrea de 
Medi Ambient i Benestar Animal 
 
Sol·licita: 
 
"La compareixença del Sr. D. Ramón Vicenç Perpinyà Font, regidor de l’Àrea de Medi 
Ambient i Benestar Animal, per explicar en què consisteix es "Pla de Xoc contra els 
grafitis" que planteja." 
 
Compareix el Sr. Perpinyà 
 
62. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP de la regidora de l'Àrea de 
Seguretat Ciutadana 
 
Sol·licita: 
 
"La comparecencia de la 1ª Teniente de Alcalde de Seguridad Ciudada-na, Sra. Joana 
Maria Adrover Moyano, para que exponga los motivos por los que sigue inoperativa y 
cerrada al público la Comisaría de Poli-cía Comunitaria de Son Gotleu de la Policía 
Local de Palma y la fecha prevista para la apertura definitiva y real de la misma." 
 
Compareix la Sra. Adrover 
 
63. Donar compte al Ple del "Plan de Ajuste del artículo 7 del RD Ley 4/2012, de 
24 de febrero, informe de seguimiento del plan 4º trimestre 2019" 
 
El Ple de l'Ajuntament se n'assabenta de: 
 
"En cumplimiento de lo dispuesto en el artículo 10 del Real Decreto Ley 7/2012, por 
elque se crea el Fondo para la financiación de los pagos a proveedores y en el caso de 
las Entidades locales incluidas en elámbito subjetivo definido en los artículos 111 y 135 
del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 marzo, por el que se aprueba el Texto 
Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, esta intervención informa:  
 
Normativa aplicable 
 
• Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local. 
•bReal Decreto Legislativo 2/2004, de 5 marzo, por el que se aprueba el Texto 
Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales (en adelante RDL 2/2004). 
•bRDL 500/1990, de 20 de abril, por el que se desarrolla el capítulo primero del título 
sexto de la Ley 39/1988. 
• Orden EHA 3565/2008, de 3 de diciembre, por la quese aprueba la estructura de los 
presupuestos de las entidades locales. 
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• Real Decreto Ley 4/2012, de 24 de febrero, porelque se determinan obligaciones de 
información y  procedimientos necesarios para establecer un mecanismo de financiación 
para el pago a los proveedores de las entidades locales. 
• Real Decreto Ley 7/2012, de 9 de marzo, por el que se crea el Fondo para la 
financiación de los pagos a proveedores. 
• Orden HAP/537/2012, de 9 de marzo, por la que se aprueban el modelo de certificado 
individual, el modelo para su solicitud y el modelo de plan de ajuste, previstos en el 
Real Decreto-ley 4/2012, de 24 de febrero, por el que se determinan obligaciones de 
información y procedimientos necesarios para establecer un mecanismo de 
financiaciónpara el pago a los proveedores de las entidades locales. 
• Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre, por el que se desarrollan las obligaciones de 
suministro de información previstas en la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de 
Estabilidad Presupuestaria ySostenibilidad Financiera. 
 
Antecedentes de hecho 
 
El 30 de marzo de 2012, en cumplimiento con lo regulado en el artículo 7del RD Ley 
4/2012, el Pleno del Ayuntamiento de Palma de Mallorca aprobó el Plan de Ajuste para 
una duración de 10 años y que es acorde al modelo previsto en la Orden HAP/537/2012, 
de 9 de marzo, por la que se aprueban el modelo de certificado individual, el modelo 
para su solicitud y el modelo de plan de ajuste que constaba de 5 páginas. 
El Ministerio de Administraciones Públicas, a través de la secretaria general de 
coordinación autonómica y local, con fecha 30 de abril de 2012 emitió informe 
favorable al Plan de Ajuste del Ayuntamiento de Palma de Mallorca. 
El Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas, ha liberado la plataforma de 
captura de datos relativa al "Informe de seguimiento del plan de ajuste aprobado y otra 
información conforme a los apartados 4 y 6 de la disposición adicional primera de la 
Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad 
Financiera", plataforma que estará disponible hasta el 31 de enero de 2020. 
Por todos los hechos y fundamentos de derecho descrito se emite el siguiente; 
 
INFORME: 
 
I.- Que de conformidad con lo regulado en el artículo 10 del Real Decreto Ley 7/2012, 
el interventor municipal debe emitir un informe de manera anual sobre la ejecución del 
plan de ajuste. De dicho informe se dará cuenta al Pleno, y del contenido del mismo se 
dará traslado al Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas, a través de la 
plataforma telemática que habilita el propio Ministerio. 
 
En el caso de las Entidades locales incluidasen el ámbito subjetivo definido en los 
artículos 111 y 135 del texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, 
se deberá presentar el informe anterior con periodicidad trimestral, como es el caso del 
Ayuntamiento de Palma. 
 
II.- El informe de seguimiento del Plan de Ajuste, de conformidad con lo regulado en el 
artículo 10 de la Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre, debe contener información 
sobre los siguientes extremos: 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

00
43

0_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/0
4/

20
20

 i 
ho

ra
 1

5:
09

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

A
A

2D
C

78
85

E
48

A
C

29
9

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 81 - 

- Avales públicos recibidos y operaciones o líneas de créditocontratadas identificando la 
entidad, total del crédito disponible y el crédito dispuesto. 
- Deuda comercial contraída clasificadapor suantigüedad y su vencimiento. Igualmente, 
se incluirá información de los contratos suscritos con entidades de crédito para facilitar 
el pago a proveedores. 
- Operaciones con derivados. 
- Cualquier otro pasivo contingente. 
- Análisis de las desviacionesproducidas en el calendario de ejecución o en las medidas 
del plan de ajuste. 
Del contenido de la información que hay quevolcar en la plataforma del MHAP y que se 
adjunta como anexo esta Intervención formula las siguientes observaciones:  
 
1.-Información relativa a la evolución de los ingresos a 31/12/2019 y comparativa con la 
previsión de cierre contenida en el plan de ajuste. 
 
La proyección de cierre estimada a 31/12/2019 es de 434.036,38 miles de euros de 
ingresos totales, frente a los 441.469,32 del plan de ajuste, lo que significa una 
desviación en términos globales negativa del -1,68 %. No obstante, debemos teneren 
cuenta que a fecha de enviar esta información no se han registrado en contabilidad todos 
los ingresos, por lo que no se dispondrá de los datos definitivos hasta la aprobación de 
la liquidación del presupuesto. 
 
2. Información relativa a la evoluciónde los gastos a 31/12/2019 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste 
 
Según la aplicación para la captura de datos del plan de ajuste del MINHAFP, existe 
una desviación negativa en términos globales entre la previsión del plan de ajuste y la  
proyección anual estimada para 31/12/2019 del -0,96 %.  
 
La desviación es negativa porque en los datos del plande ajuste de la operación de 
endeudamiento del RD 4/2013 (gastos financieros) se introdujo en millones y no en 
miles. En caso contrario, la previsión correcta de gastos totales del plan de ajuste para 
2019 sería de 410.451,27, y la previsión de cierre esde 401.717,19 miles de euros, por lo 
que la desviación sería del -2,12 %. 
 
No obstante, debemos tener en cuenta que a fecha de enviar esta información no se han 
registrado en contabilidad todos los ingresos, por lo que no se dispondrá de los datos 
definitivos hasta la aprobación de la liquidación del presupuesto. 
 
3. Información relativa a la evolución del endeudamiento y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste. 
 
En primer lugar, hemos de destacar que la deuda viva sufre un incremento respecto al 
Plan de ajuste debido a la consolidación de la deuda de los Consorcios Mirall Eixample, 
Museu d’Art Modern i Contemporani i Consorci Parc de Ses Estacions. Estos tres 
Consorcios se han disuelto por acuerdo de Pleno de 21 de octubre de 2012 y el 
Ayuntamiento de Palma ha asumido la parte de la deuda viva pendiente. También hay 
que tener en cuenta la concertación de operaciones de crédito por el Ayuntamiento de 
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Palma a través del ICO en el marco del Fondo de Impulso Económico para la ejecución 
de sentencias firmes. 
 
Asimismo, debemos destacar que en el año 2017 el Ayuntamiento aprobó un Plan de 
Saneamiento Financiero para los años 2017-2021. La adhesión a esta medida implica un 
plazo de carencia adicional de 3 años de las operaciones de préstamos del FFPP, por lo 
que ello implicará una desviación en las previsiones de endeudamiento del Plan de 
ajuste aprobado en 2012. 
 
Por otra parte, en fecha 21 de octubre de 2019 el Pleno del Ayuntamiento aprobó un de 
agrupación de los préstamos formalizados con los compartimentos Fondo en 
Liquidación para la financiación de los Pagos a los Proveedores de Entidades Locales, y 
Fondo de Impulso Económico, del FFEELL, modificando las condiciones financieras, 
en cumplimiento de la medida 3 del Acuerdo de14 de marzo de 2019 la Comisión 
Delegada del Gobierno para Asuntos Económicos, de obligado cumplimiento para los 
Ayuntamientos que estuvieran en el ámbito de aplicación de la medida, como es el 
Ayuntamiento de Palma. 
 
Esta medida implica que los 6 préstamos que el Ayuntamiento tiene actualmente con el 
FFEELL (3 del RDL 8/2013, y 3 de Fondo de Impulso Económico para financiar 
sentencias firmes), se agrupan en un solo préstamo, que tiene un plazo de carencia hasta 
2022, por lo cual los vencimientos previstos desde la fecha del acuerdo no se van a 
producir. 
 
Finalmente, desde el año 2018 la aplicación para la remisión de laejecución del 
trimestral, en los formularios F.1.1.13 Deuda viva y vencimiento mensual previsto en 
próximo trimestre, y F.1.1.14 Perfil de vencimiento de la deuda en los próximos 10 
años, añadió, entre otros, la deuda derivada de las asociaciones públicoprivadas, por lo 
que en el primer trimestre de 2018 se incluyó por primera vez la deuda derivada del 
contrato de asociación públicoprivada para el alquiler del nuevo parque de bomberos, 
que a 31/12/2019 asciende a 24.687,56 miles de euros.  
 
En este trimestre hemosconstatado que el Ministerio ha actualizado los datos de 
endeudamiento en base a la información remitida por parte deeste Ayuntamiento con 
ocasión de la adhesión a la Medida 3, por lo que  la desviación de la previsión de cierre 
2019 respecto del plan deajuste es del 0,29 %. 
 
4. Capacidad o necesidad de financiación. 
Tras realizar los ajustes SEC, la capacidad de financiación es positiva en 64.454,35 
miles de euros, frente a los 47.182 previstos en el Plan de ajuste, modificado por la 
concertación denuevas operaciones del FFPP en aplicación del Real Decreto ley 8/2013, 
de 28 de junio.  
 
5.- Información de avalesrecibidos del sector público. 
No se ha recibido ningún aval del sector público. 
 
6.- Información sobre operaciones o líneas de crédito contratadas y contratos suscritos 
con entidades de crédito para facilitar el pago a proveedores. 
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Se ha procedido a actualizar la CIR local certificando la deuda viva a 31/12/2019. 
 
7.- Informe trimestral de seguimiento de deuda comercial.  
La deuda comercial a 31/12/2019, correspondiente a las obligaciones reconocidas 
pendientes de pago, procedentes de los periodosque se especifican, se ha cifrado en 
29,15 millones de euros.  
En el cálculo de la deuda comercial se ha incluido la deuda comercial de Organismos 
Autónomos, Fundaciones y el propio Ayuntamiento. 
8.- Información sobre operaciones con derivados y otro pasivo contingente. 
A la largo del ejercicio 2019 se han devengado intereses de operaciones con derivados 
(SWAPS) por importe de 245,75 miles de euros. 
 
A los efectos oportunos, este es mi informe que emito sin perjuicio de cualquier otro, 
mejor fundadoen derecho. Remitiendo copia del presente informe al señor Alcalde de la 
Corporación, para que proceda a dar cuenta del mismo en la primera sesión plenaria que 
se celebre.  
Los datos contenidos en el mismo deberán ser volcados en la plataforma telemática de 
captura de datos habilitada al efecto antes del 31 de diciembre de 2019. 
Será necesario continuar con las medidas contenidas en el plande ajuste del 
Ayuntamiento de Palma en el futuro para ver si se consolida el cumplimiento de los 
objetivos contenidos en el mismo." 
 
64. Donar compte al Ple del'informe de morositat del mes de desembre 2019 
 
El Ple de l'Ajuntament se n'assabenta de: 
 
“En compliment del que disposa la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la 
Llei 3/2004, de 29 de desembre, que estableix mesures de lluita conta la morositat en las 
operacions comerciables, que estableix l’obligació d’elevar informe al Ple en matèria de 
morositat, i l’ordre HAP/2105, d’1 d’octubre, pel que desenvolupa les obligacions de 
subministrar informació prevista a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostaria i sostenibilitat financera, aquesta Intervenció General sotmet a la 
consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent informe:  
 

1. Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes de DESEMBREE de 2019 
de l’Ajuntament de Palma : 15,70  dies  

2. Detall per entitats mes de DICIEMBRE de 2019 

Entidad 
Ratio de  
Operaciones  
Pagadas 

Ratio de  
Operaciones  
Pendientes 
de  
Pago 

Periodo 
Medio 
de  
Pago 
Mensual 

Palma 18,43 12,17 15,88 
Ägencia Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 28,87 15,65 21,93 
F. Turisme Palma de Mallorca 365 29,45 18,96 28,38 
Inst. M. l'Esport 10,04 13,05 11,10 
Instituto Municipal Innovación  (IMI) 7,29 2,25 4,27 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

00
43

0_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/0
4/

20
20

 i 
ho

ra
 1

5:
09

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

A
A

2D
C

78
85

E
48

A
C

29
9

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 84 - 

P. M. d'Escoles d'Infants 17,64 8,33 11,87 
P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris 
(P.M.H. i Riba) 

20,01 25,35 21,33 

Palau de Congressos de Palma S.A. 0 0 0 
 

3. Entitats que no han remes informació. 
Entidad Observaciones 

Palau de Congressos de Palma 
S.A. 

Deberíamos entender a la Sociedad Palau de 
Congressos como "sociedad no financiera". El 
porcentaje de ingressos de mercado es superior al 50% 
según la previsión de ingresos y gastos para el 
ejercicio 2018 y siguientes. 

 
 
65. Donar compte al Ple de l'acord de l'informe de morositat del quart trimestre de 
2019 
 
El Ple de l'Ajuntament se n'assabenta de: 
 
El Ple de l'Ajuntament se n'assabenta de: 
 
En compliment del que disposa la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 
3/2004, de 29 de desembre, que estableix mesures de lluita conta la morositat en las 
operacions comerciables, que estableix l’obligació d’elevar informe al Ple en matèria de 
morositat, i l’ordre HAP/2105, d’1 d’octubre, pel que desenvolupa les obligacions de 
subministrar informació prevista a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostaria i sostenibilitat financera, aquesta Intervenció General sotmet a la 
consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent informe:  

 

Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes del QUART 
TRIMESTRE 2019 de l’Ajuntament de Palma  
 

 

Periodos de PMP 
incluidos 

PMP (días) 

Octubre 2019 19,95 
Noviembre 2019 21,24 
Diciembre 2019 15,70 

 

 

 

Entidad 
Tipo de 

Contabilidad 

Pagos 
realizados en el 

periodo 

Intereses de Demora 
Pagados en el 

Periodo 

Periodo Medio 
Pago (PMP) 

(días) 

Pagos Dentro 
Periodo 

Legal Pago 

Pagos Fuera 
Periodo 

Legal Pago 
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Número de Pagos Importe Total 
Número de 

Pagos 
Importe 

Total 
Número 

de Pagos 

Importe 
Total 

Intereses 
Palma Limitativa 62,56 2798 18323042,19 1254 8107342,57 0 0 
Ägencia 
Desenvolupament 
Local 
"PALMAACTIVA" 

Limitativa 33,73 311 150561,63 2 936,55 0 0 

E. Funeraria M. 
(EFMSA) 

Empresarial 31,46 254 454195,60 194 354500,06 0 0 

E. M. d'Aigues i 
Clavegueram, S.A. 

Empresarial 80,47 2590 6990033,19 1336 9385272,59 0 0 

E. M. Transportes 
Urbans (EMT) 

Empresarial 74,28 82 2657769,29 61 11411599,52 0 0 

F. Turisme Palma de 
Mallorca 365 

Empresarial 28,38 198 434470,42 105 208802,26 0 0 

Inst. M. l'Esport Limitativa 50,04 1013 2521370,48 479 787599,85 0 0 
Instituto Municipal 
Innovación  (IMI) 

Limitativa 20,26 98 1318837,29 16 31756,63 0 0 

Mercapalma, S.A. Empresarial 15,00 100 178721,93 45 112002,81 0 0 
P. M. d'Escoles 
d'Infants 

Limitativa 45,76 357 740785,92 76 78009,06 0 0 

P.M. l´Habitatge i 
Rehabilitació Integral 
de Barris (P.M.H. i 
Riba) 

Limitativa 49,48 346 106921,69 45 66991,44 0 0 

Palau de Congressos 
de Palma S.A. 

Empresarial 0 0 0 0 0 0 0 

S. M. d´Aparcaments i 
Proyectes, 
S.A.(SMAP) 

Empresarial 4,06 586 1091059,03 17 9642,97 0 0 

 

  
 
66. Pregunta oral Grup VOX relativa a controls a les empreses contractistes 
 

Entidad 

Facturas o Documentos Justificativos Pendientes de Pago al Final del Periodo 

Periodo 
Medio 
Pago 

Pendiente 
(PMPP) 
(dias) 

Dentro Periodo Legal Pago 
al Final del Periodo 

Fuera Periodo Legal Pago 
al Final del Periodo 

Número de 
Operaciones 

Importe Total 
Número de 

Operaciones 
Importe 

Total 

Palma 97,41 2088 16673649,65 1600 9547931,75 

Ägencia Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 15,69 134 140475,40 0 0 

E. Funeraria M. (EFMSA) 0 0 0 0 0 

E. M. d'Aigues i Clavegueram, S.A. 48,40 734 1814323,06 78 968748,36 

E. M. Transportes Urbans (EMT) 11,93 63 1919141,17 16 61780,24 

F. Turisme Palma de Mallorca 365 18,96 197 51035,05 1 21960,85 

Inst. M. l'Esport 31,97 569 915994,75 50 59668,81 

Instituto Municipal Innovación  (IMI) 1,70 32 1254274,67 3 1391,69 

Mercapalma, S.A. 10,22 63 100236,95 1 12,45 

P. M. d'Escoles d'Infants 30,55 40 427359,70 8 20125,46 
P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris (P.M.H. i 
Riba) 

200,90 135 37769,62 113 51033,33 

Palau de Congressos de Palma S.A. 0 0 0 0 0 

S. M. d´Aparcaments i Proyectes, S.A.(SMAP) 0,09 161 241739,58 0 0 

      

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

00
43

0_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/0
4/

20
20

 i 
ho

ra
 1

5:
09

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

A
A

2D
C

78
85

E
48

A
C

29
9

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 86 - 

"¿Qué órgano o persona fue designado responsable del seguimiento del contrato de 
mejora y adecuación de la piscina de Son Roca? 
 
¿Qué medidas de seguimiento del cumplimiento del contrato y de las condiciones 
laborales se adoptaron? 
 
¿Qué actuaciones se plantea adoptar el Ayuntamiento en caso de resultar resposanble in 
vigilando del citado accidente?" 
 
Contesta el Sr. Ducrós 
 
67. Pregunta oral Grup VOX relativa al projecte del c. Unió un cop destinat als 
vianants 
 
"1.-¿Nos puede esbozar cuál es el proyecto que tiene para la calle unión una vez 
efectuada su peatonalización? 
 
2.- ¿Cómo se va a realizar, que estructuras y obras contempla, que desarrollo posterior 
tienen ustedes pensado para la zona? 
 
3.- ¿Cuál  es la dotación económica adscrita a dicho proyecto y a qué partida 
presupuestaria del ayuntamiento se ha imputado?" 
 
Contesta el Sr. Dalmau 
 
FOD 1. Moció grups PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, PP i 
Cs amb motiu de la celebració del Dia de la Dona del proper 8 de març 
 
Prèvia ratificació de la urgència, es proposa: 
 
"Acabam d'estrenar el tercer decenni de segle XXI i els reptes per a aconseguir els drets 
de les dones, continuen sobre la taula. La conferència Internacional de Nacions Unides 
que es va celebrar a Pequínfa 25 anys ens constreny com a societat a revisar el nostre 
compromís i efectivitat. Si bé és cert que hem aconseguit avanços, Nacions Unides 
continua dient que totes les formes de violència contres les dones i nenes continua sent 
una de les violacions de drets humans més persistents, esteses i devastadores del món. 
 
La ciutat de Palma que durant segles ha estat admirada per la seva posició estratègica 
dins del mediterrani i de les cultures que les habiten, no pot deixar de reconèixer que té 
un compromís amb els drets de les dones. Les imatges que formen aquest ple 
reflecteixen la seva història de les persones més il·lustres d’aquesta ciutat, gairebé no hi 
ha dones, fet que ens hauria de fer reflexionar.  
 
Hem canviat la invisibilitat en la nostra història per aquestes butaques on les dones 
estem i representem la veu de la meitat de la població d'aquesta ciutat i del planeta. 
Aquest avanç de representació de dones en els parlaments nacionals, amb un 23,7% 
encara està lluny de la paritat i en conseqüència, de les polítiques que assegurin els drets 
de les dones com a ciutadanes de ple dret.  
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L'Agenda 2030 ens dedica un Objectiu de Desenvolupament Sostenible, el número 5 
com a part d'aquest compromís global per a poder viure en aquest planeta que 
compartim. Alguns ja els tenim, uns altres continuen en la nostra vida diària i hem 
d'esforçar-nos a erradicar-los i convertir-nos en referent perquè Palma, continuï sent la 
ciutat del mediterrani referent i orgullosa de ser garant dels drets de les dones i nenes. 
 
Aquest 8M els carrers tornaran a ser un crit feminista. Tornaran els carrers a recordar-
nos feminicidis, la vulnerabilitat, la bretxa salarial i el sostre de cristall. Tornaran a 
repudiar la violència masclista i la necessitat de tenir una educació sexual sana. 
A recordar-nos l’ecofeminisme i que no hi ha planeta B.  
I el nostre compromís com a institució, és fer-lo nostre. Per tot l'anterior es proposen els 
següents punts d'acord.  
 
• Posar fi a totes les formes de discriminació contra totes les dones i les nines i eliminar 
totes les formes de violència contra totes les dones i les nines en els àmbits públics i 
privat, incloses la tracta i l'explotació sexual i altres tipus d'explotació . 
 
• Reconèixer i valorar les cures i el treball domèstic no remunerats mitjançant serveis 
públics, infraestructures i polítiques de protecció social, i promovent la responsabilitat 
compartida en la llar. 
 
• Assegurar la participació plena i efectiva de les dones i la igualtat d'oportunitats de 
lideratgea tots els nivells decisoris en la vida política, econòmica i pública.  
 
• Emprendre reformes que atorguin a les dones igualtat de drets als recursos econòmics. 
 
• Millorar l'ús de la tecnologia instrumental, en particular la tecnologia de la informació 
i les comunicacions, per a promoure l'empoderament de les dones.  
 
• Aprovar i enfortir polítiques encertades per a promoure la igualtat de gènere, 
l'empoderament de totes les dones i les nenes a tots els nivells i reforçar l'educació 
afectiva sexual i en diversitat a les escoles així com a la resta d’àmbits, segons els 
acords de conformitat amb el Programa d'Acció de la Conferència Internacional sobre la 
Població i el Desenvolupament i la Plataforma d'Acció de Pequín." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 25 vots a favor (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, PP i Cs) i 2 abstencions (VOX-
ACTUA PALMA) 
 
FOD 2. Moció grups PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma amb 
motiu de les denúncies i detencions arbitràries d'uigeres i altres comunitats 
musulmanes en els camps de reeducació de Sin-Kiang a Xina 
 
Prèvia ratificació de la urgència, es proposa: 
 
"La regió autònoma Uigur del Sin-Kiang, en el nord-est de Xina té una població 
degairebé 22 milions de persones. 
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L’internament de grups ètnics, en la seva majoria musulmans s’ha intensificat des de 
març del 2017, quan s’aprovà la "Normativa antiradicalització" de la regió.  
 
Les mostres públiques – o fins i tot privades – d’afiliació religiosa i cultural, com pot 
ser dur una barba estranya, cobrir-se el cap amb un vel o un mocador, orar 
freqüentment,fer dejuni o evitar l’alcohol, o tenir llibres o articles sobre l’Islam o la 
cultura uigur poden considerar-se conductes "radicals"en virtut d’aquesta normativa.  
 
Altres motius importants de sospita són viatjar a l’estranger per treball o estudis, 
enespecial a estats de majoria musulmana, o estar en contacte amb persones de fora de 
Xina. Dones i homes, joves i persones grans, residents en zones rurals i urbanes... Totes 
corren el perill de ser detingudes.  
 
Els controls de seguretat, que ara formen part de la rutina diària de la regió autònoma 
Uigur del Sin-Kiang, ofereixen àmplies oportunitats per cercar continguts sospitososen 
els telèfons mòbils de la gent o comprovar la seva identitat cercant programes 
informàtics de reconeixement facial.  
 
Lespersones poden ser identificades com a sospitoses a través del control rutinari de 
missatges enviats en aplicacions de missatgeria oa través de les xarxes socials com 
puguin ser WeXat, que no utilitzen l’encriptació d’extrem a extrem. L’ús 
d’aplicacionsde missatgeria que si utilitzen l’encriptació, com WhattsApp, també poder 
ser motiu de detenció. 
 
Les autoritats es refereixen als camps, com centres de "transformació a través de 
l’educació", però molta gent simplement els anomena "camps de reeducació".Les 
persones  recloses en els camps de detenció no estan sotmeses a judici, ni tenen accés a 
l’assistència legal o dret a impugnar la decisió. Poden romandre detingudes durant 
mesos, ja que són les autoritats qui decideixen quan la persona s’ha "transformat".  
 
Quan s’enduen als pares, són els fills i filles qui sofreixen, i moltes famílies travessen 
dificultats econòmiques. Els nins i nines grans poden ser enviats a centres estatals de 
formació professional, i les més petites poden acabar a un dels "centres d’assistència" 
massius que s’han construït des del 2017.  
 
Qui es resisteix o no demostren que han canviat a bastament, s’enfronten, segons 
informes, a càstigs que va des dels insults a la privació d’aliments, la reclusió en règim 
d’aïllament, pallisses i l’ús d’instruments de coerció i postures de tensió. S’han rebut 
informes de morts en els centres, inclosos casos desuïcidi de persones que no han pogut 
aguantar la pressió.  
 
Les autoritats justifiquen aquestes mesures extremes, basant-seen la necessitat de lluitar 
contra el terrorisme i garantir la seguretat nacional. En canvi, les mesures dirigides a 
protegir als ciutadans d’atacs han de ser necessàries i proporcionals, i el més restringit 
possible per fer front a l’amenaça específica. 
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Al’agost del 2018, Sin-Kiang fou descrita com una "zona lliure de drets" pel Comitè per 
a l’eliminació de la discriminació racial. En el seu primer discurs davant el Consell de 
drets Humans de setembre, l’alta comissionada pels drets humans, va expressar la seva 
preocupació, per les "denúncies profundament inquietants de detencions arbitràries a 
gran escala d’uigures i altrescomunitats musulmanes, en els anomenats camps de 
reeducació de Sin-Kiang." La revisió periòdica universal de novembre del 2018de Xina, 
nombrosos governs demanaren explícitament a Xina que permetés als monitors 
independents l’accés a Sin-Kiang per avaluar l’abast delsabusos.  
 
Per tot això, des de l’ajuntament de Palma considerem necessari instar al nou govern de 
l’estat espanyol que en  les seves relacions bilaterals amb les autoritats xineses i de la 
Unió Europea mantinguin les següents prioritats.  
 
Recordar:  
 
• Les observacions finals de 2018 del comitè de l’ONU per a l’eliminació de la 
discriminació racial (CERD) dins la revisió de Xina, que expressà la seva preocupació 
pels inquietants informes de detencions arbitràries a gran escala, de uigursi altres 
comunitats musulmanes i minoritàries.  
• Les publicacions de Xina com a membre del Consell de Drets Humans de l’ONU de 
mantenir els més alts estàndards en la promoció i protecció dels drets humans així com 
cooperar plenament amb el Consell." 
 
Fer unacrida a:  
• Respectar les normatives estatals i internacionals i es respectin els drets humans i les 
llibertats fonamentals, incloses la llibertat de culte, a Sin-Kiang i a tota la Xina.  
• S’abstinguin de detenir arbitràriament i a les restriccions a la llibertat de moviments 
dels uigures i altres comunitats musulmanes i minoritàries en Sin-Kiang.  
 
Instar a:  
• A permetre un accés significatiu a Sin-Kiang per a observadors internacionals 
independents, inclòs l’alta comissionada de l’ONU pels drets humans.  
• A demanar l’alliberació immediata i incondicionals del professor Ilhan Tohti que fou 
detingut en gener del 2014, complint en l’actualitat una condemna a cadena perpètua per 
falsos càrrecs de "separatisme", i del qual no es té ideade la seva condició física, o si 
encara està a la mateixa presó."   
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 12 abstencions (PP, VOX-ACTUA 
PALMA i Cs) 
 
FOD 3. Moció grups PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma 
relativa al rebuig a l'ampliació de l'aeroport de Son Sant Joan 
 
Prèvia ratificació de la urgència, es proposa: 
 
"1.El ple de l’Ajuntament de Palma rebutja l’ampliació de l’aeroport de Son Sant Joan i 
les obres de reordenació encaminades a un increment de la capacitat actual. 
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2. El ple de l’Ajuntament de Palma reclama a AENA més responsabilitat amb l’entorn 
econòmic, humà i natural en què opera. 
 
3. El ple de l’Ajuntament de Palma insta el Govern de l’Estat Espanyol a impulsar, amb 
AENA i la participació de les institucions de les Illes, un nou Pla Director Sectorial per 
l’Aeroport de Son Sant Joan, adequat a la realitat actual. 
 
4. El ple de l’Ajuntament de Palma reclama al Govern de l’Estat Espanyol la cogestió 
aeroportuària per part de les autoritats de les Illes Balears a fi de poder influir en la 
regulació dels fluxos turístics, entre d’altres. 
 
5. El ple de l’Ajuntament de Palma considera que és imprescindible i prioritari un estudi 
de capacitat de càrrega de les Illes Balears al ser un territori insular - i per tant molt 
vulnerable – i disposar d’uns recursos i infraestructures limitades. És per això que es 
reclama a AENA que elabori aquest estudi de forma prioritària abans de seguir amb 
projectes d’obra. 
 
6. Vist l’anunci, per part del Director de l’Aeroport de Son Sant Joan (AENA), de 
reformular el projecte d’ampliació, s’insta a AENA a obrir un espai de diàleg amb les 
institucions i entitats de les Illes Balears afectades per aquestes obres, entre d’elles 
l’Ajuntament de Palma. 
 
7. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a AENA a millorar, conjuntament amb els 
sindicats, les condicions laborals dels empleats que presten els seus serveis a les 
instal·lacions dels aeroports del es Illes Balears." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, del punt 2 al punt 7 per 19 vots 
a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma i Cs), 2 vots en contra 
(VOX-ACTUA PALMA) i 6 abstencions (PP). El punt 1 s’aprova per 15 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 6 en contra (VOX-ACTUA 
PALMA i Cs) i 6 abstencions (PP). 
 
FOD 4. Aprovar la modificació de crèdit n. 4, de crèdit extraordinari finançat amb 
baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2020 
 
Prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, es proposa: 
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit n. 4, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de 
crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2020, quedant establertes les 
consignacions pressupostàries de la següent forma: 
  
A) Augment de Despeses       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Aug. Crèdit Def. 
08 93300 63200 PLANTA 1 EDIFICI AVINGUDES - REFORMA 0,00
 7.865,00 7.865,00 
      TOTAL AUGMENT DE DESPESES   7.865,00   
B) Disminució de Despeses       
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Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Dismin. Crèdit Def. 
08 15101 64004 PGOU I ALTRES.- ESTUDIS DE PLANEJAMENT
 157.897,92 7.865,00 150.032,92 
      TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   7.865,00   
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució.” 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 12 abstencions (PP, VOX-ACTUA 
PALMA i Cs) 
 
FOD 5. Aprovar la modificació de crèdit n. 5, de crèdit extraordinari finançat amb 
baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2020 
 
Prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, es proposa: 
 
1. Aprovar la modificació de crèdit n. 5, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de 
crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2020, quedant establertes les 
consignacions pressupostàries de la següent forma: 
  
A) Augment de Despeses       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Aug. Crèdit Def. 
06 13200 2210022 EDIF.MPAL.- SUBM. ENER. ELÈC. POLICIA 
LOCAL.- ANYS ANTERIORS 0,00 11.000,00 11.000,00 
06 33710 2210022 EDIF.MPAL.- SUBM. ENER. ELÈC. JOVENTUT.- 
ANYS ANTERIORS 2.000,00 400,00 2.400,00 
      TOTAL AUGMENT DE DESPESES   400,00   
B) Disminució deDespeses       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Dismin. Crèdit Def. 
06 16500 2210022 ENLLUMENAT.- SUBMINIST.ENERGIA ELÈCT. 
ANYS ANTERIORS 360.000,00 11.000,00 349.000,00 
06 33210 2210022 EDIF.MPAL.-SUBM. ENER. ELÈC.- BIBLIOTEQUES.- 
ANYS ANTERIORS 6.500,00 400,00 6.100,00 
      TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   400,00   
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

00
43

0_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/0
4/

20
20

 i 
ho

ra
 1

5:
09

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

A
A

2D
C

78
85

E
48

A
C

29
9

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 92 - 

3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució. 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 12 abstencions (PP, VOX-ACTUA 
PALMA i Cs) 
 
FOD 6. Moció grups PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma 
relativa a la condemna d'atacs racistes a l'esport 
 
Es proposa: 
 
"- L’Ajuntament de Palma manifesta el seu total rebuig a actituds i comportaments 
violents i racistes i, a la vegada, mostra el seu suport al jugador Diego Nunes i al Palma 
Futsal." 
 
Aprovat per unanimitat, prèvia ratificació de la urgència també per unanimitat 
 
El president aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
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